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ACTA DEL PLE DEL CONSELL 

DEL DISTRICTE DE NOU BARRIS 

 

Data: 03-12-2018 

Horari: 18.48 h 

Lloc: sala de plens de la seu del Districte 

 

 

Presideix: Il·lm. Sr. Santiago Alonso Beltran, president del Consell del Districte de Nou Barris 

 

Assistents: 

 

Il·lma. Sra. Janet Sanz Cid, regidora del Districte de Nou Barris 

 

Regidors adscrits: 

 

Raimon Blasi i Navarro (PDECat) 

 

Consellers:  

 

Barcelona en Comú (BC)  

 

Sra. Carolina Recio Cáceres 

Sr. Carlos Izquierdo Lázaro  

Sra. Esther Flaquer García 

Manuel Cubero Argente 

Sr. José Juan Medina Rodríguez 

Sra. Yolanda Fortes Picas 

Sr. Antonio Tallada Martínez 

Sra. Jennifer Coronado Ortega 

 

Socialistes de Catalunya (PSC) 

 

Sr. Gabriel García Duarte 

Sra. Núria Gaig Jané 

Sr. Mario García Gómez 

 

Ciutadans (Cs) 

 

Sr. Juan del Olmo Fernández 

Sr. Félix Cogolludo Gamboa 

Sra. Noemí Martín Peña 

 

Partit Popular (PPC) 
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Sr. Javier Barreña Flores 

Sr. Francisco López Ribera 

 

Grup Municipal Demòcrata (PDECat) 

 

Sr. Adrià Ventura Ramos  

Sr. Abel Plana i Campos  

 

Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) 

  

Sr. Joaquim Sangrà i Morer 

 

Regidors absents: 

 

Il·lma Sra. Carmen Andrés Añón (PSC) 

Il·lma. Sra. Montserrat Benedí Altés (ERC) 

Il·lm.Sr. Alberto Fernández Díaz (PPC) 

Il·lm. Sr.Pere Casas Zarzuela (CUP) 

 

Gerent: Sra. Gemma Arau i Ceballos 

 

Secretari: Sr. Ricardo Fernández Aranda 

 

Desenvolupament de la sessió: 

 

1.- Actes 

 

a) Lectura i aprovació, si escau, de l’Acta de la sessió extraordinària anterior de 26-09-

2018 

b) Lectura i aprovació, si escau, de l'Acta de la sessió ordinària anterior de 4-10-2018 

 

S’aproven. 

 

2.- Cartipàs: 

 

RESTAR ASSABENTAT: 

a) Decret de la regidora del Districte de Nou Barris de data 7 de novembre de 2018 relatiu al 

règim de dedicació del conseller del Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya, Sr. Javier 

Barreña Flores 

 

El president del Consell del Districte assenyala que els grups ja estan assabentats d’aquest 

decret. 
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Part informativa: 

 

A) Despatx d’ofici: 

 

3.- RESTAR ASSABENTAT dels contractes aprovats per la Gerència del Districte en el darrer 

període. 

 

El president del Consell del Districte pregunta als grups si volen fer alguna consideració sobre 

aquest punt, i constata que no hi ha cap intervenció, si bé el portaveu del grup municipal de 

Ciutadans diu que demanarà un relació de contractes a revisar a secretaria mitjançant correu 

electrònic. 

4.- RESTAR ASSABENTAT de l’acord de la Comissió de Govern del 19 de novembre de 2018 

d’aprovació dels preus públics per al Districte de Nou Barris per a l’any 2019. 

La consellera Sra. Carolina Recio Cáceres (BC) informa que la proposta de preus públics 

aprovada en Comissió de Govern manté les mateixes tarifes que l’any anterior pel que fa als 

equipaments socioculturals; que hi ha una pujada del 2,2% per als centres esportius, excepte 

per al de Can Cuyàs, a Ciutat Meridiana, en el qual es congelen les tarifes a proposta del 

Districte; que es continua amb la política de compensació per a les persones que estan 

aturades; que es redueixen entre el 50% i el 75% les tarifes dels centres cívics per a persones 

amb algun tipus de discapacitat, mesura que atén una demanda de diversos col·lectius a l’àmbit 

de ciutat, i que s’incorporen a la proposta de preus públics alguns equipaments que fins ara no 

hi eren a petició dels mateixos equipaments. 

 

Finalitzada la intervenció del govern, el president del Consell de Districte obre un torn de 

paraula als grups municipals. 

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) manifesta que es congratulen de la congelació 

dels preus per intentar apropar-los al poder adquisitiu real dels veïns i veïnes i de la introducció 

de bonificacions per a persones amb discapacitat. Afirma que, de tota manera, creuen que 

s’hauria pogut aprofundir molt més en el concepte de tarifació social al llarg de tot el mandat.  

 

El conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) explica que no comparteixen l’augment de més 

del 2% de les tarifes als equipaments esportius, però que valoren positivament que es continuï 

amb les bonificacions a aquells sectors de la ciutadania més vulnerables i que s’apliquin 

descomptes a les persones amb discapacitat, tot i que voldrien que s’aclarís si això es farà a 

tots els complexos esportius o només a un en concret, ja que la prova pilot parlava d’un centre 

de Nou Barris.  

 

Remarca que en aquest darrer plenari de l’any no es presenten els pressupostos ni es convoca 

el Consell Ciutadà, quan normalment en aquesta època de l’any es presentaven els 

pressupostos i els preus públics i, alhora, se n’informava la ciutadania a través del Consell 

Ciutadà. A més, recorda que es va dir que a Nou Barris es faria una prova pilot d’un nou Consell 

Ciutadà, però que aquesta prova no s’ha desenvolupat.  
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El conseller Sr. Francisco López Ribera (PPC) manifesta que creuen que els preus públics 

s’haurien d’haver aprovat en el Consell Plenari a través d’un procediment públic per tal que els 

veïns i els grups polítics poguessin fer-hi aportacions, en comptes de ser aprovats pel Govern 

del Districte en la Comissió de Govern.  

 

La  consellera Sra. Noemí Martín Peña (Cs) explica que comparteixen el fet de no augmentar els 

preus públics, mantenir les compensacions i introduir reduccions per a persones amb 

discapacitat, però que no entenen l’increment del 2,2% en instal·lacions esportives. Afirma que 

els estranya aquest augment quan el passat 11 de novembre el Govern va dir en un dels seus 

mítings que ara és possible congelar els preus públics. D’altra banda, opina que, a l’hora de 

fixar els preus, s’hauria de tenir en compte l’estat de les instal·lacions i intentar unificar els 

preus a tota la ciutat, atesa la variació tan dispar que hi ha entre diferents districtes i barris. 

 

El conseller Sr. Gabriel García Duarte (PSC) assenyala que, tal com ja s’ha apuntat, l’informe de 

preus públics no va acompanyat de la corresponent proposta de pressupostos. D’altra banda, 

recorda que el 2017 es va anul·lar l’augment de l’IPC, i opina que aquest any també es podria 

haver fet l’esforç de fer una congelació completa dels preus. 

 

A continuació, el president del Consell del Districte obre el torn d’intervenció del públic.  

 

El Sr. Bertrand de Five pregunta si les reduccions per a persones amb discapacitat es fan només 

individualment o també a les entitats d’aquest col·lectiu, ja que els preus per a les entitats 

acostumen a ser més baixos el primer trimestre però després s’incrementen.  

 

El Sr. Rafael González explica que avui ha llegit a El Periódico de Cataluña que el Govern de la 

Generalitat aplicarà una fiscalitat verda als vehicles. Pregunta si aquesta fiscalitat anirà a càrrec 

dels ajuntaments o l’executarà i cobrarà la Generalitat de Catalunya.  

 

No produint-se cap altra intervenció del públic assistent, el president del Consell del Districte 

torna a donar la paraula als grups polítics. 

 

Pel govern, la consellera Sra. Carolina Recio Cáceres (BC) explica que l’augment de preus es 

deu també a la petició d’algunes entitats, però que a les taules adjuntes es pot observar que té 

un impacte real molt petit.  

 

Afirma que els preus públics no s’han aprovat mai al Consell Ciutadà, i que és la Comissió de 

Govern qui els aprova.  

 

Destaca que és la primera vegada que les persones amb discapacitat tindran descomptes en 

alguns equipaments socioculturals. 

 

Quant als pressupostos, manifesta que calen urgentment uns pressupostos per a la ciutat de 

Barcelona, però que això també està subjecte a l’aprovació de pressupostos de l’Estat i de la 

Generalitat, que tenen un impacte molt important sobre la ciutat de Barcelona.  
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Seguidament, el president del Consell del Districte dona de nou la paraula als grups de la 

oposició. 

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) afirma que el que s’aprova en els pressupostos 

de l’Estat són unes xifres que no tenen res a veure amb les que acaben arribant al Govern de la 

Generalitat, i molt menys amb destinacions finalistes. Manifesta que es pot seguir fent el discurs 

polític que és necessari que s’aprovin els pressupostos de l’Estat, però que saben que una cosa 

no lliga amb l’altra.  

 

El conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) explica que no poden dir que votaran a favor 

dels pressupostos de la ciutat sense veure’ls i que el que ha de fer el Govern municipal és 

presentar-los i compartir-los amb els grups. 

 

Precisa que quan parlava de descomptes a persones amb discapacitat també parlava dels 

equipaments esportius, atès que s’ha aprovat una demanda feta en l’àmbit de ciutat. Pregunta 

si el districte tindrà algun equipament amb aquest descompte.  

 

Explica que no sabien que les mateixes entitats esportives demanaven un augment de preus i 

que segurament això es deu al fet que en aquest mandat no es convoca els grups municipals 

als consells d’equipaments esportius.  

 

El conseller Sr. Javier Barreña Flores (PPC) manifesta que no poden estar a favor d’aquests 

preus públics per tres motius. Afirma que, en primer lloc, consideren que els preus públics 

s’haurien d’aprovar en el Consell Plenari del Districte. Explica que, atès que els preus s’aproven 

a través de la Comissió de Govern, la proposta tirarà endavant encara que el resultat de 

l’informe del Consell Plenari sigui desfavorable. Remarca que, per tant, el Govern no ha de 

donar resposta a les possibles aportacions que hi poguessin fer els grups, les entitats o els 

veïns. Demana que es faci un procediment més democràtic per aprovar els preus públics.  

 

Manifesta que, en segon lloc, consideren que el Govern hauria de facilitar la informació dels 

costos que justifiquen els preus públics. Pel que fa a això, explica que la Llei d’hisendes locals 

estableix que els preus públics han de cobrir com a mínim el cost del servei prestat, però que 

no poden valorar-ho si el Govern oculta el cost de la prestació d’aquests serveis.  

 

Assenyala que, en tercer lloc, creuen que el Govern hauria de rebaixar els preus públics de la 

mateixa manera que els impostos i les taxes per al 2018, entre altres coses perquè el superàvit 

del 2015, el 2016 i el 2017 va ascendir a 200 milions d’euros, cosa que significa que no s’està 

invertint i aplicant les polítiques municipals. 

 

La consellera Sra. Noemí Martín Peña (Cs) afirma que, amb la presentació d’aquesta proposta, 

el Govern renuncia novament a presentar un projecte de preus públics que sigui útil per millorar 

la situació econòmica dels barcelonins. Opina que el Govern busca millorar la situació de les 

arques municipals, cada vegada més buides per culpa de la seva mala gestió.  
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El conseller Sr. Gabriel García Duarte (PSC) torna a preguntar per què no s’ha aplicat el mateix 

criteri que l’any anterior de compensar per part de l’Ajuntament l’impacte de l’augment de l’IPC 

en els preus públics. Opina que és una mica frívol dir que l’impacte d’aquest increment és petit, 

quan hi ha famílies que depenen d’aquestes variacions per poder gaudir dels serveis públics. 

Manifesta que, per tant, s’abstindran.  

 

El president del Consell del Districte Il·lm. Sr. Santiago Alonso Beltrán dona la paraula al Govern 

per tancar el punt.  

 

La consellera Sra. Carolina Recio Cáceres (BC) remarca que només pugen els preus de les 

instal·lacions esportives un 2,2%, excepte en el cas de Can Cuyàs, on es mantindran. A més, 

destaca el compromís i el suport a la pràctica esportiva per part del Govern, que l’últim any ha 

augmentat gairebé en 600.000 euros les beques per a la pràctica esportiva al districte.  

 

B) Informes: 

 

5.- Informe de la regidora del Districte 

 

L'Il·lma. Sra. Janet Sanz Cid manifesta que no tenen dades actualitzades d’habitatge respecte a 

l’últim informe, que destaca que és un informe que dona molta informació sobre la realitat dels 

darrers tres anys i mig i sobre les actuacions que s’estan desenvolupant de cara al futur. 

Assenyala que, per tant, avui se centrarà en altres tres aspectes que creu que és interessant 

poder explicar.  

 

Afirma que el primer que vol compartir al Consell Plenari té relació amb el nou servei de Bicing, 

tenint en compte que és una de les qüestions estratègiques per a la mobilitat sostenible i que 

s’implementarà d’una manera molt diferent de com s’havia fet fins ara. Explica que al districte 

de Nou Barris es passarà de les 13 estacions actuals, sense presència en alguns barris, a tenir 

tots els barris coberts i, a més, amb 29 noves estacions. Destaca que el nou servei estarà obert 

24 hores i que les bicis seran elèctriques i mecàniques, cosa que permetrà garantir la mobilitat 

als barris de muntanya amb bicicleta elèctrica. Manifesta que les millores del nou servei estan 

molt dirigides als barris de muntanya i que, per tant, els barris de Roquetes, Trinitat Nova, 

Canyelles, Verdum i Ciutat Meridiana se’n veuran molt beneficiats. Destaca que, amb aquesta 

ampliació del servei, també el fan universal i accessible, ja que les estacions estaran adaptades 

per a diferents situacions.  

 

Assenyala que una altra de les qüestions que vol comentar és el desplegament de la nova xarxa 

d’autobús. Recorda que la nova xarxa d’autobús, que és un sistema que aprofita molt el tipus 

de carrer i de connexió entre els barris que hi ha a la ciutat, es va començar a treballar a 

l’Ajuntament el 2006 i que actualment se’n despleguen les fases definitives. Afirma que, de fet, 

en aquest mandat s’ha fet pràcticament el 80% del desplegament, atès que en el mandat 

anterior només se’n van fer dues fases. Manifesta que, atès que aquest desplegament ha 

causat molèsties, vol agrair els veïns i veïnes que hagin entès que aquests canvis van dirigits a 

millorar el seu dia a dia i s’hi hagin adaptat. Els agraeix també el fet d’haver aportat la seva 

mirada crítica en moltes de les propostes, tenint en compte que qualsevol servei que es 
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dissenya en l’àmbit tècnic no és perfecte i la importància que té garantir la connectivitat amb 

equipaments centrals. Afirma que, per tant, han estat molt flexibles a l’hora d’incorporar-hi 

mecanismes de millora. Manifesta que tota la proposta està feta perquè tothom tingui molt a 

prop una parada d’autobús i, a més a més, aquest servei sigui ràpid i al més còmode possible. 

 

Destaca que en aquest mandat han comprat molts nous autobusos i, també, han fet una aposta 

per l’electrificació d’aquests nous vehicles. Afirma que el districte de Nou Barris en concret ha 

passat de tenir una sola línia de nova xarxa de bus a tenir-se sis, la V27, la V29, la D40, la D50, 

l’H2 i l’H4, que permeten la connexió tant cap al Besòs com especialment cap al Llobregat, i fins 

i tot de la zona nord amb el centre de la ciutat. Assenyala que s’ha posat en marxa l’H2, entre 

Trinitat Nova i l’avinguda Esplugues, que permet fer la connexió Llobregat-Besòs, i s’han 

impulsat línies d’alta capacitat amb una freqüència de pas d’entre 5 i 8 minuts els dies 

laborables. Subratlla que, per tant, es tracta d’un guany molt important per a la mobilitat 

pública, sostenible i universal al districte i a la ciutat.  

 

Explica que també s’han implementat altres millores, com l’ampliació del bus 97 entre Vallbona i 

Fabra i Puig, que ha passat d’una freqüència de 30 a 15 minuts; la modificació de la línia 122 al 

Turó de la Peira, que era una demanda històrica d’aquest barri, i la recuperació del servei de 

bus de barri els diumenges i festius, que s’havia suprimit en el mandat anterior. Afirma que la 

voluntat del Govern és continuar millorant la mobilitat, especialment la mobilitat amb transport 

públic. Manifesta que, per exemple, ara estan dedicant molts esforços a fer millores 

específiques en els busos de barri, com l’11, que connecta Sant Andreu amb Roquetes, el 132 i 

les línies 80, per tal de garantir que tothom tingui dret a moure’s per la ciutat amb una oferta 

pública i sostenible.  

 

Assenyala que la tercera qüestió sobre la qual vol parlar és la renovació i l’impuls dels jocs 

infantils. Destaca que els jocs infantils és on els nens i nenes juguen i aprenen, i que formen 

part de la qualitat de l’espai urbà. Recorda que, atès que hi va haver alguns problemes tècnics 

amb les licitacions anteriors per a la remodelació i la construcció de noves àrees de joc, vol 

donar compte de la situació actual. Explica que, pel que fa a les remodelacions, des del 2015 

fins a l’abril del 2019 s’hauran renovat al districte un total de 24 àrees de joc infantil, fet que 

suposa un ritme de renovació superior al que hi havia anteriorment. Assenyala que cal tenir en 

compte que hi ha 900 àrees a la ciutat i, per tant, es van renovant progressivament. Manifesta 

que el novembre van començar les darreres deu remodelacions al districte, que inclouen ja els 

criteris d’inclusió, de manera que totes aquestes àrees disposaran d’aparells adaptats per a 

nens i nenes amb algun grau de discapacitat. Remarca que aquesta proposta tan important va 

néixer en el Consell Plenari del Districte de Nou Barris i s’està estenent a les noves àrees de 

tota la ciutat.  

 

Afirma que, pel que fa a la construcció, hi haurà deu noves àrees de joc al districte i que, a 

més, el Parc Central acollirà una de les importants en l’àmbit de ciutat. Explica que serà un 

espai molt emblemàtic i que s’està fent en cocreació i coproducció amb els nens i nenes de les 

escoles, dels esplais i dels centres del voltant del Parc Central. Assenyala que també s’ha 

començat a treballar en sessions de participació amb nens i nenes del barri respecte a les dues 
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noves àrees de Ciutat Meridiana. Expressa el compromís del Govern amb la ciutat jugable i amb 

una execució al més ràpida possible.  

 

Finalment, recorda que recentment s’ha celebrat, un cop més, el compromís de la ciutat amb 

relació a la lluita contra la violència masclista. Afirma que el districte de Nou Barris ha acollit 

múltiples accions de denúncia i de lluita, i agraeix la participació de les entitats i les propostes 

valentes que han fet totes i tots, sobretot tenint en compte que el districte va patir un greu cop 

amb l’assassinat d’una veïna de Ciutat Meridiana el passat mes d’agost.  

  

Finalitzada la intervenció de la regidora, el president del Consell del Districte dona pas al torn 

de paraula dels grups municipals. 

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) manifesta que, com sempre fan en la primera 

intervenció de resposta a l’informe de la regidora, volen tenir un record per als presos polítics, 

víctimes de la repressió venjativa de l’Estat, tot desitjant que ben aviat es pugui aplicar una 

justícia veritable sobre els seus casos. Afirma que avui volen recordar, en especial, les persones 

que han manifestat el seu propòsit d’iniciar una vaga de fam amb la intenció que el Tribunal 

Constitucional desencalli tots els recursos que té expressament acceptats i retinguts. En relació 

amb això, lamenta que Nou Barris continuï sent l’únic districte de la ciutat que no llueix el llaç 

groc de solidaritat amb els presos.  

 

Manifesta que també volen lamentar i rebutjar els fets que han tingut lloc aquest matí al barri 

de Can Peguera, que els transporten a situacions que creien que feia molts anys que estaven 

desterrades dels barris del districte. En aquest sentit, afirma que cal seguir fent comunitat, fent 

barri i fent districte perquè no es tornin a produir fets com aquests.  

 

Assenyala que durant els darrers mesos hi ha hagut diversos plenaris, tenint en compte els dos 

plenaris extraordinaris sobre pressupostos i sobre habitatge. Afirma que el d’habitatge es pot 

resumir amb la frase que va expressar el gerent d’Habitatge, el Sr. Javier Burón, en dir que «no 

hi ha solucions màgiques», en un context en què s’havien promès solucions màgiques, quan 

tothom és conscient que aquest és un tema que cal treballar des de la seriositat i des d’una 

feina efectiva.  

 

Pel que fa al plenari extraordinari sobre pressupostos, opina que el punt fonamental va ser la 

negació per part del Govern i de la regidora que hi hagués cap retallada ni cap tipus de 

congelació d’inversions al districte. Remarca, però, que des d’aleshores totes les notícies que 

han tingut sobre inversions pendents al districte han estat que aquestes inversions es traslladen 

al 2019, algunes sense cap explicació i d’altres amb explicacions que, si més no, no eren 

imprevisibles. Explica que podrien parlar des del sorprenent cas del Casal de Joves de 

Prosperitat, la remodelació de la plaça Sóller, la rehabilitació de l’escola bressol de Can Carreras 

i l’escola d’adults de Ciutat Meridiana fins a coses més de detall, com el fallit espai de gossos 

del Parc de la Guineueta. Afirma que són coses que passen quan s’ha descontrolat el 

pressupost de l’Ajuntament o quan no s’han previst alguns ingressos que podien fallar, però 

que el que demanen és honestedat i sinceritat, i que si es fa un ple extraordinari sobre 

pressupostos s’hi exposi tota la informació. 
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Assenyala que no s’ha pogut cobrir la totalitat de les beques esportives sol·licitades al districte i, 

per tant, han quedat sense beca prop de la meitat dels nens i nenes beneficiats. Recorda que el 

Govern ha dit més d’un cop en el Plenari que les línies d’ajuts i polítiques socials tenien 

pressupost obert, i explica que consideren que en aquest cas també l’haurien de tenir, atès que 

es tracta d’una tasca social que compleixen tots els clubs esportius que treballen al districte. 

Opina que, més enllà del reconeixement formal d’aquesta tasca, també cal reconèixer-la 

mitjançant el suport econòmic, i que, per tant, s’haurien hagut d’aportar els més de 400.000 

euros que no s’han pogut cobrir.  

 

Manifesta que celebren que per fi arribi el Bicing l’any 2020. Davant les rèpliques del Govern 

que el nou servei entra en funcionament el 2019, assenyala que la informació que se’ls ha 

donat no diu que comenci el gener del 2019. Recorda que la iniciativa que va presentar el seu 

grup en el Consell Plenari i es va aprovar és de principis del 2016, i que en aquell moment es va 

dir que el nou Bicing ja estaria en marxa el 2018.  

 

Finalment, pregunta quins efectes concrets tindrà al districte l’estratègia Residu Zero, que 

consideren que és una estratègia molt agosarada a escala europea i que pot representar 

seriosos canvis en algun dels sistemes de gestió dels residus.  

 

El conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) afirma que, tal com fan a l’inici de l’informe de la 

regidora des de fa més d’un any, demanen la llibertat dels companys presos i la possibilitat de 

retorn dels companys i companyes exiliades. A més, manifesta que volen enviar una gran 

abraçada als presos que es troben en vaga de fam: Jordi Sànchez, Jordi Turull, Josep Rull i, 

especialment, l’antic regidor municipal Quim Forn.  

 

Agraeix que se’ls hagi facilitat l’informe, i assenyala que vol començar parlant del Bicing. Explica 

que creuen que l’entrada en funcionament del nou servei de Bicing és una bona notícia, però 

que la iniciativa es va aprovar en el Consell Plenari fa gairebé tres anys, mentre que sembla que 

el desplegament es farà efectiu el març del 2019, dos mesos abans de les eleccions. Opina que 

és important saber si el nou servei serà més eficient en el trasllat de les bicicletes, atès que el 

problema que tenen a Nou Barris és que quasi mai no hi ha bicicletes a les estacions. D’altra 

banda, demana que se’ls faci arribar un llistat amb les ubicacions de les noves estacions, ja que 

se’ls ha passat un mapa amb uns punts molt petits. 

 

Explica que els genera molts dubtes el transport a demanda de Torre Baró, i pregunta per què 

els veïns i veïnes d’aquest barri no tenen dret a tenir el mateix bus que qualsevol veí i veïna de 

Nou Barris o de la ciutat. En relació amb això, remarca que a l’inici del mandat el nou Govern es 

va trobar preparat un projecte de pista forestal per connectar la part alta amb la part baixa de 

Torre Baró, però no va voler tirar-lo endavant. Afirma que això és legítim, però que l’alternativa 

que dona el Govern és que els veïns i veïnes de Torre Baró indiquin per telèfon quan els ha de 

venir a buscar un autobús, quan tenen el mateix dret a moure’s amb tota llibertat que la resta 

de veïns i veïnes del districte i de la ciutat.  
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Assenyala que l’informe de la regidora no parla del cobriment de la pista del Club de Bàsquet 

Canyelles, quan el seu grup municipal ha presentat dues iniciatives sobre aquesta pista que han 

estat acceptades pel Govern. Precisa que fa dos anys van demanar la millora de les 

instal·lacions i que el maig del 2018 van demanar que es cobrís la pista. Manifesta que esperen 

que avui la regidora els doni resposta sobre això, tenint en compte que, si no es cobreix la 

pista, el setembre del 2019 la federació no deixarà competir el club. Afirma que, en aquest cas, 

podria desaparèixer un club amb més de cent nens i nenes i, també, el seu casal. Remarca que 

cobrir la pista suposa una inversió molt petita de 250.000 o 300.000 euros. Explica que el 

pessebre que s’ha fet a la plaça Sant Jaume ha costat 150.000 euros, i els cartells que s’han 

posat als solars buits per anunciar que algun dia s’hi farà habitatge públic, 180.000 euros. 

Subratlla que la suma d’aquestes dues partides és més que el que costa cobrir la pista de 

Canyelles, i opina que és una qüestió de prioritats. D’altra banda, afirma que ni el Consorci 

d’Educació ni la direcció de l’escola no estan en contra de fer aquest cobriment. Demana al 

Govern que, per tant, no enganyi la gent i aprofiti l’última oportunitat que tenen tots plegats 

per salvar aquest club històric.  

 

Manifesta que, tal com ha apuntat el Sr. Sangrà, hi ha centenars de nens de famílies 

vulnerables del districte que tenien beca per practicar esport l’any passat i aquest any no en 

tindran. Pregunta què ha passat aquest any amb les beques de l’Institut Barcelona Esports 

(IBE), quants nens s’han quedat sense beca i què pensa fer el Govern amb aquestes famílies 

que fins l’any passat portaven els nens a fer esport perquè hi havia un ajut econòmic i ara els 

deixaran de portar perquè ja no tenen aquest ajut.  

 

Observa que, tot i que el desembre és el període més important per al comerç del districte, la 

regidora no ha dit res sobre aquest àmbit. Afirma que no ha parlat de l’enllumenat, de la fira de 

Nadal i Reis, de les accions solidàries que es duen a terme, ni de com s’està desenvolupant el 

Pla econòmic del districte.  

 

Finalment, remarca que en l’ordre del dia d’avui el Govern no presenta pressupostos, mesures 

de govern ni informes, i que el contingut de la sessió l’aporten els grups de l’oposició. Opina 

que es troben davant d’un mandat esgotat i d’un govern sense ambició que ha passat del «sí se 

puede» a desaparèixer cinc mesos abans de la fi del mandat. 

 

El conseller Sr. Javier Barreña Flores (PPC) manifesta que volen començar la intervenció 

expressant la seva màxima repulsa a les declaracions que ha fet el Sr. Eduard Pujol, que, 

després que els representants de la sanitat, l’educació i els bombers es manifestessin 

democràticament davant el Parlament per sol·licitar millores en els seus sectors, ha dit que ara 

l’únic important és la independència. Expressa el suport del Grup Municipal del PP als sectors 

sanitari i educatiu i als bombers, i explica que consideren que s’haurien d’incrementar les 

plantilles dels bombers. Afirma que si la Generalitat de Catalunya estigués més centrada a 

millorar la qualitat de vida dels ciutadans en comptes de dedicar els seus esforços a altres 

coses, segurament tots els catalans viurien millor.  

 

Assenyala que, ple rere ple, sembla que estiguin en el «dia de la marmota» perquè no 

s’evoluciona i encara no han vist que el Govern porti cap proposta substanciosa en cap ple, amb 
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l’agreujant que l’endemà estan igual que el dia anterior, però amb totes les coses pitjors que es 

produeixen pel fet de no haver fet res. Demana al Govern municipal que se centri i que pensi 

més en els ciutadans, en comptes de penjar cartells per anunciar on es farà habitatge públic, 

cartells que remarca que han costat 180.000 euros a la ciutadania.  

 

Agraeix l’informe, i indica que es vol centrar en els problemes que se’ls traslladen quan es 

reuneixen amb el teixit associatiu i, sobretot, amb ciutadans i ciutadanes independents. 

 

Manifesta que un d’aquests problemes és la neteja. Explica que avui poden dir amb rotunditat 

que la ciutat està molt més bruta que quan Ada Colau va començar a governar la ciutat. A més, 

afirma que els camions de recollida d’escombraries són els mateixos vehicles que hi havia fa 

tres anys, de manera que són igual de sorollosos o encara més perquè són més vells.  

 

Assenyala que un altre problema que preocupa és la seguretat. Manifesta que agraeixen que a 

l’última Junta de Seguretat es parlés del balanç del primer any de la policia de proximitat, però 

que consideren que el més lògic i just hauria estat que aquest balanç s’hagués fet a l’Audiència 

Pública, adreçada a la ciutadania, i al Consell Plenari, com a principal òrgan polític del districte. 

Explica que volen felicitar aquesta policia de barri per la seva tasca, però que voldrien tenir 

dades concretes sobre la seva evolució i els seus resultats, i saber si aquests resultats són els 

esperats o si cal dedicar més esforços a alguns barris. 

 

D’altra banda, manifesta que avui circula un vídeo a les xarxes socials sobre el incident que s’ha 

produït al Turó de la Peira, en el qual s’han produït quatre ferits i un mort, segons li han dit. 

Assenyala que no vol aprofundir-hi perquè es tracta d’un tema delicat i que s’ha de tractar a 

l’espai oportú. Així mateix, afirma que s’han assabentat de diversos encastaments a comerços 

de Via Júlia. Demana al Govern que sigui més actiu en matèria de seguretat i que convoqui la 

Junta de Seguretat urgentment. 

 

Explica que en el Consell de Barri de Torre Baró els veïns es van oposar radicalment al bus a 

demanda perquè el que volen és un servei regular. Recorda que en el mandat anterior el grup 

que avui governa demanava un autobús regular. Opina que és vergonyós que una persona hagi 

de trucar a un número per dir a quina hora sortirà de casa i anar a la parada, i demana que es 

reconsideri aquesta decisió. Afirma que potser aquest tipus de mesura podria funcionar en 

barris amb altres característiques, però que no creu que funcioni al barri de Torre Baró. 

 

Manifesta que estan totalment d’acord que cal impulsar el Bicing i que aquest servei ha d’arribar 

a tots els barris i al més a prop possible dels domicilis dels ciutadans i ciutadanes del districte. 

Remarca, però, que això no s’ha de fer a qualsevol preu. En aquest sentit, recorda que el seu 

grup va presentar una iniciativa en el Ple en la qual sol·licitava que es tanqués el tram del carril 

bici de l’avinguda Rio de Janeiro des del carrer Piferrer fins al passeig Valldaura, ateses les 

operacions de càrrega i descàrrega dels comerciants i dels mateixos veïns, i atesa l’existència 

d’una benzinera. Opina que aquesta situació genera perill per als ciutadans que transiten per 

allà, per als mateixos ciclistes i per als veïns que van a la benzinera. 
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Afirma que no hi ha dubte que la xarxa ortogonal d’autobús és beneficiosa, però demana que 

s’acabi de desplegar definitivament i es deixin de canviar de lloc les parades perquè els 

ciutadans estan cansats de no saber on han d’agafar el seu bus. 

 

Recorda que fa pocs dies va morir una persona a Esplugues a causa d’un patinet elèctric. A 

més, explica que s’han assabentat que hi ha persones que manipulen els patins per anar a més 

velocitat, fet que n’augmenta el perill. Remarca que el seu grup va presentar una iniciativa 

sobre aquest tema, i manifesta que esperen que no es produeixi cap accident en el tram que és 

objecte de la proposta, aprovada per majoria.  

 

Afirma que un altre tema que preocupa són les barreres arquitectòniques. Explica que no els 

consta que al llarg dels tres anys i mig de mandat s’hagin reduït aquestes barreres als barris de 

muntanya del districte. Recorda que s’havia aprovat un projecte inicial per connectar la zona 

nord i la zona sud del barri de Torre Baró i hi havia una primera partida econòmica prevista a 

tal efecte, però que el nou Govern va suprimir aquest projecte i, a més, no ha presentat cap 

alternativa per resoldre aquesta manca de connexió.  

 

Assenyala que el seu grup ha presentat iniciatives sobre la realització d’un informe sobre les 

marquesines a les parades d’autobús, i demana que se’ls faciliti informació sobre les que s’han 

posat al llarg de l’últim any, amb la seva ubicació concreta. 

 

El president del Consell del Districte diu al Sr. Barreña que ha exhaurit el temps d’intervenció. 

No obstant, el conseller tanca la intervenció remarcant que, a més de no parlar d’habitatge, 

avui tampoc no s’ha parlat de comerç, tal com és habitual.  

 

La consellera Sra. Noemí Martín Peña (Cs) manifesta que lamenten els fets que han tingut lloc 

aquest matí al barri de Can Peguera i que desitgen que no tornin a succeir fets com aquests.  

 

Afirma que el Govern de BC continua treballant sense efectivitat i desesperant els ciutadans del 

districte per l’absència de resultats. Opina que el Govern demostra reiteradament que li sobra 

ideologia i el supera la gestió.  

 

Explica que esperen que el nou contracte de neteja aconsegueixi les millores tan desitjades per 

tota la ciutadania i la mateixa Administració, tot i arribar amb cert retard, fet que provoca que 

calgui renovar la contracta actual, atès que les noves empreses no començaran a prestar els 

serveis fins al 2020 com a mínim. Assenyala que queden per resoldre moltes incògnites sobre la 

implantació del nou servei i si s’ajustarà a les necessitats reals de cada districte i cada barri, i si 

es compliran els objectius establerts sobre reciclatge i residu zero. A més, pregunta si es farà 

alguna acció perquè les zones comercials no incloses en les zones actuals de recollida comercial 

selectiva tinguin el servei que estan pagant, com succeeix a Trinitat Nova, o s’esperarà fins al 

2020 per resoldre aquest greuge comparatiu. D’altra banda, assenyala que es parla d’un cost 

del servei de 307 milions d’euros anuals, però no es diu el cost que tindrà el sistema de control 

que farà la mateixa Administració. Pregunta com es durà a terme aquesta supervisió i quins 

costos tindrà.  
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Manifesta que el projecte del nou Bicing preveu 16 noves estacions al districte, però que troben 

necessari augmentar-ne el nombre a la Zona Nord, on es preveu una única estació a Ciutat 

Meridiana, deixant la zona de Torre Baró i Vallbona sense servei, a banda que fins a finals del 

2019 no tindran servei les noves zones com Ciutat Meridiana, Trinitat Nova i Verdum. Remarca 

que el projecte s’ha endarrerit i no compleix molts dels acords amb altres grups, com ara que el 

servei sigui de caràcter metropolità, tal com proposava el seu grup. A més, pregunta quan 

estarà operativa la unió entre l’avinguda Rio de Janeiro i el passeig Santa Coloma, i com està 

l’estudi per a la continuïtat del nou carril bici de l’avinguda Rio de Janeiro amb Fabra i Puig a 

través del carrer Piferrer. D’altra banda, afirma que les tarifes de 50 euros per l’abonament o de 

35 cèntims per ús són les més cares d’Espanya. Assenyala que, per exemple, a Madrid té un 

cost de 25 euros i a València de 29 euros, i que els preus de les fraccions continuen sent més 

cares que en altres ciutats.  

 

Explica que arriba la fi de la implantació de la xarxa ortogonal i desitgen que es compleixin els 

objectius del projecte pel que fa a mobilitat i a la millora del servei per tal d’augmentar-ne l’ús i 

reduir així l’ús del vehicle privat. Afirma que, tanmateix, el Govern no ha sabut reconduir a 

temps moltes de les demandes dels ciutadans. Manifesta que esperen que el Govern doni 

resposta i solucions als problemes que ha generat la implantació de la xarxa ortogonal al més 

aviat possible i que, paral·lelament, comenci a treballar en la millora de les línies de bus de 

barri per cobrir les deficiències que la nova xarxa no pot resoldre. D’altra banda, demana que 

els informin sobre quan estarà disponible la T-Mobilitat, els motius de la demora en la seva 

implantació i els avantatges que té per als usuaris. 

 

Remarca que, tot i que les àrees infantils són una de les mesures estrella del mandat per 

garantir el dret a jugar a la ciutat, amb un pressupost de 20 milions d’euros, el Govern és 

incapaç de mantenir els parcs infantils actuals. Opina que la gestió en relació amb aquests 

parcs és un clar exemple de la falta de gestió del Govern, que no ha estat capaç de remodelar 

les àrees de joc infantils de Ciutat Meridiana en tres anys.  

 

Afirma que les enquestes de serveis municipals també posen en evidència el deteriorament de 

Barcelona i el fracàs de la gestió de Colau i el seu equip. A més, remarca que altres informes, 

com el de la Unitat Contra l’Exclusió Residencial (UCER) o el del Consell Econòmic i Social de 

Barcelona, indiquen l’increment de les desigualtats entre districtes i barris com a conseqüència 

de la manca d’encert en les polítiques implantades pel Govern municipal actual.  

 

El conseller Sr. Gabriel García Duarte (PSC) recorda que el seu grup va fer una sèrie de 

propostes en relació amb la nova contracta de neteja i, en aquest sentit, manifesta que estan 

satisfets amb alguns punts d’aquesta nova contracta, com l’increment de la recollida selectiva, 

el compromís de modernització de la maquinària de neteja, el reforç de la plantilla amb més de 

150 persones, o el compliment dels plans d’igualtat i les clàusules socials. Afirma que, de la 

mateixa manera que comparteixen aquesta sensibilitat amb el Govern, troben a faltar la 

incorporació de dades i detalls concrets respecte al districte de Nou Barris. En relació amb això, 

lamenta que no s’hagi inclòs en l’informe de la regidora un mapa de punts negres del districte, 

motiu pel qual no saben si és que no es coneix o si no hi ha interès a publicar-lo perquè 

aquests punts negres continuaran igual fins al final del mandat.  
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Afirma que les queixes sobre manca de neteja en diferents consells de barri són reiterades i que 

massa sovint molts veïns i veïnes tenen la sensació de deixadesa per part del Govern municipal 

pel que fa a la neteja dels carrers. Explica que, en aquest context, el seu grup va presentar en 

un plenari anterior una proposició d’acord per dignificar l’espai públic, la qual, entre altres 

coses, instava el Govern a fer un esforç superior en la neteja del districte. Assenyala que 

aquesta proposició es va aprovar amb el suport del Govern, però que els veïns i veïnes 

continuen sense percebre que s’hagi fet alguna cosa en relació amb això.  

 

Manifesta que el seu grup està a favor de l’expansió del servei del Bicing i que, de fet, va ser 

qui el va iniciar a la ciutat. Afirma que aquesta ampliació va quedar pendent després de caure 

en l’oblit durant el mandat de Trias. Explica que comparteixen la voluntat del Govern municipal 

actual de fer créixer aquest servei a la ciutat i en particular a Nou Barris, però que lamenten 

que s’hagi esperat a fer-ho fins poc abans de les eleccions municipals. En aquest sentit, opina 

que és una mica hipòcrita que l’esforç d’aquesta nova política comenci l’abril de 2019. D’altra 

banda, explica que haurien desitjat que, atesa l’existència de bicicletes elèctriques, s’hagués fet 

una penetració més gran als barris de muntanya per sobre de la ronda de Dalt.  

 

Pel que fa a la xarxa ortogonal d’autobusos, manifesta que tenen constància que el D50 o el 

V29 s’acosten a freqüències de 12 minuts, i no pas de 5 i 8 minuts. Demana que es revisi la 

freqüència de cada línia de bus, en lloc de tenir només en compte la mitjana. Pregunta si en 

concret la línia 11 té una freqüència de pas de 5 o 8 minuts. 

 

El president del Consell del Districte, davant les rèpliques de diversos membres del Govern, 

demana que es respecti les intervencions de cada grup i assenyala que després el Govern 

disposarà de 7 minuts per contestar.  

 

Continua la seva intervenció el conseller afirmant que no entén els nervis del Govern quan parla 

el Grup Municipal del PSC. 

 

Assenyala que s’han fet retallades en la línia 60 i la distància de les parades ha augmentat. A 

més, manifesta que queda pendent la modificació del bus de barri 132 perquè passi pel barri 

del Verdum i critica la implantació d’un bus a demanda a Torre Baró.  

 

Remarca que, atesa la manca d’actualització de les dades sobre habitatge, hauran passat cinc 

mesos entre el plenari del mes d’octubre i el de març de 2019 sense tenir informació sobre 

l’evolució de les polítiques d’habitatge de BC al districte de Nou Barris.  

 

Explica que en l’informe que es va fer del Pla de desenvolupament econòmic del districte es va 

posar en evidència que el Govern estava per sota del compromís d’inversió específic que s’havia 

determinat en aquest pla, amb una inversió de poc més d’un milió d’euros a la qual se sumaven 

diners d’altres plans per superar el mínim de 2 milions d’euros que s’havia establert. A més, 

remarca que avui no s’ha donat cap informació sobre el comerç ni sobre el desenvolupament 

d’aquest pla.  
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Recorda que l’oposició va demanar un plenari extraordinari perquè s’informés de les retallades 

que patiria Nou Barris i que la resposta va ser que no n’hi havia, quan en altres districtes de la 

ciutat sí que es va reconèixer que hi hauria retallades, tot i anomenar-les d’una altra manera. 

Afirma que, en tot cas, creuen que els plans de barri no s’hauran acabat d’executar al final del 

mandat i quedaran coses pendents. Assenyala que un exemple de projecte pendent és el dels 

pisos de protecció oficial de Canyelles, dissenyat el 2010 i que ha quedat en l’oblit primer amb 

CiU i ara amb BC.  

 

Observa que avui tampoc no s’ha donat cap informació sobre seguretat o convivència. Remarca 

que el seu grup torna a instar el Govern a prendre’s seriosament aquestes polítiques, tenint en 

compte que avui el districte de Nou Barris torna a ser notícia en aquest aspecte.  

 

Explica que avui hi ha molts veïns i veïnes que tenen animals de companyia, fet que genera la 

necessitat de compartir i ordenar l’ús de l’espai públic. Afirma que molts d’aquests veïns se 

senten abandonats per part del Govern pel que fa a afrontar aquest repte, ja sigui amb animals 

de companyia o com a ciutadans que passegen pels carrers. 

 

Finalitzat el torn dels grups municipals, el president del Consell del Districte obre un torn de 

paraula per a les persones del públic que han sol·licitat intervenir i els demana que siguin 

breus, que se centrin en temes del districte i que siguin respectuoses amb totes les persones 

presents.  

 

El Sr. José Antonio demana que es posin les tanques que siguin adequades a l’església que hi 

ha davant de la seu del Districte per evitar que els nens es puguin fer mal. 

 

Afirma que aquest matí s’ha produït una situació molt greu al barri de Can Peguera, que és una 

zona amb molt tràfic de drogues, i demana més presència policial en aquesta zona.  

 

Opina que tot el que s’ha comentat en l’informe és molt interessant, però que no és adient 

parlar sobre els presos polítics en aquest moment. A més, demana que es respecti que cada 

Districte faci el que vulgui en relació amb l’exhibició de llaços grocs.  

 

La Sra. Teresa Carvajal afirma que es nota molt que falta poc per a les eleccions, ja que ha 

escoltat moltes mentides. Opina que, per exemple, no es pot donar la culpa de l’estat de 

brutícia dels carrers al Govern de torn. Explica que hi ha vehicles de la neteja al carrer 

constantment, almenys al seu barri, i que el problema és l’incivisme de la gent. Manifesta que el 

que ha passat avui a Can Peguera tampoc no és culpa del Govern, ja que es tracta d’una 

qüestió familiar entre ètnies. Demana que entre tots intentin donar solucions als problemes en 

comptes de criticar tant tot el que es fa. 

 

D’altra banda, explica que a l’avinguda Rio de Janeiro hi ha una rampa per a persones 

discapacitades que dona al banc de material ortopèdic Asendi on cal posar la pilona més enrere 

perquè quan s’arriba a baix s’ha de fer tota la volta per sortir perquè hi ha cotxes aparcats.  
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Diu al conseller d'ERC Sr. Sangrà que la Generalitat s’està adormint pel que fa a la distribució 

de la renda garantida. Afirma que hi ha gent que necessita molt aquesta ajuda i a la qual se 

l’està marejant amb els requisits burocràtics.  

 

La Sra. Neus remarca que els fets que s’han produït aquest matí a Can Peguera no és la 

primera vegada que passen. Afirma que el 27 de maig ja hi va haver trets i que es tracta de les 

mateixes persones. Pregunta què es pensa fer respecte a això, i afirma que amb llacets grocs 

no se solucionen els problemes.  

 

Pregunta quan s’inaugurarà el poliesportiu del carrer Sant Iscle, tenint en compte que els nens 

que juguen a futbol no tenen un lloc on entrenar i jugar quan plou perquè les instal·lacions de 

Congrés són descobertes. Demana que, si no s’inaugura, almenys es permeti que en puguin fer 

ús aquests nens, que ja porten més de quatre o cinc partits de retard a les lligues. Opina que 

no és lògic que passi això quan el poliesportiu ja està acabat, atès que només falta posar-hi les 

taquilles als vestidors.  

 

El Sr. Bertrand de Five explica que en una reunió sobre transport a l’Institut Municipal de 

Persones amb Discapacitat han demanat que els autobusos de la ciutat tinguin quatre o cinc 

portes, en comptes de dos o tres, per facilitar-ne l’entrada i la sortida, tal com succeeix a 

Bèlgica i altres països. D’altra banda, assenyala que dins del grup de discapacitats fan la 

senyalització als metros i autobusos, on han aconseguit agilitzar-ne l’entrada i sortida, i que ara 

esperen que a tots els centres públics es pugui posar una entrada accessible per a les persones 

discapacitades amb portes automàtiques. Afirma que és inadmissible que les persones 

discapacitades hagin de demanar ajuda a altres persones per poder entrar a un poliesportiu o a 

Serveis Socials. Pregunta si hi ha cap sistema de garantia per rectificar aquests errors en un 

breu període de temps.  

 

El Sr. David agraeix al conseller Sr. Ventura i al seu grup el prec que ha presentat en relació 

amb el Club de Bàsquet Canyelles. Explica que l’abril d’aquest any l’associació de veïns es va 

reunir amb la gestora, que es va adonar del problema greu que tenien al barri i al club amb el 

nou endarreriment del poliesportiu, sense cap data prevista. Afirma que sent molta enveja quan 

es parla de poliesportius en altres llocs perquè ells només tenen una pista descoberta en mal 

estat. Recorda que es va aprovar el prec del Grup del PDECat per cobrir la pista i des 

d’aleshores no n’han tingut cap notícia i l’únic que s’ha fet ha estat reparar les calderes perquè 

comportaven un greu perill de legionel·la a l’escola. Assenyala que també es van arranjar les 

grades, que han quedat pitjor i s’estan fent malbé, i que fins i tot els nous vestuaris s’estan 

tornant a caure.  

 

Remarca que aquest problema s’arrossega des de fa molts anys i que, per tant, no és només 

responsabilitat del Govern municipal actual. A més, afirma que fa 42 anys no tothom tenia un 

poliesportiu, però que la federació exigeix cada vegada més que els nens tinguin un espai 

cobert on poder jugar en determinades categories. Explica que una vegada es van reunir amb 

l’arquitecte municipal del Districte, que els va proposar arranjar les pistes amb una inversió de 

300.000 euros per deixar-la descoberta, però que ells van dir que no valia la pena fer aquesta 

inversió per no resoldre el problema i que era millor destinar aquests diners a persones 
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necessitades de Nou Barris. Subratlla que al barri han desaparegut tots els esports, com el 

handbol, el futbol sala i el patinatge, excepte el bàsquet i el futbol de moment. Assenyala que 

el club de futbol no va desaparèixer perquè es va fer el camp de gespa, i que ara el seu club 

està en una situació semblant, ja que haurà de plegar tret que es cobreixi la pista. Explica que 

entenien que havien de tenir una mica més de paciència si es feia el poliesportiu, però que de 

moment no se sap quan es farà aquesta instal·lació. Remarca que no es tracta només d’una 

necessitat d’un club social que mou entre 300 i 400 persones, sinó també d’una necessitat de 

barri. 

 

Manifesta que molta gent del club creia en el Govern municipal actual, però que el temps ha 

anat passant i l’única resposta que els han donat a través d’un conseller ha estat que no es farà 

el cobriment de la pista. Explica que al principi l’argument era econòmic i van aconseguir capital 

privat d’empreses que els ajudaven, i després se’ls va dir que calia parlar amb el Consorci 

d’Educació. Afirma, però, que fins ara no han rebut cap notícia oficial sobre el que es vol fer. 

Remarca que, si no se’ls dona cap resposta, desapareixerà un altre club esportiu més. Explica 

que ja van perdre la gent gran, els equips de pares i les persones discapacitades que no podien 

fer esport a l’aire lliure i que cada vegada queda menys gent.  

 

Explica que en un consell de barri un representant de la regidora va dir que s’havien acabat 

projectes d’altres governs que per dignitat s’havien d’acabar. Demana que, si no es fa el 

cobriment en aquest mandat, almenys es deixi el projecte acabat, de manera que vegin que hi 

ha realment la voluntat d’ajudar-los.  

 

El Sr. Xavi es queixa del soroll que fa el camió de recollida de trastos vells i mobles. Explica que 

no és només que passin a fer la recollida a les 3 de la matinada, sinó que llancen els mobles al 

camió de tal manera que sembla que vulguin despertar tot el barri. Afirma que entén que cal 

fer aquesta recollida, però que creu que és un veritable despropòsit la manera com es fa per a 

tots els que intenten dormir perquè l’endemà han de matinar per anar a treballar, i demana que 

això es resolgui.  

 

D’altra banda, assenyala que és un dels pares que porta el seu fill a jugar al Club de Bàsquet 

Canyelles. Explica que els nens van a jugar els partits amb molta il·lusió, però que si ha plogut 

és l’àrbitre qui decideix si es fa o no es fa el partit a l’últim moment. Afirma que, quan ha 

plogut, els pares, la gent del club i els nens recullen l’aigua i assequen el camp amb paper de 

diari perquè els nens puguin jugar, però que pot ser que l’àrbitre, amb bon criteri, decideixi 

anul·lar el partit perquè encara queda una mica d’humitat i els nens poden relliscar. Remarca 

que això suposa una gran decepció per als nens perquè tenen una gran il·lusió pel bàsquet, un 

esport que els forma com a equip i com a persones. Manifesta que no sap per quin motiu no 

s’ha cobert aquesta pista, però demana que es faci alguna cosa abans no sigui massa tard. A 

més, opina que és una vergonya que no es cobreixi la pista quan es va aprovar un prec en 

aquest sentit.  

 

El Sr. Carlos reconeix la tasca del Govern de Nou Barris pel que fa als parcs i jardins, però 

assenyala que al parc de Can Xiringoi els gossos van solts, tot i que hi ha cartells que indiquen 

que això està prohibit. Assenyala que diverses associacions de veïns de l’entorn se n’han 
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queixat sense èxit, i demana que es busqui una solució perquè el centre del parc és ple de 

forats que fan els gossos.  

 

La Sra. Encarna manifesta que viu en un carrer de 300 metres que té 20 botigues, cosa que 

significa que hi passa molta gent. Explica que el carrer està molt brut, tal com ha denunciat 

altres vegades que ha assistit al Consell Plenari, i que continua trucant al Telèfon del Civisme, 

on li diuen que el carrer s’ha de netejar cada dia, cosa que els serveis de neteja no fan. Afirma 

que al Telèfon del Civisme l’atenen molt bé, però que el problema continua sense resoldre’s.  

 

Explica que ha rebut una carta de l’Ajuntament que diu el següent: «Tenint en compte les 

comunicacions que hem mantingut amb vostè amb aquesta mateixa incidència, després de 

reiterades respostes, comuniquem que seguint el nostre procediment intern, si insisteix en la 

mateixa temàtica, ens veurem obligats a deixar les seves peticions sense gestionar. Aquesta és 

una mesura que no ens agrada aplicar, però que ens ajuda a no col·lapsar el sistema i a evitar 

posar en risc el nostre nivell de resposta.» Afirma que, no obstant això, continua trucant, i 

pregunta si els serveis de neteja no netegen el carrer Vinyar, en el tram que va des d’Argullós 

fins a Joaquim Valls, perquè no volen o perquè ningú no els controla.  

 

Pregunta al Govern si vol la carta. 

 

El president del Consell del Districte respon afirmativament. 

 

Un grup de nens i nenes, Marta, Pau i Mar, jugadors del Club Bàsquet Canyelles, pregunten per 

què no es cobreix la pista i si l’any vinent podran jugar al seu barri o hauran d’anar a un altre 

lloc, o bé deixar el bàsquet.  

 

El Sr. José manifesta que el 2007 va demanar a l’Ajuntament que es fes una residència al barri 

de Roquetes, d’on és veí, i se li va dir que no hi havia espais per fer-la, quan després es va 

concedir l’espai que ell volia a l’escola Onésimo Redondo, ara escola Gaudí. Assenyala que pot 

posar altres exemples de coses que s’han demanat i no s’han fet, com el poliesportiu del carrer 

Artesania. Afirma que l’únic que fan els partits és criticar al partit que governa i «jugar al tu 

més», sobretot quan hi ha eleccions, i que el poble n’està fart.  

 

Explica que va estar dos anys a l’associació de veïns per veure si es podien reunir amb algú de 

l’Ajuntament per parlar de la residència, però que això no va succeir i la residència de gent gran 

de Roquetes continua pendent. Pel que fa al poliesportiu, manifesta que va estar en una reunió 

amb el gestor de la piscina, que va dir que s’acabaria el 2019, però que encara no s’ha iniciat. 

Afirma que no en culpa el Govern actual perquè altres governs anteriors tampoc no han fet res. 

Demana als partits que, en comptes de fer-se retrets mútuament, col·laborin els uns amb els 

altres, tal com vol la ciutadania.  

 

El Sr. Rafael González es queixa que les seves intervencions en les audiències públiques no 

apareixen després als vídeos. Manifesta que creu que té dret a expressar les seves opinions i 

que els ciutadans de Barcelona ho puguin veure.  
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Pregunta quin és el cost dels autobusos elèctrics. D’altra banda, demana que es digui quantes 

places d’estacionament s’han perdut al districte de Nou Barris. 

 

Explica que dissabte passat va ser a la manifestació contra la incineradora de la qual la Sra. 

Sanz és gerent, en la qual es va protestar per les emissions de TERSA, per les males olors 

generades per la depuradora EDAR i pel crematori que es vol fer.  

 

Pregunta a la regidora Sra. Sanz on van a parar els residus de la contracta, tal com ja li va 

preguntar a l’Audiència Pública. Explica que ha fet arribar un escrit a tots els grups i que la Sra. 

Sanz li ha contestat, i que el dissabte va transmetre aquest escrit a les entitats que protesten 

contra TERSA. Opina que no és just que si la regidora vol una ciutat sense cotxes i només amb 

bicicletes, l’estigui omplint de porqueria i no digui on van a parar els residus. En relació amb 

això, afirma que els abocadors estan plens i l’únic disponible és a Sant Celoni, però que està 

pendent de procediments judicials perquè tres persones es volien enriquir amb aquest 

abocador.  

 

Explica que amb la nova contracta de neteja hi haurà camions elèctrics o de gas natural que no 

faran soroll. Remarca, però, que no sabran mai quins són els beneficis del reciclatge i on van a 

parar els residus. Afirma que també és impossible conèixer la veritat pel que fa a la 

contaminació de TERSA.  

 

Demana a la Sra. Sanz transparència i que doni dades concretes sobre el que s’ha fet i queda 

per fer en matèria d’habitatge. En relació amb això, assenyala que l’endemà de la seva 

intervenció en el plenari extraordinari sobre habitatge l’alcaldessa de Barcelona anunciava la 

reforma del 22@. Opina que això és una mica oportunista i que cal dir la veritat. 

 

El Sr. Carmelo Vico explica que en l’última Audiència Pública va dir que no es feia prou publicitat 

de les audiències públiques i dels plenaris, mentre que el Govern municipal envaeix el districte 

d’informació quan es tracta de temes polítics que li convenen. Manifesta, però, que no ha pogut 

verificar el que va dir exactament perquè la seva intervenció no apareix al vídeo de l’Audiència 

Pública, igual que en el cas del veí anterior. Opina que sembla que el Govern no es pren prou 

seriosament les intervencions dels veïns que assisteixen als òrgans municipals per exposar 

qüestions o solucions importants per al seu barri.  

 

Explica que un dels punts que surten al que qualifica de «publicitat partidista» del Govern diu 

que «ara és possible regular els lloguers», quan tres anys enrere la mitjana de lloguer a Nou 

Barris era d’entre 350 i 400 euros i actualment és de 700 euros. Demana que se’ls expliqui què 

ha regulat el Govern. 

 

La Sra. Micaela observa que no s’ha fet referència a cap estació de Bicing ni a cap parc de Torre 

Baró. Assenyala que es va fer un parc a la Zona 3 del barri el 2014-2015, però que s’ha 

convertit en un pipicà.  

 

Explica que avui s’ha fet un canvi de sentit al barri i que a les 8 del matí la gent no sabia per on 

havia d’anar ja que fins a les 10.30 no ha aparegut la Guàrdia Urbana. Afirma que, amb aquest 
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canvi de sentit, és impossible accedir al seu carrer amb cotxe. Opina que, si això no es resol, el 

bus a demanda no funcionarà.  

 

El Sr. Torrico indica que ell també pertany a l’Associació de Veïns de Torre Baró, de la qual la 

Sra. Micaela és presidenta.  

 

Manifesta que esperava que aquest Govern municipal abordaria amb decisió la situació de Torre 

Baró, però que el barri continua en una situació molt semblant a la dels mandats anteriors. 

Recorda que es van debatre i acordar dos grans plans per al barri el 1986 i el 2003, però que 

no s’han dut a terme.  

 

Assenyala, però, que vol intervenir per donar suport al bus a demanda i exposar-ne els motius. 

Explica que, quan se’ls va presentar aquesta proposta a l’associació, se’ls va dir que aquest 

servei no substituiria cap línia d’autobús i es mantindrien totes. D’altra banda, manifesta que el 

gran problema del barri sempre ha estat la impossibilitat de connexió entre la part alta i la part 

baixa, i destaca que aquesta és la primera proposta que es fa per comunicar amb transport 

públic totes dues parts. Afirma que, per aquest motiu, l’associació va donar-hi el vistiplau. 

Explica que, atès que se’ls va dir que hi hauria una fase de prova, van demanar poder-ne fer 

una valoració després i que aquest període fos al més curt possible, tenint en compte que 

aquest servei crea polèmica i divisió al barri. Manifesta que, per tant, una cosa que pot suposar 

una millora per al barri pot esdevenir un problema de convivència segons com s’abordi.  

 

Assenyala que en més d’una reunió s’havia dit que calia resoldre qüestions com la comunicació 

amb el carrer Castell d’Argençola, però que s’ha fet un canvi de sentit sense haver resolt aquest 

problema. Demana que s’aturi aquest canvi i es faci una reunió per abordar la solució a aquesta 

qüestió. Explica que el barri ha rebut aquest canvi de circulació com una imposició i no pas com 

una millora, i opina que cal crear un clima favorable a poder desenvolupar dinàmiques de 

comunicació al barri i amb l’Administració per poder pactar un nou Pla de barri i dur-lo a terme.  

 

La Sra. Mònica Palet agraeix el segon vehicle que s’ha posat per al bus 97, al barri de Vallbona, 

perquè abans passava cada mitja hora i ara passa cada 15 minuts. Destaca que això ha 

provocat un increment del 16% en l’ús de la línia, no només per part del veïnat de Vallbona 

sinó també del veïnat de Porta, Trinitat Nova i Prosperitat, ja que hi ha gent que agafa el bus a 

l’avinguda Meridiana per anar a la feina.  

 

Pregunta als grups de l’oposició si han fet alguna cosa per evitar «la ferida de connectivitat» 

que tenen les vies d’alta densitat que travessen la Zona Nord. En relació amb això, recorda al 

Grup del PSC que va ser precisament la regidora Carmen Andrés qui va aprovar i donar suport 

al bus VAO.  

 

Es congratula que el Bicing arribi per fi a la Zona Nord. Destaca que aquest servei enllaçarà 

amb l’estació de Rodalies, de manera que la gent més jove que vulgui anar a la Universitat 

Autònoma tindrà una opció més clara per anar-hi des del centre de Nou Barris, juntament amb 

l’estació de Torre Baró.  
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Manifesta que tota la gent de la Zona Nord es pregunta què passa amb l’aparcament soterrat 

de la plaça Eucaliptus.  

 

Pel que fa a la neteja, opina que és una qüestió que no es resol només amb més mitjans, sinó 

que també cal un ús més cívic de l’espai públic per part de la ciutadania, tinguin gossos o no en 

tinguin. Afirma que tots han de ser conscients que l’espai públic és compartit entre tots i totes i 

que no aconseguiran que estigui més net si no hi col·laboren. Explica que la sobten alguns 

comentaris de l’oposició respecte al manteniment dels vehicles de neteja, quan la licitació està 

finalitzant i, per lògica, aquests vehicles estan en l’última fase de la seva vida útil.  

 

Opina que abans de construir nous parcs infantils s’ha de prioritzar el manteniment dels ja 

existents. Pel que fa a això, explica que l’Associació de Veïns de Ciutat Meridiana s’ha queixat 

durant molt de temps que hi ha parcs infantils del barri que estan en una situació precària. 

 

Afirma que els sorprèn que partits que han tingut responsabilitat de govern a l’Estat i a la 

Generalitat parlin d’habitatge públic quan mai n’han fet, i més avui que el Departament de 

Territori ha posat fre a la possibilitat de fer habitatge social. Manifesta que agrairia que els 

representants dels grups del PDECat i d’ERC els diguin per quina raó s’atura aquest projecte 

que hi ha des de la ciutat de Barcelona.  

 

Demana que no es caigui en polítiques públiques que fomentin la construcció d’habitatges per 

vendre’ls després a fons voltor, tal com va succeir amb els pisos que va fer REGESA. Opina que 

entre tots han de fer un pacte real i coherent per resoldre un problema que fa que cada 

setmana moltes famílies del districte, de la ciutat i de la resta de Catalunya i de l’Estat deixin de 

viure sota un sostre digne. Remarca que la política busca resultats immediats, però que resulta 

deficient si no s’actua d’una manera coherent i pensant a llarg termini. 

 

La Sra. María Dolores explica que al carrer Sant Feliu de Codines, a dalt de tot de Torre Baró, es 

va fer una entrada perquè fessin la volta els cotxes, sobretot els vehicles de recollida 

d’escombraries, però que s’hauria de fer tot recte i fer la carretera perquè els cotxes puguin 

pujar i aparcar, ja que hi ha lloc.  

 

Es queixa que tenen un autobús cada 80 minuts, quan a Torre Baró paguen impostos com a la 

resta de barris. Afirma que en aquest barri no s’ha fet mai res i que el que ara es fa és per 

aconseguir vots. També lamenta que s’estiguin suprimint els aparcaments de cotxes a la via 

pública.  

 

El Sr. Francisco Garrobo, en nom de la CUP Capgirem Nou Barris, manifesta que el fet que els 

grups d’ERC i del PSC sucumbissin a les pressions dels lobbys per no incorporar la moratòria a 

la proposta del 30% d’habitatge de protecció oficial ha provocat la reactivació dels edificis del 

carrer Maladeta. Explica que, en només unes setmanes, s’han trobat que un dels propietaris ha 

intentat eliminar els horts i que altres han activat un dels dos edificis possibles en aquesta zona. 

Opina que és important que s’expliqui a la gent per què la Guàrdia Urbana va decidir no fer cap 

acta sobre el que va passar, tal com va admetre el conseller tècnic en el darrer Consell de Barri 

de Porta, deixant les veïnes sense la possibilitat de poder denunciar aquesta acció, que qualifica 
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de propera al funcionament de les màfies. Remarca que ara al carrer Maladeta hi haurà un 

edifici en comptes d’una rambla i, a més, sense cap pis destinat a habitatge de protecció oficial. 

D’altra banda, afirma que el Govern de la Generalitat està retardant sense sentit, i segurament 

de manera interessada, l’aprovació definitiva d’aquesta mesura. Subratlla que si això es dilata 

és perquè alguns grups van claudicar davant les màfies de la construcció en no instaurar la 

moratòria. Explica que no entenen com ningú del Govern municipal no va pensar en aquesta 

possibilitat de retard de la proposta a la Generalitat, i que creuen que era millor no tenir 

aquesta normativa que aprovar-la sense moratòria.  

 

Pel que fa a la mobilitat, afirma que apostar pel transport públic sense abaixar les tarifes és una 

solució que queda coixa. Opina que no poden esperar que les veïnes agafin les noves línies de 

bus si no es crea un veritable pla perquè l’accés al transport públic sigui universal.  

 

Manifesta que el desplegament de la nova xarxa d’autobús al barri ha estat positiu en molts 

aspectes, però que novament es troben que Vallbona en queda exclosa, així com la part alta de 

Torre Baró, on és molt difícil que un autobús hi pugui pujar. Remarca que la línia H2 arriba a les 

portes del barri, però que el Govern no s’ha volgut ni plantejar la possibilitat que aquesta línia 

pogués acabar a la plaça Primer de Maig de Vallbona. Afirma que, tot i que s’ha ampliat el pas 

de la línia 97, la connexió amb la resta del districte continua sent molt deficient.  

 

Explica que els agrada que es parli de la millora de Torre Baró i de possibles millores de les 

línies 80 de Sagalés, però que el mateix Govern va decidir prorrogar el contracte amb aquesta 

empresa en comptes de millorar el servei reinternalitzant les seves treballadores i les línies. 

Opina que el nou bus a demanda podria ser una acció positiva, però que costarà que s’adapti a 

un barri amb molta gent gran, i que a més aquest bus demostra que és possible que hi hagi un 

bus de circulació regular per carrers on fa uns anys es deia que no hi podia passar un autobús. 

Manifesta que esperen que aquest servei sigui 100% públic i que, un cop passats els dos anys 

de prova, no s’externalitzi, com la resta de línies d’aquest barri.  

 

Afirma que posen en dubte que Barcelona sigui una «ciutat adaptada al bus», tal com es diu en 

l’informe del Govern, ja que els nous busos han deixat algunes parts de la ciutat pitjor 

connectades i, a més, sense augmentar la velocitat comercial de manera destacada, que era un 

dels motius principals del desplegament de la xarxa. D’altra banda, recorda que la xarxa 

ortogonal es va aprovar en el mandat del PSC, es va començar a implantar en el mandat de CiU 

i s’ha acabat d’implementar en el mandat de BC, de manera que en el seu moment ja es podien 

haver canviat coses que ara es critiquen. Opina que sense més carrils bus exclusius, sense 

reduir el nombre de cotxes a la ciutat i sense que els semàfors de la ciutat estiguin al servei del 

bus i no del cotxe privat, no es pot parlar de ciutat adaptada al bus.  

 

Manifesta que els sorprèn que en l’informe es digui que el districte ha passat d’una a sis línies 

ortogonals, quan en aquest mandat s’ha passat de dos a set línies, perquè l’H6 també passa pel 

districte. Demana que s’incorpori això en l’informe, i opina que aquesta distracció és una mostra 

de la poca visió de la mobilitat que es té a vegades com a districte. 
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Indica que volien esperar-se a la proposició del PSC per parlar de l’incident que s’ha produït 

aquest matí al districte, però que en parlaran ara ja que ha sortit el tema. Afirma que ja fa uns 

mesos que la resta de grups municipals, inclosos els que s’anomenen d’esquerres, estan 

adoptant un discurs de la dreta en l’anomenat problema de la seguretat. Opina que aquests 

grups s’aprofiten de fets lamentables, com el que ha passat a Can Peguera o a altres barris de 

Barcelona, per demanar més policia sense abordar les causes de fons que provoquen aquestes 

problemàtiques. Explica que ja saben que la dreta somia amb una ciutat policial, però que 

esperen uns altres plantejaments per part de qui es reivindica d’esquerres. Manifesta que des 

de la CUP volen posar en relleu una altra inseguretat: la que viuen els menors no acompanyats 

que dormen al carrer o a les comissaries davant la passivitat de les institucions, o la de qui no 

sap si podrà arribar a final de mes o serà desnonat per un banc o un fons voltor. Afirma que 

aquestes persones són víctimes precàries d’una Barcelona que, tres anys després del «govern 

del canvi», segueix bastant igual. Opina que les notícies que estan sortint sobre aquest incident 

i l’ús que se’n fa és una mostra més de la deriva de determinats partits per fer creure que la 

ciutat és insegura i per fer créixer el racisme al districte.  

 

Finalment, manifesta que volen expressar el seu record i suport a totes les preses polítiques i 

exiliades, sobretot als presos que han començat una vaga de fam. Afirma que el districte de 

Nou Barris no pot romandre d’esquenes a la situació d’aquestes persones, i opina que l’absència 

del llaç groc al Districte és una posició molt covard per part d’una esquerra que es diu del canvi. 

 

El Sr. Pepe explica que, tal com han dit altres veïns de Torre Baró, creu que l’autobús a 

demanda no els serveix de res. A més, assenyala que la corba a la qual s’ha referit la Sra. 

Micaela es troba en una carretera de tres metres sense voreres, on els veïns corren el risc de 

ser atropellats pels cotxes. Afirma que aquesta carretera està molt malament i que per entrar al 

carrer Castell d’Argençola ha de fer tres maniobres amb el cotxe. 

 

D’altra banda, opina que el parc que tenen, amb només 25 m², és una «gàbia per a micos».  

 

La Sra. Lorena llegeix un comunicat en nom del Comitè de Defensa de la República de Nou 

Barris:  

 

«La repressió de l’Estat i la vulneració de drets fonamentals d’expressió, associació i 

manifestació que succeeixen des de l’aprovació de l’actual Constitució espanyola han anat 

empitjorant en els darrers anys conforme el règim corrupte i autoritari anava veient caure peça 

a peça el mur que ocultava la veritable essència de la modèlica transició espanyola. L’oblit i 

l’amnistia als criminals franquistes i la legitimació dels robatoris i les confiscacions perpetrats 

durant l’alçament feixista i la dictadura, tot a canvi d’unes quantes prebendes als nous dirigents 

demòcrates, mentre els franquistes seguien controlant les estructures decisives de l’Estat, 

l’economia, la judicatura, les forces repressives i l’exèrcit.  

 

En els darrers anys som cada vegada més les persones que veiem clar que el règim monàrquic 

constitucional és una maquinària sanguinària i extractiva de les classes populars de tot l’Estat 

espanyol, i que cal derrocar-lo sense deixar-ne cap engruna. Des del referèndum de l’1 

d’octubre de 2017, en el qual es va aprovar que Catalunya sigui un estat independent en forma 
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de república, amb la participació del 43,03% de la població censada, malgrat la repressió 

policial i el segrest d’urnes plenes de paperetes, amb el resultat del 90,18% de vots afirmatius, 

que equival a 244.000 persones, el 7,83% de vots negatius i l’1,99% de vots en blanc, l’Estat 

ha anat ampliant la repressió a qualsevol persona o institució que qüestioni, per mínim que 

sigui, l’statu quo monàrquic constitucional espanyol, restringint encara més les llibertats formals 

amb l’aplicació maliciosa de la Llei orgànica 4/2015, coneguda popularment com la llei 

mordassa, a qualsevol dissidència per petita que sigui. 

 

Des de fa més d’un any centenars de càrrecs electes i centenars de ciutadans han estat 

represaliats, perseguits, detinguts, difamats, torturats, empresonats i exiliats. L’Estat utilitza els 

presos com una forma d’escarment i d’exemplificació general per atemorir la població. I contra 

aquesta repressió i vulneració de drets qualsevol forma de lluita és legítima.  

 

Per aquest motiu volem sotmetre a la consideració d’aquest Ple i dels respectius grups 

municipals les següents qüestions:  

 

Esteu d’acord a donar suport a la lluita dels presos polítics en vaga de fam a la presó de 

Lledoners per denunciar la injustícia del seu empresonament i processament, i la de centenars 

de persones que ho han estat per les accions polítiques en pro de la república catalana?  

 

Esteu d’acord a exigir que cessi el processament de tots els represaliats i s’anul·lin totes les 

querelles, imputacions i acusacions immediatament i s’anul·lin totes les causes judicials 

pendents o en curs?  

 

Esteu d’acord en l’exigència que es derogui immediatament la Llei orgànica 4/2015, llei 

mordassa, i que s’iniciï una depuració de les responsabilitats de tots el funcionaris, polítics i 

empresaris que han instigat i col·laborat en aquesta causa general contra la democràcia i en la 

repressió generalitzada que estem patint?  

 

Esteu d’acord a exigir l’alliberament immediat de tots el presos polítics de les presons de l’Estat 

espanyol i la llibertat per al retorn dels exiliats?  

 

Esteu d’acord a exigir a la Generalitat de Catalunya, com a responsable de les presons 

espanyoles en territori català, que en el cas que l’Estat espanyol segueixi la seva deriva 

autoritària i feixista i no anul·li els judicis i alliberi els presos, la Generalitat procedeixi a obrir les 

presons i permeti la sortida dels presos polítics?» 

 

El Sr. Manolo explica que es pregunta què han fet de dolent al barri de Canyelles perquè se’ls 

tracti tan malament. Manifesta que les tres àrees de joc infantil que hi ha al barri estan en molt 

mal estat i no s’ha millorat cap parc. Explica que la Sra. Sanz els va dir que es posarien 

bicicletes elèctriques per als barris que més les necessiten i es faria el poliesportiu en aquest 

mandat, i no tenen ni una cosa ni l’altra. Afirma que tampoc no s’han executat el camp de 

futbol ni els 200 habitatges per a joves previstos al barri, quan els projectes ja estan fets.  
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Assenyala que al seu dia ja va desaparèixer l’equip de voleibol femení, l’únic de Barcelona que 

estava en primera divisió, perquè no tenia un espai on jugar, i que el Club de Patinatge 

Canyelles ha d’anar a jugar fora de Canyelles perquè al barri no té cap lloc on fer-ho. A més, 

remarca que, atès que el poliesportiu no es farà en aquest mandat, es va prometre cobrir la 

pista del Club de Bàsquet Canyelles, que és dels pocs que queden al barri, però que sembla que 

això tampoc no es farà. Afirma que no entenen que a la resta de Barcelona s’estiguin cobrint 

pistes i, en canvi, a Canyelles no es pugui fer.  

 

Manifesta que espera que la regidora del Districte assisteixi al proper Consell de Barri per donar 

explicacions sobre tot això. Recorda que a l’inici del mandat van dir a la Sra. Sanz que tindria 

molt de guanyat només que fes funcionar Parcs i Jardins i la neteja al barri, però que acaba el 

mandat sense que funcioni cap de les dues coses. D’altra banda, explica que els han fet un 

carril bus i només queda un carril al lateral del cinturó, de manera que pel centre del barri 

passen 2.000 o més cotxes des de les 7 fins a les 10 del matí. Afirma que, per tant, ara 

pateixen una contaminació que abans no tenien. 

 

Manifesta que espera que abans que acabi el mandat es faci alguna cosa pels veïns de 

Canyelles i es cobreixi la pista del Club de Bàsquet Canyelles, perquè és una vergonya que els 

nens hagin de patir fred i mullar-se i no puguin jugar partits per culpa de la pluja.  

 

El Sr. Oriol llegeix el comunicat que ha fet Unitat Contra el Feixisme i el Racisme Barcelona 

Nord en relació amb el tiroteig que s’ha produït a Can Peguera:  

 

«Avui, 3 de desembre, ha tingut lloc un tiroteig al barri de Can Peguera, districte de Nou Barris. 

El tràfic de drogues sovint colpeja els barris més pobres i estigmatitzats. Nosaltres, com a veïns 

i veïnes, ho veiem i en som conscients. Tanmateix, volem denunciar com s’està projectant 

aquest succés als mitjans de comunicació. A TV3, per exemple, s’ha mencionat que eren «clans 

gitanos diferents» com una de les causes. La notícia següent era d’un agressor sexual. En cap 

cas s’ha mencionat que és un home blanc i a quina nacionalitat o grup ètnic pertany. Aquestes 

formulacions només ajuden a estendre els prejudicis i el racisme, concretament l’antigitanisme i 

la romofòbia.  

 

Volem deixar clar que la causa del tiroteig ha estat, suposadament, el tràfic de drogues i que 

l’afegit de «gitanos» no és més que una crossa racista. De fet, fa dies quatre homes gitanos 

van evitar la violació als carrers d’Andalusia i, en aquest cas, ningú va mencionar que ho eren.  

 

Per últim, volem remarcar que no permetrem que cap grup polític utilitzi el tiroteig per 

promoure mesures discriminatòries en nom de la seguretat. Volem uns barris de convivència en 

la diversitat, i per això cal acabar amb la segregació i l’estigmatització, no promoure-la. El 

racisme als mitjans també fomenta el creixement de la ultradreta i el feixisme. Apostem per uns 

mitjans responsables. Prou racisme als mitjans. Volem uns barris de convivència en la diversitat. 

Prou de promoure la segregació en nom de la seguretat. I també volem mostrar la nostra 

solidaritat amb Andalusia i dir que no passaran.»  
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Un cop finalitzades totes les intervencions del públic assistent, el president del Consell del 

Districte dona pas de nou a la intervenció del Govern. Assenyala que la regidora disposa de 8 

minuts per contestar als veïns i als grups polítics, i li demana brevetat.  

 

La regidora Il·lma. Sra. Janet Sanz Cid manifesta que lamenta que els consellers i conselleres 

no tinguin tota la informació sobre el Bicing, ja que els seus grups municipals la coneixen 

perfectament. Explica que les empreses que optaven al concurs del projecte del Bicing van 

impugnar tota la contractació i que això és el que ha provocat el retard en el desplegament del 

nou servei. Subratlla que, si no hagués estat per aquest problema, ja fa un any que s’hauria 

tirat endavant el contracte del Bicing. Pel que fa al calendari d’implementació, afirma que del 

gener a l’abril del 2019 es farà el desplegament de la contractació actual i després s’aniran 

desplegant les noves estacions progressivament. Destaca que les primeres que s’implantaran 

seran les del front Besòs i els àmbits de muntanya. Recorda que això s’ha explicat als mitjans 

de comunicació i s’ha portat a les comissions i al Ple municipal, i és una informació que tenen 

els grups municipals.  

 

Pel que fa a la neteja, destaca que fa dos anys que l’Ajuntament treballa en els cent punts 

crítics de tota la ciutat, tal com ja va explicar en un plenari. Explica que agraeix la intervenció 

que ha fet la Sra. Teresa Carvajal en el sentit que la neteja és responsabilitat de tothom. 

Remarca que destinen 250 milions d'euros a l’any a la neteja de la ciutat i que la nova contracta 

suposa passar de 250 a més de 300 milions, amb un increment de 225 treballadors i la 

recuperació del control del servei per part de l’Ajuntament. Pel que fa a això, explica que amb 

la contractació actual l’Ajuntament revisa la informació que li passen les empreses, però que la 

nova contracta de neteja internalitza el control de com es fa el servei. A més, destaca que el 

nou contracte que s’ha votat a l’Ajuntament proposa que tots els camions siguin elèctrics, fet 

que suposa acabar amb els problemes de soroll. Afirma que pren nota de la queixa de la Sra. 

Encarna sobre la manca de neteja al seu carrer i del problema de soroll vinculat a la recollida de 

mobles que ha comentat el Sr. Xavier.  

 

En relació amb les beques de l’IBE, manifesta que precisament aquest any s’han incrementat en 

3 milions d'euros, amb un total de 2.400 infants beneficiats, però que ha augmentat la 

demanda i s’han prioritzat les famílies vulnerables.  

 

Pel que fa a mobilitat, explica que s’estan implementant mesures que situen la ciutat de 

Barcelona i els seus barris a un nivell molt similar al d’altres grans ciutats que han fet una 

aposta per la mobilitat sostenible. Assenyala que en el cas del bus de barri de Torre Baró s’ha 

fet el canvi de sentit per les dificultats físiques que es donen a la part superior de Torre Baró 

perquè hi passi el bus. Explica que, tot i que alguns veïns demanaven pavimentar la pista 

forestal, sempre van dir que no poden tocar la muntanya i han de buscar altres solucions. 

Afirma que, en tot cas, poden buscar una altra opció per garantir el dret a la mobilitat dels 

veïns i veïnes del barri. D’altra banda, manifesta que s’han inspirat en un dels barris de París 

per fer aquesta proposta.  

 

Respecte als patinets, destaca que Barcelona és la primera ciutat de tot l’Estat amb una 

normativa concreta sobre patinets. Explica que segons la normativa aquests vehicles no poden 
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anar per les voreres sinó que han de circular pel carril bici, i que a partir de aquí estan 

treballant la qüestió de la disciplina a peu de carrer. 

 

Pel que fa a Canyelles, recorda que ha dit sovint que la prioritat del Govern és garantir un 

poliesportiu amb dignitat. Explica que és cert, però, que tot un conjunt de circumstàncies han 

endarrerit molt el projecte, com la rescissió amb UBAE, la realització i la licitació del projecte i la 

qüestió de l’aparcament, però que es podrà tirar endavant el 2019-2020.  

 

Subratlla que no ha dit mai que la gent de Canyelles i del Club de Bàsquet no pugui seguir 

jugant a la seva pista, sinó que els ha demanat que busquin solucions i recursos per fer-ho 

possible. A més, explica que ha parlat diverses vegades amb la gerent del Consorci d’Educació 

sobre aquest tema i que la Sra. Mercè Massa li ha dit que el Consorci no estava d’acord a cobrir 

una part de la pista. Afirma que ara no es pot comprometre a tenir fet aquest cobriment en els 

propers mesos, però que poden intentar trobar un poliesportiu que estigui al més a prop 

possible perquè doni servei al club fins que es faci el poliesportiu de Canyelles. Assenyala que 

això és el que s’ha fet en el cas del club de futbol Montsant del Turó de la Peira, que ha fet les 

seves activitats a Congrés mentre es tirava endavant el projecte de poliesportiu al seu barri.  

 

El president del Consell del Districte indica que la regidora ha exhaurit el temps d’intervenció, 

però que, atès que encara no ha contestat als grups polítics, li donarà una mica més de temps. 

Li demana, però, que sigui breu i concreta.  

 

La Sra. Sanz diu al Sr. José Antonio que estan fent un projecte per rehabilitar l’església del 

Mental i aviat començaran les obres. Explica que en el mandat anterior es va plantejar fer una 

nova església enorme al costat del Districte, però que el Govern actual ha negociat per 

recuperar aquest patrimoni i no haver de fer un edifici que bloquejava els veïns i generava 

molts problemes.  

 

Manifesta que pren nota de la rampa d’Asendi que ha esmentat la Sra. Teresa Carvajal.  

 

Diu a la Sra. Neus que la inauguració del poliesportiu del Turó de la Peira serà a finals del 

proper mes de febrer perquè encara falten els llums i altres coses.  

 

Diu al Sr. Carlos que estan treballant el tema de Can Xiringoi que ha comentat i que avui també 

els acompanya el Sr. Jaume, d’Espai Gos, que és una de les persones que porta totes les 

qüestions d’ús compartit i convivència. Opina que és interessant que tots ells es vagin coneixent 

i puguin treballar propostes que donin cobertura a totes les necessitats col·lectives.  

 

Pel que fa a la regulació dels lloguers, que és un tema que ha esmentat el Sr. Carmelo Vico, 

afirma que tenen una proposta vinculada amb els pressupostos generals de l’Estat, que donen 

més recursos a la ciutat i permeten avançar en una regulació de la Llei d’arrendaments urbans 

(LAU). Explica que creuen que és molt important tirar endavant uns pressupostos que donin 

resposta a les necessitats de la gent i especialment a la regulació dels lloguers, que remarca 

que no és una competència municipal. Manifesta que, per tant, esperen que s’aprovin aquests 

pressupostos, i més després del que ha passat a les eleccions d’Andalusia. 
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Diu al Sr. Torrico i a la Sra. Mònica Palet que entén que les expectatives de transformació de 

Torre Baró, Ciutat Meridiana o Vallbona són molt altes perquè fa massa anys que aquests barris 

necessiten moltes coses. Afirma que l’última modificació del PGM, del 2003, ha quedat obsoleta 

i que l’objectiu és treballar amb l’associació de veïns i amb tothom per aconseguir un 

planejament adequat i anar concretant inversions específiques. Remarca, però, que és 

materialment impossible fer-ho tot en un mandat, i més en un districte amb 13 barris.  

 

En resposta al Sr. Manolo, explica que creu que el projecte central és el poliesportiu del carrer 

Artesania, a més de fer tots els interiors del barri, com el treball que han dut a terme respecte 

al carrer Antonio Machado. Afirma que aviat explicarà als veïns de Canyelles la proposta de 

l’aparcament subterrani i que l’objectiu és desbloquejar tots els projectes de redistribució i de 

millora de l’espai públic. D’altra banda, manifesta que la sorprèn el que s’ha dit sobre Parcs i 

Jardins, ja que els responsables de l’empresa li expliquen que Canyelles és una de les zones de 

muntanya on són més presents, però que ho revisarà. Respecte als parcs infantils, afirma que 

es remodela un dels tres que hi ha al barri. Assenyala que n’hi ha 900 a tota la ciutat i, per tant, 

s’han d’anar remodelant a poc a poc.  

 

Davant les interpel·lacions del Sr. Manolo, remarca que el cobriment de la pista del Club de 

Bàsquet Canyelles no formava part de les peticions que s’havien fet en l’elaboració del Pla 

d’actuació de Nou Barris. Explica que li sap molt greu que no es planifiqués des del principi el 

cobriment de la pista, tenint en compte que en la contractació pública cal consignar les 

inversions per poder licitar els projectes. Reitera que el que planteja és que es busqui un altre 

lloc al més proper possible fins que no estigui fet el poliesportiu. Afirma que tothom ha de tenir 

dret a jugar en condicions, però que cal tenir en compte que hi ha molta disponibilitat d’espais 

a la ciutat i al districte, i s’ha d’evitar fer inversions a correcuita que no garanteixin una millora 

significativa. Conclou que el que cal és un poliesportiu definitiu on aquest club pugui jugar 

sempre.  

 

El president del Consell del Districte manifesta que és evident que hi ha moltes coses que no es 

poden resoldre ara, demana que es convoquin les reunions necessàries entre les entitats i el 

Govern per aclarir les qüestions pendents i, tot seguit, dona pas a la segona ronda 

d’intervencions dels grups polítics de la oposició. 

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) assenyala que se’ls ha confirmat que l’ampliació 

del Bicing més enllà de la línia Valldaura-ronda de Dalt es planteja a partir de la segona 

quinzena d’abril i fins a finals del 2019. Afirma que, en vista de la previsió d’acabament de 

projectes l’any 2018, no és gens agosarat ni exagerat dir que les darreres estacions de Bicing 

no estaran fetes fins al 2020. D’altra banda, recorda que en el seu moment ja es va suggerir 

que l’ampliació d’aquest servei a Nou Barris es fes mitjançant una modificació parcial de la 

contracta, cosa que en aquell moment es podia fer. Afirma que no es va voler fer perquè es va 

dir que en un any i mig ja es faria el concurs, i opina que els terminis tan justos amb què 

treballa el Govern no són realistes.  
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Diu al Sr. David que des d’ERC donen suport a la demanda de cobriment de la pista del Club de 

Bàsquet Canyelles i pressionaran tant com puguin en aquest sentit.  

 

En relació amb algunes intervencions del públic, destaca que la renda garantida és un gran 

esforç que s’ha engegat en els pitjors moments de la crisi i d’ajustament imposat pel Govern de 

Rajoy, i que s’ha anat implementant molt més ràpid que la Llei de dependència, que sí que 

depèn del Govern espanyol. Afirma que el cas concret de la Sra. Teresa Carvajal té a veure amb 

un allargament del tràmit i que si poden fer alguna cosa per ajudar-la ho faran sense dubtar-

ho, com amb qualsevol altre veí de Nou Barris i de la ciutat. 

 

El conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) explica que la regidora ha dit que els grups 

tenien tota la informació sobre el Bicing, però que en el dossier que es va enviar al Grup 

Municipal del PDECat a Casa Gran no hi ha la informació de les parades. Afirma que per això ha 

demanat la relació de les parades de Nou Barris.  

 

Manifesta que no diran res sobre el nou contracte de neteja perquè hi han votat a favor, però 

que potser seria bo que se’ls informés de quines peculiaritats tindrà per a Nou Barris, atès que 

en l’informe es parla d’algunes accions concretes per a Ciutat Vella i Sant Martí.  

 

En relació amb les beques de l’IBE, remarca que, tot i l’increment dels diners que s’hi destinen, 

hi ha més famílies a les quals se’ls han denegat. Explica que els que han treballat el tema de 

l’esport al districte, ja sigui des del Govern o des de l’oposició, saben que les persones sense 

recursos que no tindran beca no portaran els nens a fer esport. Demana al Govern que faci un 

replantejament, bé a través de Serveis Socials o d’obrir més la partida de les beques de l’IBE, 

per aconseguir que els nens i nenes que practicaven esport puguin continuar fent-ho. 

 

Pel que fa al bus de Torre Baró, recalca que és curiós que, una vegada més, aquest barri sigui 

el laboratori per provar nous projectes, quan hi ha alternatives perquè tingui un autobús normal 

com el que té qualsevol altre veí o veïna del districte i de la ciutat.  

 

En relació amb Canyelles, afirma que el Govern ja coneixia les dificultats que hi havia per tirar 

endavant el poliesportiu, però que, tot i així, va prometre que el faria en aquest mandat. D’altra 

banda, remarca que el Govern va acceptar un prec del seu grup que demanava el cobriment de 

la pista de Canyelles en aquest mandat, i pregunta per què va generar falses expectatives al 

Club de Bàsquet Canyelles si no pensava complir el prec. A més, manifesta que, segons la 

informació de la qual ell disposa, el problema no és que el Consorci d’Educació s’oposi al 

cobriment de la pista, sinó que el Govern no ha plantejat mai aquest projecte. Pregunta a la 

regidora si, en cas que el Consorci d’Educació doni el vistiplau al cobriment de la pista, es 

compromet a tirar-lo endavant en aquest mandat.  

 

La consellera Sra. Noemí Martín Peña (Cs) assenyala que la regidora, tot i haver disposat de 

més temps per contestar, novament no ha respost amb claredat les preguntes que li han fet, i 

opina que l’actual Govern municipal serà recordat en el futur com el govern més opac de la 

història de Barcelona. Afirma que és tanta la seva opacitat que fa més de dos anys que el 

Govern treballa en el projecte del Casal de Joves de Prosperitat i quan ha hagut d’iniciar els 
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treballs s’ha adonat que els terrenys no eren seus. Opina que, a part de transparència, el 

Govern peca de falta de realisme i de sinceritat per reconèixer que no hi ha una fórmula màgica 

per resoldre els problemes, creant falses esperances als ciutadans amb promeses que sap des 

d’un bon principi que no es podran complir. Assenyala que un exemple d’això és la situació del 

Club de Bàsquet Canyelles, que fa anys que reclama una resposta. Afirma que, per això, seria 

convenient que el Govern facilités un informe a l’entitat i als grups polítics sobre les 

negociacions que ha dut a terme amb altres ens.  

 

Manifesta que el Govern acaba el mandat com un mal entrenador, perquè quan alguna cosa 

surt bé és gràcies a ell, però quan surt malament tot és culpa de l’àrbitre, que és l’oposició, o 

dels jugadors, que són els funcionaris. Insta el Govern a deixar de ser un mal entrenador i a 

reconèixer el fracàs de les seves polítiques, la falta de gestió i la seva incapacitat per aconseguir 

consensos i acords. 

 

El conseller Sr. Gabriel García Duarte (PSC) manifesta que, atès el poc temps d’intervenció de 

què disposa, no pot fer un llistat de tota la informació que ha reclamat i no s’ha donat. Diu a la 

Sra. Sanz que, si tant aposta pel transport públic, se sumi al seu grup en la demanda de 

congelació dels preus del transport públic per al 2019.  

 

El president del Consell del Districte assenyala que el Govern ha exhaurit sobradament el seu 

temps d’intervenció i dona el punt per finalitzat.  

 

Part d’impuls i control: 

 

6.- Proposicions/declaracions de grup, precs i preguntes dels grups municipals del 

Consell 

 

6.1. Proposició del PSC relativa al següent: «Instar la regidora del Districte a: 1) Lliurar 

als grups municipals aquí representats, abans de 7 dies, un informe per escrit relatiu a 

l’estat de la seguretat a Nou Barris durant els anys 2017 i 2018, en el qual constin entre 

d’altres indicadors: fets delictius, nombre de denúncies presentades, actes d’incivisme i els 

relatius a la convivència així com les mesures de prevenció portades a terme; 2) Reforçar els 

equips de Policia de barri per tal de treballar la seguretat des de la prevenció; 3) Tornar a 

convocar amb posterioritat la Mesa de Seguretat del districte o el consell sectorial 

corresponent, per tal de donar a conèixer a les entitats que en formen part les dades de 

l’informe lliurat als grups municipals.» 

 

La consellera Sra. Núria Gaig Jané (PSC) manifesta que presenten aquesta proposició atesa 

l’existència d’un problema creixent d’inseguretat ciutadana; atès que aquest fet està generant 

molta preocupació entre els veïns i veïnes; i atès que la Mesa de Seguretat del Districte està 

inclosa dins el Consell Sectorial de Participació, Acció Comunitària i Convivència, i ha 

desaparegut com a taula de seguretat.  

 

Assenyala que és una proposició transaccionada, però que no han tingut temps de lliurar el text 

definitiu als grups. Explica que l’únic que ha canviat és el punt dos, que ara diu: «Incloure una 
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valoració sobre l'impacte del desplegament de la policia de barri al districte de Nou Barris i, si 

escau, introduir les millores que se'n derivin.»  

 

Remarca que van registrar la proposta el 23 de novembre i que, per tant, no s’ha presentat 

arran dels darrers fets que han tingut lloc al districte.  

 

Recorda que en el plenari del passat 9 de maig van presentar un prec per demanar que es 

tornés a posar en marxa la Mesa de Seguretat del districte, però que el Govern de BC no el va 

acceptar amb l’argument que ja es convocaria el Consell Sectorial de Participació, Acció 

Comunitària i Convivència. Afirma que ara presenten aquesta proposició per la manca de dades 

que el Govern del Districte va donar el dia 29 de maig en l’esmentat Consell.  

 

Destaca que la seguretat és un dret que tenen tots els ciutadans i que els fa més lliures. Afirma 

que sense seguretat ciutadana no es pot desenvolupar una vida lliure a l’espai públic, al treball 

o a casa. Explica que s’ha de fer sempre des de la prevenció, però que no hi ha prevenció 

possible quan tot s’hi val i quan hi ha inacció per part del Govern. Subratlla que preservar un 

espai públic de qualitat és una obligació per a qualsevol govern, però més per als que es 

defineixen d’esquerres, ja que és qui menys recursos té qui fa més ús de l’espai públic.  

 

El president del Consell del Districte demana que, quan es faci una transacció, s’enviï per escrit 

al secretari perquè pugui constar a l’acta i dona la paraula a al resta de grups municipals. 

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) explica que, tal com ha dit la consellera del Grup 

del PSC, cal desvincular aquesta proposició dels fets que hagin pogut passar al districte en els 

darrers temps. Afirma que la preocupació pel repunt de la sensació d’inseguretat al districte és 

una realitat i que cal veure quin abast té. Manifesta que tots han de disposar de la màxima 

informació possible i han de poder participar i corresponsabilitzar-se de les mesures que es 

puguin emprendre en el futur. 

 

Remarca que cal prendre’s seriosament aquest tema i no fer-ne demagògia ni en el sentit que 

la sensació d’inseguretat es resol només incrementant la policia i les mesures repressives ni 

incloent-ho tot en el concepte d’inseguretat, ja que anar ampliant el terme fa que al final es 

perdi de vista de què s’està parlant. A més, afirma que cal no estigmatitzar cap barri.  

 

Explica que hi ha una manera de tractar el tema de la seguretat amb seny i que confia que 

aquesta proposició i les mesures que se’n deriven serveixin per fer èmfasi en l’educació, en la 

prevenció i en el fet que la seguretat prové del nivell de convivència dels veïns i veïnes i del 

grau de benestar i de satisfacció personal. En aquest sentit, assenyala que allà on totes les 

necessitats bàsiques estan cobertes disminueix la inseguretat.  

 

Conclou que, en tots aquests sentits, troben positiva la proposició presentada pel Grup del PSC i 

que, atès que la transacció no varia substancialment el plantejament de la iniciativa, el seu grup 

hi donarà suport.  
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El conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) assenyala que el seu grup parla sovint de 

convivència i de civisme, però no acostuma a presentar iniciatives sobre seguretat en el Consell 

Plenari perquè creuen que la seguretat s’ha de tractar en espais més limitats i amb una certa 

confidencialitat, i intentant treballar conjuntament amb els professionals de la seguretat, amb 

els grups municipals i amb les administracions implicades.  

 

Manifesta que creuen que ha estat un error fer desaparèixer la Mesa de Seguretat del districte 

de Nou Barris, que era un espai per compartir informació i mesures sobre aquest àmbit. Opina 

que, un cop suprimit aquest espai, és lògic que els grups busquin els espais adequats per poder 

parlar d’aquest tema quan detecten un problema.  

 

Explica que la realitat de la seguretat al districte ha variat força i que creuen que les coses no 

acaben de funcionar del tot bé quan Nou Barris passa a ser el segon districte on el principal 

problema és la inseguretat, darrere del districte de Ciutat Vella, i on han empitjorat molts ítems 

de l’enquesta de victimització. En aquest sentit, assenyala que es dupliquen els robatoris de 

bosses o carteres al districte, es quintupliquen les agressions físiques i es multipliquen per sis 

els intents d’atracament a veïns i veïnes, segons dades públiques de la darrera enquesta de 

victimització que du a terme el mateix Ajuntament de Barcelona.  

 

Manifesta que creuen que la seguretat ha de ser una prioritat per al Govern, que ha de liderar 

les respostes i col·laborar amb les altres administracions que també tenen competències en 

matèria de seguretat, tot i que la solució no passa únicament per incrementar la presència 

policial, sinó que hi ha altres respostes que han d’anar coordinades amb la feina de la Guàrdia 

Urbana i dels Mossos d’Esquadra. Explica que pensen que la seguretat és un dret, i que volen 

aprofitar per reconèixer la tasca que fan els agents de la Guàrdia Urbana del districte, sense la 

qual la situació seria molt pitjor.  

 

Assenyala que han presentat un prec similar a la proposició del Grup del PSC i que, si el Govern 

ho troba adient, els pot dir si l’accepta o no l’accepta dins d’aquesta proposició. Afirma que, en 

aquest cas, ja donaran per tractat el prec.  

  

El conseller Sr. Javier Barreña Flores (PPC) manifesta que la seguretat al districte i a la ciutat de 

Barcelona és un dels temes prioritaris per al seu grup, però no perquè busquin ser incendiaris 

sobre aquest aspecte, encara que no consideren que més presència policial signifiqui més 

repressió. En relació amb això, destaca la gran tasca social que fa la policia. Recorda que, per 

exemple, fa pocs dies es va perdre una persona a Calafell i es va trobar al cap de dos dies 

gràcies a la tasca de rastreig dels Mossos d’Esquadra, o que la Unitat Militar d’Emergències fa 

grans actuacions en èpoques d’incendis.  

 

Explica que el seu grup municipal pensa que per resoldre els problemes en matèria de 

seguretat cal posar-los sobre la taula, i que els preocupa molt que una persona se senti 

insegura o indefensa al seu barri, districte o ciutat. Afirma que la Mesa de Seguretat ha 

desaparegut perquè l’actual Govern municipal té una concepció de la seguretat bastant diferent 

de la seva i ha tret importància a algunes taules de treball que l’únic que feien era plantejar les 

problemàtiques existents i proposar solucions.  
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D’altra banda, manifesta que els hauria agradat rebre abans la proposició transaccionada, i 

demana al president que, de cara a properes vegades, procuri que això es faci amb més rigor. 

Finalment, expressa el vot favorable a la proposició. 

 

La consellera Sra. Noemí Martín Peña (Cs) assenyala que novament es presenta en el plenari 

una proposta sobre seguretat, i recorda que en el plenari anterior el Grup de BC va votar en 

contra d’una proposició de Cs sobre seguretat i incivisme, donant a entendre la poca 

importància que dona el Govern a la millora de la seguretat al districte i a la ciutat. Remarca 

que fins i tot la mateixa Ada Colau ha deixat de banda les seves funcions com a regidora de 

Seguretat, fent que l’oposició es posés d’acord per provocar una comissió extraordinària l’estiu 

passat a Casa Gran atesa la situació insostenible que es vivia a la ciutat, a la qual no va assistir 

l’alcaldessa.  

 

Manifesta que no els és grat que a Nou Barris es debati novament un tema com la seguretat, 

però que és un tema important que s’ha d’abordar. Explica que el seu grup ha presentat en 

altres ocasions iniciatives semblants en què sol·licitaven informes per analitzar la realitat d’una 

manera objectiva al districte i a la ciutat, però que aquests informes o no apareixen o es lliuren 

tard i precipitadament perquè l’oposició no els pugui estudiar amb deteniment.  

 

Assenyala que, segons l’enquesta de victimització de l’Ajuntament Barcelona, en l’àmbit de 

ciutat, un 25,6% dels veïns assegura haver estat víctima d’un o més delictes durant l’últim any, 

percentatge 7 dècimes superior al de l’any anterior. D’altra banda, remarca que un 55,5% dels 

robatoris es produeixen dins del districte de Nou Barris, per darrere de Ciutat Vella, que lidera 

el rànquing. Opina que aquestes dades fan pensar que el Govern no està fent prou en matèria 

de seguretat.  

 

Manifesta que votaran a favor de la proposició per tal que el Govern ofereixi les dades de 

seguretat relatives al districte que s’han demanat diverses vegades.  

 

El president del Consell del Districte indica que, tenint en compte el suggeriment que ha fet el 

Grup del PDECat, el Govern pot tractar el prec d’aquest grup en la seva intervenció, si hi està 

d’acord. 

  

En representació del govern, el conseller Sr. Carlos Izquierdo Lázaro (BC) agraeix com han 

tractat aquest tema molts dels grups, cosa que afirma que han trobat a faltar en altres espais. 

Remarca que es tracta d’un tema de responsabilitat i sobre el qual s’ha de fer la mínima 

demagògia possible.  

 

Explica que el Govern del Districte sempre ha actuat amb tota la transparència, i més en un 

tema tan sensible com la seguretat, però que se’ls demanen dades que no són directament 

responsabilitat seva, fet que no significa que no les tinguin i no les treballin. Manifesta que el 

que sí que poden dir és tot allò que han dut a terme en l’àmbit de les seves competències i a 

vegades més enllà d’aquestes: la mesura de govern per la convivència a Nou Barris, que ha 

suposat l’augment d’educadors d’escales a barris de la Zona Nord i Verdum; la creació de noves 
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taules de prevenció amb tècnics de prevenció del Districte, Mossos d’Esquadra i Guàrdia 

Urbana, com la de Verdum o la del Turó de la Peira. Pel que fa a això, explica que entenen que 

els temes de seguretat i convivència s’han de treballar sobretot al barri. Destaca que treballar 

amb els col·lectius implicats ha fet que molts aspectes referents a la convivència hagin millorat, 

com en el cas del projecte «Roquetes conviu», la revetlla de Sant Joan al Turó de la Peira, o el 

programa per a la prevenció de les violències masclistes a la Zona Nord, que malauradament ha 

fet aflorar encara més casos de violència masclista.  

 

Destaca que Nou Barris ha estat el districte pioner en la implantació de la policia de barri i que 

des del territori se’n fa una valoració positiva. Manifesta que s’alegren que la majoria de grups 

també ho valorin positivament.  

 

En relació amb el prec del Grup del PDECat, afirma que tornaran a convocar el Consell Sectorial 

de Participació, Acció Comunitària i Convivència, tal com ja van fer al maig.  

 

Tot seguit dona algunes dades de seguretat. Explica que a Nou Barris han baixat més d’un 11% 

els delictes contra les persones, un 18% els robatoris amb força a domicilis i contra els vehicles 

i un 42% els casos relacionats amb la convivència. Assenyala, però, que alguns indicadors han 

pujat, com els delictes contra la seguretat viària o els robatoris amb força en establiments 

comercials. Manifesta que no estan satisfets amb les dades, i més quan hi ha percepció 

d’inseguretat al districte, però que també cal demanar al Departament d’Interior que assumeixi 

les seves responsabilitats i doti Barcelona dels recursos policials necessaris.  

 

Afirma que Nou Barris no té un problema d’inseguretat, sinó un problema en la percepció de la 

inseguretat, fet que no significa que sigui un problema menor. Explica que sobretot els 

preocupa molt que part del territori relacioni aquesta percepció amb els col·lectius de 

nouvinguts, una relació que a Barcelona fa un 9% dels enquestats i a Nou Barris un 20% dels 

enquestats. Manifesta que per això demanen responsabilitat als grups polítics en els seus 

discursos sobre la seguretat i que no hi utilitzin interessos partidistes que només van en contra 

dels barris i de la seva cohesió. Assenyala que, si no, després passen coses com el que ha 

succeït a les eleccions d'Andalusia. 

 

Manifesta que voten a favor de la proposició i accepten el prec transaccionat.  

 

El president del Consell del Districte demana que s’especifiqui la transacció del prec.  

 

El conseller Sr. Carlos Izquierdo Lázaro (BC) afirma que en el proper Consell Sectorial de 

Participació, Acció Comunitària i Convivència, que tindrà lloc el mes de gener, es donaran les 

dades sol·licitades.  

 

A continuació, el president del Consell del Districte obre el torn de paraula del públic. 

 

El Sr. Rafael González explica que ha intervingut en dues audiències públiques sobre temes de 

seguretat, i que el problema és que hi ha grups polítics als quals no els agrada que parlin de 

«clans», «grups organitzats» o «famílies», quan aquestes persones viuen al costat de casa seva 
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i les coneix perfectament. Manifesta que voldria conèixer les dades sobre les persones 

drogoaddictes que implica el tràfic d’estupefaents al districte de Nou Barris, quants grups 

criminals organitzats hi ha identificats, com s’han combatut, quines sentències han recaigut 

sobre aquestes persones, i si han tornat a sortir i són controlades per les forces i cossos de 

seguretat. 

 

El Sr. Francisco Garrobo, en nom de la CUP Capgirem Nou Barris, diu a la consellera Sra. Martín 

que va ser tota l’oposició excepte la CUP qui va demanar el plenari extraordinari sobre 

seguretat, que opina que va ser rocambolesc i no tenia cap més finalitat que fer precampanya 

electoral.  

 

Diu al Grup del PSC que el que genera més seguretat i més llibertat és la lluita contra el 

feixisme, el racisme i el masclisme. A més, afirma que això no ho fa la policia, sinó les persones 

organitzades al carrer. D’altra banda, assenyala que a Andalusia Vox ha crescut sobretot a les 

zones amb més persones migrades, que eren zones on abans guanyava el PSOE.  

 

Manifesta que, tal com ha dit un representant de la Unitat Contra el Feixisme i el Racisme, els 

mitjans de comunicació estan estigmatitzant les gitanes del barri, intentant fer creure que això 

és una situació insostenible i fent norma del que és una excepció. Afirma que el fet que el PSC 

vulgui ara parlar de seguretat permet que Vox i altres espais feixistes puguin créixer als barris 

del districte. Opina que és necessari deixar de criminalitzar les veïnes i que no és normal que 

aquesta tarda al passeig Urrutia, a Llucmajor i a l’avinguda Rio de Janeiro s’hagin fet batudes 

indiscriminades. Explica que volen saber per quins motius s’han fet just després del tiroteig, i 

pregunta si tindran un districte militaritzat a partir d’ara. Demana al PSC i a altres partits que, si 

de veritat es volen seguir considerant d’esquerres, aturin aquesta ofensiva criminalitzadora i 

deixin de fer el joc a Cs, al PP i a Vox, perquè, si no, després passen coses com les que van 

succeir ahir a Andalusia.  

 

Intercedeix una persona del públic demanant que s’avanci la moció sobre les pensions perquè 

la gent que ha d’intervenir sobre aquest punt, que és gent gran, pugui marxar abans.  

 

El president del Consell del Districte indica que, un cop acabin de tractar aquesta proposició, 

demanarà als portaveus si estan d’acord a canviar l’ordre del dia, per la qual cosa, dona pas a 

la segona ronda d’intervencions dels grups municipals. 

La consellera Sra. Núria Gaig Jané (PSC) diu al conseller Sr. Sangrà que sempre han parlat de 

prevenció.  

 

Diu al conseller Sr. Ventura que ja van presentar un prec sobre la Mesa de Seguretat però que 

no es va acceptar.  

 

Demana disculpes al conseller Sr. Barreña per no haver lliurat abans el text transaccionat, i 

explica que no ho han pogut fer perquè han acabat les negociacions tot just quan havia 

començat el plenari.  
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Diu al conseller Sr. Izquierdo que hi ha moltes coses que no es poden fer directament des del 

Districte, però que es pot instar l’Ajuntament o altres administracions a fer-ho. A més, remarca 

que a les taules de convivència es dona menys informació que la que es donava abans a les 

taules de seguretat.  

 

En relació amb la intervenció del representant de la CUP, remarca que des del posicionament 

d’esquerres cal defensar la seguretat ciutadana com un dret ciutadà bàsic. Afirma que la política 

de seguretat ciutadana ha de ser transversal, social, d’espai públic, normativa, policial i judicial, 

amb especial atenció a la prevenció i a la proximitat de caràcter públic per garantir els mateixos 

drets a tothom. Destaca que la seguretat, a més de ser un dret, cal entendre-la com a política 

social, ja que és fonamental per poder exercir la resta de drets, sobretot la llibertat.  

 

Opina que el fracàs en matèria de seguretat i convivència als carrers i places no és atribuïble a 

res extern, sinó al desgovern i a la manca de direcció actual del Govern. Afirma que cal donar 

resposta als conflictes i problemes de seguretat amb una visió integral, inclusiva i progressista, 

obrint el focus del debat des del punt de vista de la cohesió social i, sobretot, des del treball al 

territori. Subratlla que la impunitat i la passivitat d’acció no és una política progressista de 

seguretat.  

 

Seguidament, el president del Consell del Districte obre un nou torn d'intervenció a la resta de 

grups municipals. 

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) assenyala que el Govern ha donat dades que 

desmenteixen, si més no parcialment, la percepció d’inseguretat al districte, i opina que cal 

compartir-les i fer-les públiques. Afirma que, si no tenen aquesta informació o no participen en 

aquesta corresponsabilització, la gent seguirà pensant en funció de rumors, del que diuen 

determinats mitjans de comunicació, dels missatges de Twitter o de moltes altres coses que 

escapen al seu control.  

 

El conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) manifesta que accepten la transacció que els ha 

fet el Govern respecte al prec i que votaran a favor de la proposició del Grup del PSC.  

 

Afirma que és important treballar la seguretat amb el teixit veïnal de cada barri, tal com ha dit 

el conseller del Govern, però que també ho és mantenir informats els grups. Manifesta que 

entén que els grups municipals estaran convocats a la taula que ha anunciat el Govern, i 

agraeix aquest gest.  

 

El conseller Sr. Javier Barreña Flores (PPC) recorda que la Junta de Portaveus serveix perquè 

els grups es posin d’acord en l’ordre dels punts de l’ordre del dia i com es debatran. Afirma que, 

per tant, de la mateixa manera que van decidir que en el plenari es tractarien conjuntament les 

proposicions de Cs i del PP pel seu contingut semblant, es podria haver acordat el mateix 

respecte a la proposició del PSC i el prec del PDECat. 

 

D’altra banda, assenyala que el Grup Municipal de la CUP té un regidor adscrit al Consell Plenari 

del Districte, que és qui hauria de parlar en nom d’aquest grup, i no pas el Sr. Garrobo.  
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Finalment agraeix a la consellera Sra. Gaig que li hagi enviat la proposició.  

 

La consellera Sra. Noemí Martín Peña (Cs) opina que les iniciatives que s’han presentat sobre 

aquest tema són fruit de l’opacitat informativa del Govern. Recorda que el seu grup va 

demanar-ne un informe en el plenari anterior i encara no l’han rebut.  

 

A continuació, el president del Consell del Districte dona la paraula al Grup del PSC per tancar el 

punt.  

 

El conseller Sr. Gabriel García Duarte (PSC) agraeix a tots els grups polítics el suport a la 

proposició i a la transacció acordada amb el grup del Govern. Manifesta que entén que si, 

malgrat les diferències polítiques, tots els grups amb representació al Districte han arribat a un 

acord, potser és un altre grup el que interpreta malament el paper de la policia en una societat 

democràtica.  

 

Explica que consideren que la seguretat no significa només policia, sinó que és un treball de 

prevenció i educació perquè la gent entengui que la convivència és una virtut i no pas un 

problema a gestionar.  

 

Assenyala que quan es va convocar el Consell de Participació, Acció Comunitària i Convivència, 

el debat no es va centrar en la seguretat, i demana que s’aprofiti el proper consell sectorial per 

corregir aquest dèficit d’informació.  

 

Manifesta que, per desgràcia, a totes les societats hi ha pors i incerteses en relació amb la 

gestió que fa l’esquerra, que s’atreveix a fer moltes transformacions en convivència i en 

inclusió. Afirma que això sempre ha existit i que a vegades els grups de dretes ho han aprofitat 

amb posicions i decisions molt poc encertades. Opina, però, que el motiu principal pel qual creix 

l’extrema dreta a Andalusia té a veure amb el conflicte territorial. 

 

El president del Consell del Districte diu al conseller Sr. Barreña que, atès que no han afegit 

temps per tractar el prec del Grup Municipal del PDECat, ha entès que era raonable ajuntar-lo 

amb aquest punt per una qüestió d’agilitat en el funcionament del plenari, tot i que hauria estat 

millor haver-ho acordat amb antelació a la Junta de Portaveus.  

 

D’altra banda, pregunta als grups polítics si estan d’acord a canviar l’ordre del dia per tractar tot 

seguit la proposició amb contingut de declaració institucional del Grup Municipal de BC (punt 

6.6), tal com s’ha demanat des del públic.  

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) manifesta que hi estan d’acord.  

 

El conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) explica que el seu grup no hi té inconvenient, ja 

que creuen que els veïns mereixen marxar ja a casa i poder descansar. Assenyala, però, que 

això obre un precedent i que, per tant, agrairan que es puguin tractar de la mateixa manera 

properes proposicions amb contingut de declaració.  
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El conseller Sr. Javier Barreña Flores (PPC) afirma que no tenen cap inconvenient a avançar 

aquest punt de l’ordre del dia en benefici del grup de persones que han vingut al plenari per 

aquest punt, però que també consideren que això genera un precedent i s’haurà de donar el 

mateix tracte a situacions semblants.  

 

Els consellers Srs. Juan Del Olmo Fernández (Cs), el Sr. Gabriel García Duarte (PSC) i la Sra. 

Carolina Recio Cáceres (BC) es mostren d’acord a tractar abans el punt 6.6.  

 

Vistes les anteriors consideracions, el president del Consell del Districte conclou que s’acorda 

canviar l’ordre del dia per tractar abans el punt 6.6. 

 

D’altra banda, demana que s’enviï al secretari el text de la transacció al prec del Grup del 

PDECat.  

 

El secretari indica que la proposició del Grup del PSC transaccionada amb el Govern s’aprova 

per unanimitat.  

 

6.2. Proposició de Cs relativa a: «Por lo expuesto con anterioridad, instamos al Gobierno 

del Distrito de Nou Barris a: - Que se elabore un informe detallado del estado de 

implementación de todas las proposiciones aprobadas por este Pleno así como de todos los 

ruegos aceptados por este equipo de gobierno; - Que dicho informe sea trasladado a todos 

los grupos municipales mediante un documento en el que se detallen el estado de ejecución 

de todas las iniciativas, el calendario y presupuestos, en un plazo no superior a dos meses y 

medio.» 

 

6.3. Proposició del PPC relativa a: «1) Que el Gobierno municipal de Nou Barris nos 

detalle una relación de todas las propuestas que hayan sido aprobadas en el propio pleno 

municipal y la motivación individual de cuáles han sido los motivos por los que no se han 

llevado a cabo; 2) Que el Gobierno municipal se comprometa a cumplir la voluntad 

ciudadana del distrito de Nou Barris traducido en propuesta de acuerdo de los grupos 

municipales y que hayan sido aprobadas en el pleno municipal de Nou Barris.» 

 

El president del Consell del Districte recorda que els punts 6.2 i 6.3 es tractaran conjuntament 

perquè tenen un contingut molt semblant.  

 

La consellera Sra. Noemí Martín Peña (Cs) manifesta que, des de l’inici del mandat el 2015, 

s’han fet un total de 16 plens en el transcurs dels quals s’han aprovat un gran nombre 

d’iniciatives per part dels grups municipals representats en el Consell de Districte, incloent-hi el 

Govern en alguns casos, sobre les quals no saben l’estat en què es troben. Assenyala que fa 

uns pocs mesos un dels grups municipals ja va presentar una iniciativa en el Plenari perquè es 

publiquessin les iniciatives i el seu estat en el portal de transparència, però que, com acostuma 

a passar, ha caigut en l’oblit. Afirma que es veuen obligats a demanar un informe sobre l’estat 

de les diferents iniciatives a causa de la poca transparència del Govern a l’hora de donar dades 

concretes als diferents grups de l’oposició. 
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Tot seguit exposa alguns exemples d’iniciatives que el seu grup ha presentat i sobre les quals 

no en saben res: sobre urbanisme, el desenvolupament d’un estudi urbanístic i econòmic per a 

propostes de millora de la connectivitat per a vianants entre els municipis de Barcelona i 

Montcada; sobre educació, la promoció de l’oferta formativa de centres de primer nivell ubicats 

al districte de Nou Barris, com la UNED i l’Escola d’Art Superior de Disseny Deià, entre d’altres, 

per així facilitar l’accés de la formació; sobre comerç, l’estudi sobre la viabilitat d’impulsar una 

línia d’ajuts per promoure millores d’accés als comerços del districte, així com saber quant ha 

invertit el Govern de BC en la reactivació econòmica del comerç de proximitat al districte a 

través dels diferents plans sobre comerç que es duen a terme a la ciutat i al districte; sobre el 

projecte «Relligant Nou Barris», la instal·lació de plafons informatius de les obres catalogades 

pel projecte Relligant, la reparació dels plafons informatius catalogats i el seu manteniment, la 

instal·lació de les obres compromeses, així com donar suport a les entitats que s’encarreguen 

de fomentar la història del districte, entre d’altres; sobre contaminació, la instal·lació 

d’estacions de mesura de contaminants per conèixer la qualitat de l’aire i els nivells de 

contaminació existents al districte; i sobre seguretat, l’informe sobre les dades concretes 

relatives a actuacions de la Guàrdia Urbana al districte. Manifesta que encara esperen que se’ls 

digui si aquestes iniciatives s’han estudiat, si es desenvoluparan, quina planificació tenen i quin 

pressupost s’hi destinarà. D’altra banda, remarca que en altres districtes de la ciutat es 

presenten informes sobre les iniciatives, com en el de Ciutat Vella, on en cada plenari el Govern 

dona als grups polítics un informe resumit sobre l’estat en què es troben les iniciatives.  

 

Afirma que aquesta proposta vol promoure la transparència en la gestió política i facilitar el 

seguiment per part dels veïns, entitats i grups municipals de les iniciatives que s’han aprovat als 

plens del Districte. Finalment enuncia la proposició. 

 

Per la seva banda, el conseller Sr. Javier Barreña Flores (PPC) explica que el treball diari dels 

grups municipals representats al Districte de Nou Barris sovint s’acaba traslladant en una 

proposta d’acord en el Plenari, de manera que la majoria de les propostes d’acord van 

precedides d’un treball d’anàlisi, control i debat amb el teixit associatiu i els veïns sobre una 

problemàtica general o particular d’un o més barris del districte.  

 

Afirma que el major respecte de la institució és acatar, en la mesura del possible, la voluntat 

majoritària dels acords que s’assoleixen en el principal òrgan de participació i representació de 

la ciutadania que hi ha al districte. En aquest sentit, manifesta que gran part de les propostes 

que s’han presentat en el Consell Plenari al llarg del mandat, ja sigui en forma de proposta 

d’acord o en forma de prec, no s’estan executant. Explica que entén que això es deu en alguns 

casos al fet que BC no va votar-hi a favor i en d’altres al fet que es tracta de coses que no són 

competència directa del consistori. Finalment expressa la proposició. 

 

A continuació, el president del Consell del Districte obre un torn d'intervencions a la resta de 

grups municipals. 
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El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) recorda als grups proposants que ja hi ha un 

format perquè cada grup municipal pugui fer seguiment de les seves iniciatives, que és la 

demanda de seguiment.  

 

Afirma que tots els grups tenen iniciatives que esperen que es puguin desencallar en algun 

moment. Assenyala que, per exemple, la iniciativa relativa al Bicing és una proposició del 2016 

que no es farà totalment efectiva fins a finals del 2019. Així mateix, es refereix a altres 

propostes del seu grup pendents d’execució: la protecció d’elements del patrimoni; el Pla de 

revitalització de baixos comercials que s’havia d’encabir en el Pla de dinamització comercial; el 

reconeixement de les figures de Salvador Alloza i de Francesc Layret, i l’estratègia de foment 

del lleure formatiu.  

 

Remarca, però, que tots els governs de districte han incomplert els acords del Ple de manera 

pràcticament sistemàtica, tret que entressin en els plans que ja tenien previstos. En aquest 

sentit, afirma que per al Govern és molt fàcil aprovar una cosa que ja té previst fer i el difícil és 

acceptar que hi pugui haver una majoria al Districte que demani fer una cosa que no entra dins 

dels seus plans. Assenyala que la grandesa de qui governa és justament saber administrar 

aquesta qüestió. Opina que tot això els hauria de fer reflexionar sobre el paper del Plenari del 

Districte i sobre la mateixa institució del Districte, en el sentit de quina validesa i efectivitat té 

tot el debat polític, totes les decisions adoptades i tota la feina que fan els consellers i 

conselleres. Assenyala que potser això seria una reflexió que correspondria fer a Casa Gran, 

però que en algun moment també pertocaria fer-la al Districte en un espai més polític.  

 

Manifesta que tots saben d’entrada que tot allò que s’aprovi en el Consell Plenari, si no està en 

els plans de l’equip de Govern, es quedarà en un calaix, i que les decisions d’aquest òrgan no 

són vinculants i no passa res si no es compleixen. Precisa que no ho retreu al Govern d’ara sinó 

al funcionament general del Districte, i que no vol fer demagògia amb això sinó aportar una 

reflexió de cara al futur.  

 

El conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) explica que creuen que és lògic que, davant la 

proximitat del final del mandat, s’avaluï el grau de compliment de les iniciatives que han 

presentat els grups municipals en el Consell Plenari del Districte. Afirma que, alhora, també són 

conscients que a vegades és complicat portar-les a terme perquè les competències que té un 

districte són limitades.  

 

Assenyala que no tenen intenció de fer el llistat de totes les iniciatives que creuen que no 

s’estan complint, però que pot esmentar-ne algunes, com les relatives al projecte del Mercat de 

Montserrat, la creació del Consell de Cultura, els Premis Nou Barris, el cobriment de la pista del 

Club de Bàsquet Canyelles, el cobriment de la ronda de Dalt i l’habitatge de Trinitat Nova. En 

aquest sentit, constata que és cert que hi ha hagut incompliments de manera habitual, almenys 

pel que fa a les propostes que el seu grup ha presentat i que, fins i tot, el Govern ha votat 

favorablement o ha acceptat com a precs.  

 

Tot seguit recorda el posicionament que va adoptar ICV-EUiA respecte a una proposició que es 

va presentar al març del 2015, quan era a l’oposició: «La proposició que presenta el Grup del 
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PSC és una forma d’avaluació de la qualitat democràtica que hi ha a Nou Barris. Avui Nou Barris 

té menys democràcia política, menys democràcia social, més desigualtat, més fractura social, 

menys renda per càpita i menys rendiment de comptes pel que fa a la contractació pública, la 

gestió general i la informació que arriba als grups municipals. Nou Barris té menys capacitat de 

decisió política perquè s’ha convertit en una unitat administrativa i té un Ple menystingut per 

part del Govern. Aquesta disminució de qualitat democràtica respecte als períodes en què 

governaven les esquerres es constata també en l’incompliment dels acords del Ple de Nou 

Barris. El Govern es conscient que això genera frustració, allunyament i desprestigi de la 

política, crisi democràtica i crisi de la política, però segurament ja li va bé.»  

 

Acaba expressant el vot favorable del seu grup a les dues proposicions.  

 

El conseller Sr. Gabriel García Duarte (PSC) manifesta que consideren les dues proposicions 

presentades com un exercici de transparència molt necessari pel respecte que mereixen les 

opcions polítiques representades al Consell en relació amb la part d’impuls i control. Afirma que, 

alhora, són conscients que no són un ajuntament independent amb les competències plenes 

que corresponen a un municipi sinó que formen part de l’Ajuntament de Barcelona. Recorda 

que, tot i així, el Govern de BC del Districte de Nou Barris va indicar en el seu moment que es 

comprometia a, com a mínim, portar a les institucions oportunes les proposicions d’acord que 

s’aprovessin en el Plenari. Explica que tenen alguns dubtes que això hagi estat així en totes les 

proposicions d’acord aprovades i que, per tant, estan d’acord que el Govern informi de totes les 

gestions que ha fet per donar a conèixer aquestes iniciatives. D’altra banda, opina que també 

troben positiu que es faci un informe de final de mandat sobre les proposicions aprovades 

perquè, tot i que el Govern no estigui obligat a executar-les, és un exercici sa informar del grau 

de compliment d’allò que la majoria dels representants del Districte creuen que convé al 

districte.  

 

Manifesta que algunes de les propostes que ha presentat el seu grup sí que s’han executat, 

mentre que en altres casos no ha estat així, com en el cas del Pla de mobilitat, que encara que 

es porti el març del 2019 es presentarà fora de termini, o en relació amb la Comissió del Pla de 

Barris. Pel que fa a això, recorda que el Govern hi va votar en contra però es va veure obligat, 

gràcies a les propostes de diferents grups municipals, a retre comptes en un ple extraordinari 

de les retallades que hi podria haver a Nou Barris. Assenyala que en el cas de la proposta de 

dignificació de l’espai públic el Govern hi va votar a favor, però no van detectar que tingués 

com a conseqüència millores reals en la neteja, la poda dels arbres i la dignificació de l’espai 

públic.  

 

La consellera Sra. Carolina Recio Cáceres (BC) manifesta que el Govern no té cap inconvenient 

a facilitar el seguiment de les iniciatives dels grups. Explica que al llarg del mandat s’han 

aprovat 59 proposicions, de les quals 16 han obtingut vots en contra i 9 abstencions per part de 

l’equip de Govern, i que han procurat aprovar i dur a terme totes aquelles que han treballat 

amb els grups. A més, informa que hi ha hagut 83 precs, 53 d’acceptats i 35 de no acceptats. 

 

D’altra banda, afirma que, atès que estan preparant un balanç de mandat, té sentit que es doni 

resposta a les dues proposicions presentades amb un document de balanç de mandat. Recorda 
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que ja en van fer un als dos anys de mandat, i que també tenen oberts altres espais on els 

grups han pogut seguir la presentació de plans, projectes i actuacions. A més, qüestiona que no 

s’hagin fet algunes propostes que han esmentat els grups perquè encara són a temps de 

presentar-les dins de mandat, com ara el Pla de mobilitat.  

 

Assenyala que al llarg del mandat els grups han presentat iniciatives que tenen a veure amb la 

infància. Pel que fa a això, destaca que hi ha una mesura sobre la infància en risc i que 

l’augment pressupostari en aquest àmbit és molt important. Afirma que els grups també han 

plantejat molts temes de comerç i d’ocupació. En relació amb això, recorda que fa dos plenaris 

es va presentar una mesura de seguiment del Pla de desenvolupament econòmic i que hi ha un 

nou consell sectorial on es va presentar el primer any de seguiment, on hi ha projectes 

singulars pel que fa al comerç, com a la Trinitat Nova, i on s’han fet projectes d’eficiència 

energètica en comerços de Roquetes i de la Zona Nord, cosa que dona compliment a moltes de 

les iniciatives que s’han aprovat durant el mandat. D’altra banda, assenyala que els grups 

poden presentar demandes de seguiment i preguntes per escrit.  

 

Afirma que en el document de balanç de mandat els grups trobaran resposta a moltes de les 

coses que els han demanat. Remarca, però, que el Govern no només fa rendició de comptes en 

el Consell Plenari, sinó també en tots els espais de participació, on no ha amagat mai cap dada. 

Destaca el ple compromís del Govern amb la transparència, i demana als grups que s’esperin a 

la presentació del balanç de mandat per valorar allò que el Govern ha fet o ha deixat de fer.  

 

El president del Consell del Districte s'absenta momentàniament de la sessió plenària, per la 

qual cosa, és la regidora del Districte, Il·lma Sra. Janet Sanz Cid dona pas a una intervenció del 

públic.  

 

El Sr. Francisco Garrobo, en nom de la CUP Capgirem Nou Barris, recorda que a principis del 

mandat municipal el Plenari de ciutat va aprovar que els consellers de Districte fossin escollits 

directament per les veïnes i no pels partits polítics, i també es va debatre la participació de la 

gent als barris i als districtes. Assenyala que al final s’han reformat determinades qüestions de 

participació, però sembla que no es podran escollir les conselleres en les properes eleccions 

municipals del 2019. A més, remarca que els plens de Districte són purament simbòlics, excepte 

en coses molt puntuals com canvis de carrers o pressupostos, i mai cap partit ha volgut canviar 

això.  

 

Pregunta als representants del Grup de Cs si, en cas de governar a partir del mes de maig, es 

comprometen a complir totes les decisions del Consell Plenari encara que l’esquerra tingui 

majoria al districte. Afirma que això no ho ha fet mai ningú, ni el PSC en el seu moment amb 

les decisions del Plenari de Sarrià, ni CiU amb les decisions del Plenari de Nou Barris, ni 

actualment BC amb altres decisions. Opina que el Grup de Cs no té tampoc aquesta intenció i 

demana que, per tant, no s’enganyi la gent.  

 

Remarca que allò del que cal parlar és del fet que tot es decideix a Casa Gran i els barris i 

districtes no tenen cap tipus de competència. En aquest sentit, manifesta que cal destruir la 

Barcelona actual per construir els barris des de baix, on tothom participi i decideixi de veritat. 
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Afirma que aquesta és la proposta que els agradaria escoltar, però que no hi ha cap partit que 

la vulgui abordar.  

 

Finalitzada aquesta intervenció, la regidora dona pas a la segona ronda d’intervencions dels 

grups municipals.  

  

La consellera Sra. Noemí Martín Peña (Cs) subratlla que el fet que dos grups municipals 

demanin pràcticament el mateix en el Ple denota l’escassa transparència que té el Govern a 

l’hora de facilitar dades als grups perquè puguin estudiar-les amb deteniment.  

 

En resposta al comentari del conseller d’ERC sobre les peticions de seguiment, afirma que el 

temps mitjà de resposta a les preguntes és de 12 mesos.  

 

Remarca que les iniciatives que es porten al Consell Plenari són reivindicacions veïnals o 

d’associacions del districte que tenen l’esperança que el Govern els doni una solució.  

 

Agraeix el suport dels grups polítics a la proposició, i manifesta que esperen que l’informe que 

han demanat es lliuri a tots els grups dins el termini especificat. 

 

El conseller Sr. Javier Barreña Flores (PPC) agraeix les intervencions i el to dels diferents grups. 

Manifesta que és cert que tenen la possibilitat de fer demandes de seguiment en els plens, però 

que aquest mecanisme només és útil en certs casos, com en temes d’urbanisme, que impliquen 

tot un procés des que s’aproven fins que es poden executar. Assenyala, però, que hi ha casos 

en els quals no cal fer una demanda de seguiment per conèixer el grau de compliment de la 

iniciativa. Explica que, per exemple, en el cas de la proposta que va presentar el seu grup 

perquè totes les iniciatives que s’aprovessin en el Ple es portessin al nou web del Districte de 

Nou Barris no cal fer-ne una demanda de seguiment perquè poden mirar el web per comprovar 

què s’ha fet en aquest sentit. Assenyala que un altre exemple en el qual no els serveix de res la 

demanda de seguiment és la proposta que van presentar perquè totes les propostes d’acord 

que s’aprovessin en el Ple que tinguessin a veure amb un barri o tot el districte es portessin als 

consells de barri pertinents, per tal d’utilitzar els òrgans de participació més propers als 

ciutadans per donar a conèixer aquestes iniciatives i demostrar transparència. Manifesta que, 

atès que han assistit a tots els consells de barri, saben que les iniciatives que s’aproven en el 

Ple no es traslladen als barris i, per tant, no cal fer-ne una demanda de seguiment. Assenyala 

que un altre cas són les iniciatives que fan referència a altres organismes, com l’Àrea 

Metropolitana, la Generalitat de Catalunya o l’Estat, a les quals els perden la pista.  

 

D’altra banda, manifesta que el PPC és el grup que ha utilitzat més el mecanisme de les 

preguntes, però que ho han deixat de fer perquè el Govern triga molt a contestar-les. Afirma 

que en alguns casos han rebut la resposta més d’un any després, quan la resposta era només 

que es traslladava aquella qüestió a l’òrgan pertinent.  

 

Finalment, puntualitza que la proposta que presenta Cs és semblant a la del seu grup, però que 

una diferència important és que el Grup del PPC demana que es donin unes dades en el Consell 

Plenari a entitats, veïns i grups municipals, mentre que el Grup de Cs demana un informe per 
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als grups municipals. Destaca que el seu grup vol que la transparència sigui en primer lloc per a 

la ciutadania i les entitats i, en segon lloc, per a ells. D’altra banda, expressa el vot favorable a 

la proposició del Grup de Cs. 

 

Seguidament, la regidora dona pas a la segona intervenció de la resta de grups municipals. 

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) es limita a expressar el vot favorable a les dues 

propostes.  

 

El conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) manifesta que voten a favor de les dues 

proposicions. D’altra banda, reconeix que és cert que el Govern gairebé sempre ha tingut 

voluntat d’arribar a acords, però que els acords també han estat possibles perquè els grups 

proposants han cedit a les posicions del Govern. 

 

El conseller Sr. Gabriel García Duarte (PSC) expressa el vot favorable a les dues proposicions. 

D’altra banda, manifesta que espera que la idea del Govern no sigui subsumir els informes que 

s’estan demanant en els informes de final de mandat, sinó que faci un informe específic sobre 

l’apartat d’impuls i control.  

 

Assenyala que el segon punt de la proposició del Grup del PPC, tot i desitjable, és difícil de 

complir atesa la centralització que té Barcelona en alguns temes que afecten el districte de Nou 

Barris. Afirma que, tot i així, entenen que moltes propostes que s’han aprovat en el Ple es 

podien haver complert, com ara les que ha presentat el Grup del PPC en matèria de 

transparència.  

 

La consellera Sra. Carolina Recio Cáceres (BC) manifesta que voten a favor de les dues 

proposicions d’acord i que estudiaran quina és la millor fórmula per donar-hi resposta. D’altra 

banda, explica que està d’acord amb el Sr. Sangrà que potser hauria estat més interessant 

parlar de la participació dels districtes i la descentralització.  

 

El President del Consell del Districte dona la paraula als grups proposants per tancar el punt.  

 

La consellera Sra. Noemí Martín Peña (Cs) reitera l’agraïment als grups pel suport a la 

proposició del seu grup, i expressa el vot favorable a la proposició del Grup del PPC.  

 

Manifesta que esperen que aquesta vegada el Govern els doni l’informe que sol·liciten, sobretot 

per facilitar la transparència de la qual tant presumeix. 

 

El conseller Sr. Javier Barreña Flores (PPC) agraeix totes les intervencions i el vot favorable dels 

grups. 

 

El secretari manifesta que s’aproven les dues proposicions per unanimitat.  

 

6.4. Proposició del PDECat relativa a: «– Que abans d’acabar el present mandat el Govern 

municipal del Districte de Nou Barris presenti un pla específic que busqui incrementar la 
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pràctica esportiva entre infants i adolescents del districte; – Que aquest pla sigui treballat i 

construït col·laborant amb les entitats esportives, clubs i AMPA del districte de Nou Barris.» 

 

El conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) manifesta que presenten aquesta proposició atès 

que la darrera enquesta d’hàbits esportius de la població en edat escolar de Barcelona mostra 

que, per primer cop des de l’any 1998, la pràctica esportiva entre infants i adolescents a Nou 

Barris es redueix; atès que aquesta enquesta mostra que Nou Barris és el segon districte on 

menys esport es practica entre la població en edat escolar amb un 67%, lluny del 73% d’Horta-

Guinardó, el 74% de Sant Andreu o el 86% de Sarrià-Sant Gervasi, i atès que Nou Barris és un 

districte ric en entitats esportives, clubs, centres educatius i AMPA que desenvolupen una gran 

tasca comunitària en la qual s’utilitza l’activitat esportiva per transmetre valors i hàbits 

saludables, però també com a eina d’inclusió social i de relació dels infants i adolescents del 

districte. Finalment enuncia la proposició. 

 

Seguidament, el president del Consell del Districte dona la paraula a la resta de grups 

municipals. 

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) explica que creu que el seu grup ha insistit força 

al llarg del mandat en la confiança en l’activitat esportiva des del doble vessant que ha 

expressat el representant del Grup del PDECat: d’una banda, com a formació i creixement 

personal, comunitari i d’hàbits de treball en equip, i de l’altra, com a activitat saludable. Afirma 

que és evident que l’esport aporta una funció social bàsica, però que també ho fan altres 

activitats. Manifesta que, en aquest sentit i tal com ja van expressar en una proposició de fa 

dos anys, el seu grup advoca per una promoció conjunta de tot el lleure formatiu per tal de 

diversificar al màxim la sociabilització i el ventall de possibilitats dels nois i noies a l’hora de triar 

activitats de lleure, ja no només com a nens, infants o joves, sinó també posteriorment com a 

adults.  

 

Assenyala que estan d’acord en la proposició, però que volen fer algunes consideracions sobre 

coses que creuen que s’han de tenir en compte a l’hora de presentar un pla específic com el 

que es planteja.  

 

Afirma que, en primer lloc, calen infraestructures suficients i de qualitat al districte. Explica que 

no han de treballar perquè els nois i noies siguin esportistes d’elit, però sí perquè facin esport 

en un entorn de la màxima qualitat possible, sense renunciar a cobriments de pistes, 

climatitzacions o altres condicions, de la mateixa manera que no hi renuncien altres districtes i 

altres municipis.  

 

Opina que també cal donar suport als clubs i les entitats. Destaca que els clubs i les entitats, 

tant les d’esports com les de qualsevol altre tipus, necessiten una seguretat, un marc legal i un 

suport econòmic que els faciliti pensar a llarg termini. Afirma que, sense aquest llarg termini, 

les entitats no poden superar totes les dificultats que viuen al llarg de la seva història. Manifesta 

que, per tant, des del Districte s’ha de garantir un marc que permeti a les entitats mantenir-se 

en el temps i anar creixent i millorant.  
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Afirma que també cal suport i difusió dels esports minoritaris, ja que a vegades pensen només 

en el futbol i altres esports molt majoritaris però obliden esports que tenen modalitats mixtes 

com a fórmula educativa de primer ordre, o les modalitats paralímpiques, que també cal 

promoure al districte.  

 

Finalment, manifesta que cal garantir que no hi hagi barreres de tipus econòmic en l’accés a 

l’activitat esportiva.  

 

El conseller Sr. Francisco López Ribera (PPC) expressa el vot favorable del seu grup. 

 

El conseller Sr. Juan Del Olmo (Cs) assenyala que l’enquesta sobre hàbits esportius a la qual 

s’ha referit el grup proposant deixa moltes incògnites sense resoldre. En aquest sentit, afirma 

que conèixer si al districte es practica més o menys esport és una dada important, però que el 

més rellevant és saber els motius pels quals no es practica, cosa que l’enquesta no aborda. 

Manifesta, en relació amb aquestes causes, que s’hauria d’intentar garantir que el cost no sigui 

un impediment perquè qualsevol nen o persona adulta pugui fer una activitat esportiva.  

 

Destaca que tota la comunitat educativa coincideix a afirmar que l’activitat física i l’esport han 

de tenir un espai fonamental en la formació integral de la persona, i que són decisius en l’edat 

escolar per a la creació d’estils de vida saludables. D’altra banda, recorda l’existència del Pla 

estratègic de l’esport Barcelona 2012-2022, en el qual l’Ajuntament assumeix el lideratge en 

l’execució i el desenvolupament del pla, i que, entre les responsabilitats principals, inclou la 

d’establir els criteris i la inversió en millors instal·lacions.  

 

Manifesta que, ateses aquestes dues consideracions, agrairien que el Govern facilités informació 

sobre les gestions que ha fet en relació amb el Club de Bàsquet Canyelles als grups municipals 

i, sobretot, a l’entitat, que corre el risc que l’any vinent més de cent nens i nenes es quedin 

sense poder practicar el seu esport preferit. D’altra banda, pregunta al Govern què pensa sobre 

l’enquesta de la Unió de Federacions Esportives de Catalunya que es va publicar fa una 

setmana, que mostrava el malestar de tots els clubs de Barcelona amb la política de l’actual 

Govern de BC en matèria esportiva.  

 

La consellera Sra. Núria Gaig Jané (PSC) assenyala que hi ha molts infants al districte que no 

fan esport, i que això també té a veure amb el fet que el Govern no dona prou importància a 

aquest àmbit, tenint en compte que actualment no hi ha regidor d’Esports ni comissionat 

d’Esports a l’Ajuntament de Barcelona.  

 

Opina que el fet que molts nens es quedin sense beques per fer activitats extraescolars té 

relació amb el curt termini per apuntar-s’hi, cosa que s’hauria de revisar. Manifesta que les 

escoles comencen el curs escolar el 13 de setembre, però que les AMPA no donen les 

extraescolars fins a l’última setmana de setembre o la primera d’octubre, quan el termini màxim 

per poder accedir a les beques és el 3 d’octubre. Explica que creu que aquesta proposició 

s’hauria de treballar amb les AMPA i els clubs esportius, que poden dir les dates que anirien 

millor per poder apuntar i, sobretot, per poder becar els nens del districte. D’altra banda, 



 
Districte de Nou Barris 

Departament de Serveis Jurídics-Secretaria 

Pl. Major de Nou Barris, 1 

08042 Barcelona  

93.291.68.00 

www.bcn.cat/noubarris 

 

47 
 

recorda que les beques són del 90%, del 60% i del 30% de l’import, i que l’activitat pot costar 

com a màxim 360 euros anuals.  

 

El conseller Sr. Juan Medina Rodríguez (BC) opina que és poc seriós presentar un pla per 

incrementar la pràctica esportiva quatre mesos abans de la finalització del mandat. A banda 

d’això, afirma que l’Ajuntament i el Districte treballen per incrementar la pràctica esportiva des 

de diverses iniciatives. Recorda que, per començar, hi ha el Pla estratègic de l’esport 2012-

2022, que té com a objectiu donar impuls a la política esportiva i aconseguir la millora de tot el 

sistema esportiu de la ciutat de cara al futur. A més, explica que fa una setmana es va 

presentar el mapa d’equipaments esportius de la ciutat i que des de l’Institut Barcelona Esports 

es promociona la pràctica esportiva amb programes d’esport escolar, tant dins com fora de 

l’horari lectiu, amb beques i ajudes a les famílies més necessitades o a les persones més 

vulnerables.  

 

Destaca que el 2018 s’han dedicat 3 milions d'euros en beques a la ciutat de Barcelona, dels 

quals 600.000 s’han destinat a ajudar 2.384 infants i adolescents de Nou Barris. Afirma que 

també es fa promoció esportiva mitjançant programes als centres esportius municipals, a l’espai 

públic, als parcs de la ciutat o als anomenats parcs esportius urbans, com el que hi ha a Via 

Favència, que és un dels tres parcs esportius urbans de la ciutat.  

 

Pel que fa a Nou Barris en concret, posa en valor la gestió cívica de cinc camps de futbol i dos 

pavellons esportius com a garantia per promocionar l’esport de base al districte. A més, recorda 

que el Pla d’actuació de districte preveu la construcció de dos centres esportius municipals 

(CEM) i d’una pista poliesportiva a la Guineueta, i que es faran els nous vestuaris del camp de 

futbol de Ciutat Meridiana. Quant al manteniment, destaca la inversió d’1 milió d’euros des del 

Districte en arranjaments de cinc camps de futbol i els 385.000 euros que es van destinar fa un 

any a dignificar el CEM de Can Cuyàs.  

 

El president del Consell del Districte dona pas a la segona ronda d’intervencions dels grups. 

 

El conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) assenyala que la darrera enquesta d’hàbits 

esportius de la població en edat escolar de Barcelona posa de manifest la relació que hi ha 

entre la realitat socioeconòmica i la pràctica esportiva. Afirma que no és casualitat que als 

districtes amb un nivell socioeconòmic més elevat, com les Corts, Sarrià o l’Eixample, es 

practiqui més esport en edat escolar, mentre que Ciutat Vella i Nou Barris són els districtes on 

menys esport es practica, ni que un 12% dels infants no fan esport per motius econòmics. 

Manifesta que, per tant, els agradaria saber quin és el percentatge de nens i nenes que no 

poden pagar la pràctica esportiva a Nou Barris, i remarca que per això són tan importants les 

beques esportives.  

 

Afirma que és cert que calen infraestructures, tal com ha dit el portaveu d’ERC, però que també 

calen recursos i voluntat, que l’esport sigui una prioritat i veure’l com una eina de transformació 

social i d’inclusió. En aquest sentit, opina que qualsevol pla contra la desigualtat també ha de 

preveure la pràctica esportiva, especialment per a nens, adolescents i persones amb 

discapacitat.  
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Assenyala que, si bé el conseller de Cs deia que hi havia moltes incògnites, la idea de la 

proposició no era detallar el que s’hauria de fer perquè llavors es perdria l’essència del que 

demanen, que és fer un pla construït a través de les AMPA, dels clubs i de les entitats 

esportives.  

 

Agraeix les aportacions del PSC, especialment pel que fa al tema de les beques. Afirma que és 

possible que hi hagi famílies que s’hagin quedat sense beca per culpa dels terminis per accedir-

hi, però que el principal problema que han detectat com a grup és que les famílies no les reben 

perquè l’Ajuntament no vol aportar-hi més diners.  

 

En relació amb la intervenció de BC, explica que justament han demanat un pla perquè creuen 

que és poc seriós demanar una mesura de govern a pocs mesos del final del mandat. Manifesta 

que, igual que el Govern anterior va fer el Pla estratègic de l’esport, el Govern actual també 

podria fer un pla per incrementar l’esport en edat escolar al districte de Nou Barris. Remarca 

que un pla transcendeix mandats i que es tracta d’una qüestió de voluntat.  

 

El president del Consell del Districte explica que abans s’ha oblidat de donar la paraula a veïns i 

entitats, i obre un torn de paraula del públic.  

 

El Sr. Bertrand de Five manifesta que moltes persones de la seva fundació no reben la 

notificació que no han estat becats o que hi ha alguna deficiència en la presentació de la 

documentació.  

 

Lamenta sobretot que no es concedeixin beques a les famílies monoparentals, que són famílies 

vulnerables, i opina que és una falta d’ètica al·legar manca de pressupost per ajudar les 

persones amb discapacitat a fer esport. Afirma que això els obliga a pagar els ajuts amb fons 

de l’entitat o a buscar voluntaris que paguin cada mes una quantitat.  

 

El Sr. Manolo explica que a Canyelles han demanat que al parc s’instal·lin uns aparells perquè 

puguin jugar i fer activitat física els nens i els avis alhora, però que no s’ha fet res. Opina que 

és incongruent que les dues úniques instal·lacions esportives que hi ha en un barri obrer de 

9.000 habitants, la de Brafa i la de la Santa Creu, siguin privades.  

 

Finalitzades les intervencions del públic, el president del Consell del Districte dona la paraula als 

grups que encara disposen de temps per tornar a intervenir. 

 

El conseller Sr. Juan Del Olmo Fernández (Cs) aclareix que, quan ha parlat d’incògnites sense 

resoldre, no es referia al text de la proposició sinó a l’enquesta que s’havia publicat.  

 

Afirma que el Govern sembla una empresa de l’Ibex quan parla dels diners invertits i no pas 

dels resultats obtinguts. En relació amb això, reitera que la Unió de Federacions Esportives de 

Catalunya ha posat de manifest el malestar dels clubs de Barcelona amb la política de 

l’Ajuntament en matèria esportiva.  
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Finalment expressa el vot favorable a la proposició. 

 

La consellera Sra. Núria Gaig Jané (PSC) es disculpa per l’equivocació que ha comès quan ha dit 

que no hi havia una comissionada d’Esports. D’altra banda, explica que en la intervenció 

anterior ha volgut donar una solució pràctica perquè se suposa que el que tothom vol és que 

els nens facin esport.  

 

El conseller Sr. Juan Medina Rodríguez (BC) subratlla que aquest any s’han dedicat més diners 

que l’anterior a les beques per fer esport, però que hi ha hagut més demanda i s’ha hagut de 

prioritzar les famílies més vulnerables, tal com van explicar en el Consell d’Esports. Remarca, 

però, que cap infant o adolescent està deixant de fer esport per haver-se quedat sense beca. 

Explica que ha parlat amb els clubs i les entitats que reben la beca i de moment aquests nois i 

noies fan esport igualment. Afirma que ja trobaran una solució en els casos en què realment no 

puguin continuar amb l’activitat esportiva sense beca.  

 

D’altra banda, destaca que una novetat que inclou l’IBE en les tarifes del 2019 és l’ampliació de 

la Targeta Rosa a menors de 60 anys amb diversitat funcional.  

 

Conclou que, com que no estan en contra de seguir treballant per incrementar la pràctica 

esportiva però pensen que ara no té sentit aprovar una proposició que parla d’un nou pla de 

promoció de l’esport, s’abstindran.  

 

El president del Consell del Districte confirma els posicionaments favorables dels grups d’ERC i 

del PSC, i dona la paraula al grup proposant per tancar el punt. 

 

El conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) agraeix el vot favorable dels grups que han 

donat suport a la proposició, i reitera que han demanat un pla i no una mesura de govern 

perquè són conscients que el mandat s’acaba i la idea era anar més enllà del mandat actual. 

 

Manifesta que coneixen perfectament les beques perquè les va crear el seu grup quan 

governava, i que si hi ha gent que s’ha quedat sense beques perquè hi ha hagut més demanda, 

la solució és destinar-hi més diners perquè ningú no quedi exclòs de la pràctica esportiva per 

motius econòmics.  

 

El secretari indica que la proposició s’aprova per majoria, amb 11 vots a favor (ERC, PDECat, 

PPC, Cs i PSC) i 8 abstencions (BC). 

 

6.5. Proposició d’ERC relativa a: «El govern del Districte de Nou Barris es compromet a posar 

en marxa, al llarg de l’any 2019, un procés participatiu per definir les actuacions necessàries per 

a una remodelació de l'àmbit de Virrei Amat i Can Sitjar que permeti corregir deficiències i 

adequar-lo a les actuals necessitats i demandes de veïns, veïnes i usuaris en general.» 

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) assenyala que la proposició que presenten 

procedeix de l’Associació de Comerciants de l’Eix Virrei-Borbó i de l’Associació de Veïns de Torre 

Llobeta-Vilapicina. Explica que, tot i que no fa gaire temps que es va remodelar l’àmbit de Virrei 
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Amat i Can Sitjar, des de gairebé al principi s’hi van detectar deficiències en la il·luminació, 

l’arbrat o la seguretat viària del tram del carrer de la Jota. Afirma que, a més, això s’ha ajuntat 

amb l’intent d’implantació per part del Govern del Districte d’un espai per a gossos en aquesta 

zona. Precisa que la proposició no prové d’un posicionament contrari a aquest espai 

directament, però que pensen que primer caldria pensar com remodelar la plaça.  

 

Exposa el text de la proposició, i assenyala que han acceptat una transacció del grup de Govern 

que proposa substituir el termini màxim de sis mesos per «durant el 2019». Explica que han 

acceptat aquesta esmena perquè, si no es compleix la proposta abans de sis mesos, ja 

procuraran que tiri endavant, sigui des del Govern o des de l’oposició.  

 

A continuació, el president del Consell del Districte dona la paraula a la resta de grups 

municipals. 

 

El Sr. Abel Plana i Campos (PDECat) afirma que estan d’acord en el que es proposa i creuen 

que es podria haver plantejat abans des del Govern. Explica que pensen que és important que 

el mateix veïnat pugui decidir com serà un dels espais més emblemàtics del districte.  

 

El conseller Sr. Francisco López Ribera (PPC) expressa el suport del seu grup a la proposició, tot 

i que manifesta que creuen que es pot posar en marxa un pla abans de sis mesos, tenint en 

compte la proximitat de les eleccions municipals. 

 

El conseller Sr. Felix Cogolludo Gamboa (Cs) manifesta que els agradaria conèixer la transacció 

en concret. D’altra banda, qüestiona que es faci alguna cosa respecte a això en els últims cinc 

mesos del mandat, quan no s’ha fet res fins ara. A més, recorda que el 2014 es va aprovar per 

unanimitat el canvi de Can Sitjar i encara no consta la plaça com a tal.  

 

Explica que estan d’acord que es faci un procés participatiu per definir les actuacions que es 

duran a terme, però pregunta si es farà amb totes les parts implicades, incloent-hi els comerços 

que no formen part de l’associació de comerciants.  

 

Conclou que són favorables a aquesta iniciativa, però que són escèptics que es pugui tirar 

endavant en el temps que queda de mandat. 

 

El conseller Sr. Mario García Gómez (PSC) afirma que comparteixen totalment el sentit de la 

proposició, que incideix en la proposició presentada pel seu grup el passat 4 de juliol, en la qual 

demanaven dignificar l’espai públic de Nou Barris en l’àmbit de neteja, la cura de l’espai i la 

poda de l’arbrat i que va ser aprovada per unanimitat.  

 

Explica que, com a veí de la plaça que és, veu que passen una sèrie de coses a la plaça que no 

són normals, com nens que es banyen a la font a les vuit de la tarda, l’excés de taules i cadires 

a les terrasses sense permís municipal o l’exposició pública d’aliments al carrer, vulnerant la 

normativa de ciutat. Afirma que el Govern no ha fet res respecte de tot això, fent cas omís de 

les peticions dels veïns i veïnes als diferents consells de barri.  
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Opina que és positiu obrir un procés participatiu que tingui en compte les demandes i les 

inquietuds dels veïns de la zona, però que també s’hi ha d’implicar molt el Govern de la ciutat 
per facilitar diferents projectes constructius o de reforma de la plaça, ja que estan parlant d’un 

centre neuràlgic de Nou Barris amb diferents connexions viàries i de transport públic i proper a 

equipaments de districte, com les Cotxeres Borbó.  

 

La consellera Sra. Esther Flaquer Garcia (BC) explica que sembla que no s’hagi fet res respecte 

a la plaça Virrei Amat, quan d’entrada es va arranjar el parc infantil a principis del mandat, i que 

ja s’ha parlat amb els veïns sobre la manca d’il·luminació, l’arbrat i la seguretat precària per als 

cotxes que van al pàrquing. D’altra banda, assenyala que en el PAD que es va pactar amb els 

veïns del territori no es va plantejar fer actuacions a la plaça Virrei Amat.  

 

Explica que no recorda que en cap consell de barri s’hagi dit que hi ha nens que es banyen a la 

font, però que sí que se’ls va comentar que algun cap de setmana, sobretot a l’estiu, hi havia 

un grup d’entre 50 i 60 persones assegudes a les grades de la font. Afirma que ho han 

investigat i que de moment, com que fa fred, no s’hi veuen persones assegudes. Explica que 

també se’ls va dir que hi havia persones «no espanyoles» que s’estaven allà amb els seus nens 

a les vuit del vespre, però que no poden dir a la gent a quina hora ha d’anar a jugar al parc.  

 

Manifesta que donaran suport a la proposició, però que han fet modificar «en el termini màxim 

de sis mesos» perquè, si haguessin iniciat ara el procés participatiu, s’hauria hagut d’aturar en 

tres mesos a causa de la campanya electoral. Afirma, però, que adquireixen el compromís de 

fer un procés participatiu, que a més englobaria l’espai contigu de Can Xiringoi.  

 

Recorda que van fer una proposta respecte a Can Sitjar, però que, atesa la problemàtica que hi 

havia a Can Xiringoi, van fer una trobada amb veïns i, com que hi havia molta oposició, van 

pensar que era millor parlar-ne amb més tranquil·litat per poder buscar la millor ubicació i no 

fer una despesa de la qual s’haurien pogut penedir al cap d’un temps.  

 

No havent intervencions del públic, el president del Consell del Districte dona pas al segon torn 

d’intervencions dels grups polítics. 

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) agraeix el suport dels grups que han expressat el 

vot favorable.  

 

Assenyala que el conseller de Cs té raó pel que fa al fet que oficialment la plaça no té nom. 

Opina que és una llàstima perquè és una de les coses que ajuden a dignificar i a crear vincles 

amb un espai urbà. Respecte a la participació, manifesta que hi participarà qui vulgui fer-ho, 

com en tots els processos de participació que s’han obert al districte.  

 

Explica que creuen que alguns problemes que assenyalava el Grup del PSC són certs i que 

poden afegir-n’hi d’altres, com el de veïns que acompanyen els fills i filles a una determinada 

boca de metro perquè queda totalment fosca a la nit. Afirma que es tracta d’una suma de 

petites coses del dia a dia que fan que valgui la pena veure com millorar aquest espai.  
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Subratlla que la dignificació d’un espai, la millora dels usos i la millora de la convivència van 

indestriablement lligades. D’altra banda, assenyala que el tema de la foscor esdevé un 

problema quan la gent té sensació de risc, encara que no sigui real, ja que això afecta l’estat 

d’ànim i el benestar.  

 

Afirma que és evident que la plaça no cobreix les expectatives que es van generar quan es va 

fer la darrera remodelació, ni per als veïns ni per als comerços, que esperaven que quedés un 

espai similar a altres àmbits tipus bulevard del districte.  

 

Explica que, per al seu grup, Can Xiringoi té la seva pròpia complexitat de definició d’usos i és, 

per tant, un tema diferent, però que no es tanquen al fet que se’n pugui parlar conjuntament.  

 

Pel que fa a la resta de grups municipals, els consellers Srs. Adrià Ventura Ramos (PDECat),  

Francisco López Ribera (PPC) i Felix Cogolludo Gamboa (Cs) expressen el vot favorable.  

 

El conseller Sr. Mario García Gómez (PSC) explica que a ell sí que li consta que hi ha nois que es 

banyen a la font de la plaça Virrei Amat i menors que viuen a locals ocupats a l’avinguda Borbó. 

D’altra banda, demana que no s’esperi sis mesos a fer la poda de l’arbrat, que és el causant de 

la falta d’il·luminació a la plaça. 

 

La consellera Sra. Esther Flaquer Garcia (BC) afirma que és cert que van rebre una petició 

sobre el nom de la plaça de Can Sitjar. Explica que a la part inferior esquerra de la plaça hi ha 

una placa amb el nom de la plaça i una referència històrica sobre l’espai, però que se’ls va 

demanar que es posés vertical perquè es pogués diferenciar l’espai.  

 

Diu al conseller Sr. García Gómez que estan treballant en el tema de les ocupacions que hi ha a 

l’avinguda Borbó i que ja s’ha fet una intervenció a través de Serveis Socials per desocupar un 

espai.  

 

Finalment expressa el vot favorable a la proposició.  

 

El president del Consell del Districte dona la paraula al grup proposant per tancar el punt.  

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) aclareix al conseller Sr. Cogolludo que la 

transacció consisteix a substituir «en el termini màxim de sis mesos» per «durant l’any 2019».  

 

El president del Consell del Districte demana que s’enviï la transacció per escrit al secretari.  

 

El secretari manifesta que la proposició s’aprova per unanimitat.  

 

6.6. Proposició amb contingut de declaració institucional de BC relativa al següent: «El 

Plenari del Consell de Districte de Nou Barris acorda: 1) Instar el Govern de l’Estat a establir, de 

forma permanent i definitiva, una fórmula per al manteniment del poder adquisitiu de les 

pensions en el futur a partir de l’IPC real i la derogació del Factor de Sostenibilitat del Sistema 

Nacional de Pensions; 2) Instar el Parlament Europeu a votar en contra i rebutjar el PEEP 
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(Producte Paneuropeu de Pensions Individuals) que proposa la Comissió Europea; 3) Que Nou 

Barris sigui un districte compromès amb el benestar i, per tant, defensi un sistema públic de 

pensions dignes.» 

 

La consellera Sra. Esther Flaquer Garcia (BC) indica que presenten una proposició que els ha 

traslladat la Marea Pensionista de Nou Barris i en llegeix l’exposició de motius:  

 

«Una societat justa vol dir una societat que garanteix el benestar. El sistema de pensions és un 

element cabdal quan parlem de benestar i de construir una societat justa. En aquest sentit, el 

sistema públic de pensions és un mecanisme imprescindible en la lluita per l’erradicació de la 

pobresa.  

 

El debat sobre la reforma de pensions s’ha centrat, en gran part, en un fals problema de 

sostenibilitat demogràfica. S’ha justificat que l’increment d’esperança de vida és la causa directa 

del dèficit de l’actual model de finançament. És sota aquests supòsits en el que es basen les 

darreres reformes de les pensions, la del 2010, 2012 i 2013: l’augment de l’edat de jubilació 

dels 65 als 67 anys, la cotització ampliada a 37 anys per rebre el 100% de base reguladora, la 

modificació del càlcul per a la base de cotització de 15 a 25 anys i darrerament l’aplicació del 

factor de sostenibilitat, que serà aplicable a partir del gener del 2023, i la congelació de les 

pensions amb pujades del 0,25%.  

 

Cal dir que la problemàtica de les pensions està més aviat relacionada amb les regles actuals 

que imperen en el nostre mercat de treball i les seves darreres reformes, que han normalitzat 

les relacions laborals desiguals i la precarietat dels treballs. La pèrdua de drets laborals forma 

part d’unes polítiques neoliberals que es caracteritzen, entre altres, per la privatització 

d’empreses i serveis públics, i que comporta dèficits financers a la Seguretat Social i pèrdues de 

drets socials, abandonant la població treballadora a les vicissituds del mercat.  

 

Aquests arguments se sustenten en un model econòmic capitalista neoliberal que implica la 

desregularització del mercat laboral, entre altres, afavorint polítiques públiques que no 

incideixen en una redistribució equitativa de la riquesa. Per tant, les polítiques endegades per la 

reforma de les pensions, tant a l’Estat espanyol al voltant del Pacte de Toledo com a la Unió 

Europea, no estan encaminades a la promoció d’una societat de benestar real.  

 

Espanya és l’únic país de la Unió Europea en què l’increment de les pensions no es calcula 

tenint en compte les variacions de l’índex de preus de consum, cosa que suposa una anomalia i 

contribueix a no tenir un sistema just de pensions, a la vegada que incompleix l’article 50 de la 

Constitució espanyola, que diu: «Los poderes públicos garantizarán mediante pensiones 

adecuadas, periódicamente actualizadas, la suficiencia económica a los ciudadanos durante la 

tercera edad.» També, des de la Comissió Europea s’ha proposat al Parlament Europeu que els 

estats membres aprovin un nou producte financer, el denominen Producte Paneuropeu de 

Pensions Individuals (PEPP), que busca l’extensió de plans privats de pensions i recomana als 

estats desgravacions fiscals per afavorir el producte. El PEPP, per tant, és més un producte 

financer que no pas un producte de protecció.  
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Per aquests motius, des del 2013 la ciutadania organitzada a l’entorn de la Marea de 

Pensionistes ha anat organitzant en totes les ciutats i pobles una lluita per defensar unes 

pensions dignes per a totes, per a les generacions actuals i les que vindran, que exigeix la 

supressió de l’escletxa de gènere en les pensions. Aquesta lluita té un doble objectiu: preservar 

el dret conquerit pels i les pensionistes a partir de la seva cotització pels molts anys de treball i 

defensar el dret fonamental a gaudir d’una vida i, especialment, d’una vellesa dignes.  

 

Marea Pensionista de Nou Barris ha liderat la demanda de pensions dignes al nostre districte 

defensant que un altre sistema de pensions és possible i imprescindible des del punt de vista de 

justícia social, i que també ha d’implicar la derogació de les reformes laborals i de la Seguretat 

Social del 2011 i del 2013. Per això ha demanat al Grup de BC la voluntat de traslladar el debat 

en aquest Consell Plenari.»  

 

Finalment llegeix el text de la proposició. 

 

Seguidament, el president del Consell del Districte dona la paraula a la resta de grups 

municipals. 

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) agraeix la presència dels representants de Marea 

Pensionista de Nou Barris, així com la seva lluita.  

 

Manifesta que la defensa de les pensions és la defensa d’una de les principals fites que han 

assolit els treballadors al llarg de la història i que, com en tot dret fonamental, és una obligació 

dels diferents governs garantir no només unes pensions dignes, sinó la seva sostenibilitat i 

millora en el temps. Remarca que aquesta garantia s’ha de donar des de la gestió pública, que 

és qui garanteix la cobertura de tothom sense cap tipus de discriminació per nivell de renda, i 

no pot quedar en mans d’interessos privats i del mercat. Afirma que el que es proposa des de 

Marea Pensionista és tant de sentit comú que no cal dir res més.  

 

El conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) agraeix que el Grup de BC presenti aquesta 

proposició. Manifesta que, tot i saber que aquest debat tindrà pocs resultats tangibles perquè 

no tenen competències en l’àmbit de les pensions, són conscients que és un tema que preocupa 

molt a Nou Barris i per això creuen oportú obrir aquest debat.  

 

Assenyala que, atès que la voluntat del seu grup és votar favorablement la proposició, han 

enviat una transacció a l’equip de Govern i esperen que la pugui acceptar. Explica que donen 

suport a derogar el factor de sostenibilitat i establir una fórmula per al manteniment real del 

poder adquisitiu de les pensions, i a defensar el sistema públic de pensions i unes pensions 

realment dignes, però que creuen que el segon punt de la proposició no té relació amb la 

garantia del sistema públic de pensions i, per això, n’han demanat la retirada. Afirma que el 

PEPP és una proposta de reglament de la Comissió Europea encara en fase embrionària per 

crear un producte de pensions voluntari, addicional i complementari, i que en cap cas pot 

substituir el sistema públic de pensions.  
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El conseller Sr. Javier Barreña Flores (PPC) manifesta que en principi estan d’acord amb la 

proposta, però que volen proposar una transacció in voce i, si no s’accepta, no podran votar-hi 

a favor. Explica que demanen que s’elimini del text la derogació de les reformes laborals i de la 

Seguretat Social del 2011 i del 2013, perquè entre altres coses consideren que han estat 

positives per al sistema de pensions. D’altra banda, assenyala que coincideixen amb el Grup del 

PDECat pel que fa a la PEPP, ja que consideren incongruent votar sobre una proposta que 

encara està en fase de debat.  

 

El conseller Sr. Juan Del Olmo Fernández (Cs) agraeix la tasca que fa Marea Pensionista per les 

pensions. Explica que donen suport a moltes de les qüestions que defensa aquest col·lectiu, 

però que els estranya una mica que el Grup de BC presenti aquesta proposta al Districte, on no 

tenen competències en aquest tema, deixant de banda altres temes més rellevants per al 

districte. Opina que això sembla més una acció d’aquest grup per tapar la seva gestió al llarg 

del mandat i fer un titular de premsa. Afirma que els espais idonis per tractar aquests temes 

són el Parlament, el Congrés o el Parlament Europeu, on tots els partits del Consell Plenari de 

Districte hi tenen representació.  

 

Manifesta que els companys del seu partit que treballen en altres institucions fa anys que 

presenten iniciatives i proposen millores estructurals del sistema públic de pensions. Remarca 

que aquest sistema no s’arregla amb pegats sinó que calen reformes integrals del mercat 

laboral, l’educació, la formació i la conciliació i l’acceptació de nous reptes demogràfics per 

assegurar la sostenibilitat de les pensions, sense oblidar que sense una vida laboral digna no hi 

haurà pensions dignes.  

 

Explica que consideren que el Pacte de Toledo és el fòrum adequat per negociar i assolir acords 

de país que assegurin les pensions, i que les pensions no han de dependre del partit polític que 

governi en cada moment. Afirma que cal treballar per canviar el model laboral i posar així fi a la 

precarietat, la inestabilitat i la temporalitat, perquè, si no, no hi haurà prou ingressos a la 

Seguretat Social per garantir les pensions en el futur, i que cal revisar l’actual forma de 

revalorització per mantenir el poder adquisitiu dels pensionistes.  

 

Manifesta que saben que han de seguir treballant sobre aquesta qüestió en l’àmbit estatal, però 

recorda que en els pressupostos generals del 2018 van exigir mesures per a quasi 7 milions de 

pensionistes, un 80% del total, amb un finançament de 1.220 milions, i que l’acord final entre 

els grups que hi van donar suport garantia un augment de les pensions de com a mínim el 3%. 

Assenyala que les pensions mínimes, les pensions no contributives i les pensions contributives 

de menys de 700 euros al mes pujaven un 3%, per sobre de la previsió de l’IPC, i que aquests 

augments afectaven, respectivament, 2,4 milions, 450.000 i 1,5 milions de persones. A més, 

indica que el milió de pensionistes amb pensions contributives de 1.000 euros al mes deixaven 

de pagar IRPF, amb la qual cosa s’estalviaven 740 euros a l’any. Remarca que això demostra 

que, des del consens i des de les institucions amb competències en aquest tema, es pot arribar 

a acords, ajustar els comptes i ajudar les persones que ho necessiten, i fer-ho sense incomplir 

els acords que Espanya ha signat amb Brussel·les sobre el tema del dèficit.  
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La consellera Sra. Núria Gaig Jané (PSC) agraeix a la Marea Pensionista de Nou Barris la seva 

tasca voluntària en defensa d’unes pensions dignes per a tothom.  

 

Afirma que el seu grup sempre posa en valor el diàleg social, gràcies al qual també es va fer el 

Pacte de Toledo, i que el sistema públic de pensions és un mecanisme imprescindible en la lluita 

contra la desigualtat entre les persones. A més, destaca la importància del poder adquisitiu, 

sense el qual no hi hauria un sistema de protecció social digne.  

 

Finalitzat el torn d’intervenció dels grups municipals, el president del Consell del Districte dona 

pas a les intervencions de representants de la Marea Pensionista.  

 

El Sr. Antonio remarca que el que es presenta és una proposta autònoma i lliure de la Marea 

Pensionista que ja s’ha aprovat a desenes d’ajuntaments de tot Catalunya amb textos molts 

semblants. Demana que, per tant, no es posi en dubte la seva llibertat, la seva capacitat i la 

seva independència respecte als grups polítics.  

 

Explica que demanen que es retiri la reforma del 2011, atès que les pensions que avui es 

cobren serien de mitjana més de 820 euros superiors a les que ara es reconeixen amb 

l’aplicació de la reforma. Afirma que, d’altra banda, aquesta reforma va introduir un topall al 

complement a mínims i això significa que hi ha pensionistes que no arriben a cobrar la pensió 

mínima. Assenyala que a Nou Barris hi ha molts d’aquests pensionistes que no cobren 600 sinó 

500 euros, els quals, a més, han d’ajudar les seves famílies.  

 

Subratlla que Espanya gasta en pensions un percentatge inferior a la mitjana europea i té sis 

punts de pressió fiscal menys que la mitjana europea. Explica que el producte interior brut 

creix, però es queden els diners uns pocs. Afirma que és incomprensible que les pensions es 

mantinguin congelades des de fa sis anys quan la riquesa creix, i que no és veritat que no es 

pugui mantenir el sistema. En relació amb això, assenyala que els empresaris han deixat 

d’ingressar a la Seguretat Social 30.000 milions d’euros a causa de les tarifes planes i que, per 

tant, es podrien millorar els ingressos.  

 

Pel que fa als plans europeus de pensions, opina que hi ha una ofensiva del capitalisme a 

escala mundial i europea per promoure productes financers que facilitin fons amb els quals 

poder fer negocis, i que per a això cal deteriorar les pensions públiques perquè, si no, la gent 

no donarà els seus diners als plans de pensió privats. A més, afirma que s’enganya la gent 

perquè el primer que haurien de dir els que defensen aquests plans és que en els darrers anys 

no han donat cap rendibilitat i que potser les persones que els contractin s’hauran d’esperar a 

cobrar quan els arribi el moment de la jubilació perquè els plans hauran perdut valor. Opina que 

tothom és lliure de contractar un pla de pensions, però que això no hauria d’anar acompanyat 

de subvencions ni de reduccions fiscals. Explica que hi ha estudis, com els de la mateixa 

INVERCO, que mostren que un pla de pensions només surt rendible a les persones que cobren 

més de 70.000 euros. Remarca que aquesta rendibilitat és possible per les reduccions fiscals, i 

lamenta que no hi hagi diners per al sistema públic però sí per a les persones que es facin plans 

de pensions privats.  
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El Sr. Carlos manifesta que li crida l’atenció que tots els partits diguin que el seu primer objectiu 

de govern és el bé públic, quan tots coneixen els greus problemes de corrupció 

institucionalitzada del PP.  

 

El president del Consell del Districte demana que la intervenció se centri en el tema de les 

pensions.  

 

El Sr. Carlos afirma que això és del que està parlant, ja que les pensions formen part del bé 

social. 

 

Assenyala que tenen exemples de privatització de les pensiones a països com l’Argentina o Xile, 

o l’experiència de finals dels anys 1990 i principis del nou segle als Estats Units, quan 

destacades empreses van fer fallida i milions de nord-americans es van quedar sense les seves 

pensions. Demana als que donen suport a les pensions privades que pensin quins privilegis 

defensen, i afirma que si no donen suport al moviment social seran, tal com va dir Ortega, 

«paràsits que diuen el que no fan».  

 

El president del Consell del Districte torna a intervenir demanant que s’expressin les opinions 

amb respecte per tots els presents. 

 

El Sr. Abel manifesta que qui es beneficia amb la gestió dels plans privats de pensions són els 

bancs, atès que els fluxos financers són una gran font de beneficis perquè, entre altres coses, 

ni tan sols tenen pressió fiscal. Afirma que el volum de diners que representen les pensions 

públiques a Espanya, més de 144.800 milions d’euros el 2018, és un botí substanciós. Explica 

que el que els bancs voldrien seria privatitzar completament el sistema públic de pensions, però 

que no s’han atrevit a plantejar-ho perquè això té un cost social i polític molt gran. Assenyala 

que cal tenir en compte que el 1985, quan es va començar a discutir el Pacte de Toledo, per a 

la majoria de la població els plans públics de pensions significaven una gran conquesta, ja que 

es considerava que responien a l’aplicació del criteri de repartiment i de solidaritat. Afirma que 

per això els bancs han recorregut a dues maneres més encobertes per reformar les pensions: 

d’una banda, convèncer la població que eren inviables a través de tot un conjunt d’experts i 

economistes; i de l’altra, aplicar reformes, les més greus de les quals han estat les del 2011 i 

del 2013. Explica que amb aquestes reformes s’ha anat deteriorant el sistema públic de 

pensions, però que és mentida que siguin inviables. Manifesta que és cert que hi ha un 

envelliment de la població, però que l’augment de la rendibilitat i la productivitat del treball amb 

les noves tecnologies supera de bon tros el que es podria perdre amb aquest envelliment.  

 

Assenyala que hi ha grups polítics que no volen aprovar la proposta perquè diuen que no estan 

d’acord amb la derogació de les reformes, sobretot el PPC, que diu que han estat positives. En 

relació amb això, opina que el mal que ha fet el PP amb la reforma laboral i amb la reforma de 

les pensions del 2013 és incalculable i ha tingut conseqüències dramàtiques per a la majoria de 

la població. Convida el portaveu del Grup del PPC a preguntar en què han estat positives 

aquestes reformes als joves amb contractes d’una setmana o 15 dies o als tres milions d’aturats 

oficials que hi ha, tot i que aquesta xifra seria molt superior si es comptessin tots els que han 

deixat d’apuntar-se a l’atur perquè han perdut la confiança i tots aquells que van d’ocupació 
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temporal en ocupació temporal. A més, remarca que el PP ha deixat gairebé buit el fons de 

reserva de 68.000 milions d’euros que hi havia el 2011, i que, segons diuen economistes i líders 

sindicals, si aquests fons no s’haguessin utilitzat per a altres àmbits, avui el fons de reserva de 

la Seguretat Social seria de més de 500.000 milions d’euros.  

 

El Sr. José manifesta que vol fer una crida a la consciència dels polítics. Explica que l’indigna 

que els polítics parlin tant d’igualtat i drets humans quan no hi ha diners per a les pensions i ells 

cobren un bon sou. Els convida a abaixar-se el sou a un triple del sou mínim, i afirma que el 

poble està fart d’ells i la seva verborrea. A més, lamenta com es transformen quan arriben al 

poder i opina que molts només s’aferren als càrrecs per enriquir-se i encobrir els que roben al 

poble.  

 

Afirma que, si una família de qualsevol barri obrer tira endavant amb pensions miserables, el 

Govern també ho pot fer establint prioritats. Assenyala que es vol canviar la Constitució quan 

cap govern ha estat capaç de complir-la i s’està vulnerant el dret al treball, el dret a un 

habitatge i el dret a la sanitat de la ciutadania. Demana als polítics que afinin i no els diguin que 

no hi ha diners per a les pensions. 

 

El Sr. Eliseo remarca que no lluiten per les seves pensions, sinó per les dels fills i nets de tots. 

Demana als polítics que siguin conscients de les mesures que aproven perquè seran ells 

mateixos els qui les patiran i els que pagaran el cost de les reformes laborals i de la Seguretat 

Social del 2011 i del 2013. Assenyala que es va expulsar de la vida laboral molts dels 

treballadors que ara estan jubilats aprofitant les reformes laborals, amb la consegüent reducció 

de les seves pensions, i que es reduirà progressivament les pensions de les persones que avui 

treballen. Afirma que per això es volen promoure plans privats de pensions. Convida els polítics 

a reflexionar sobre tot això i a votar en consciència.  

 

Seguidament, un cop finalitzades les intervencions dels representants de Marea Pensionistes de 

Nou Barris, el president del Consell del Districte obre el segon torn de paraula dels grups 

polítics.  

 

La consellera Sra. Esther Flaquer Garcia (BC) manifesta que no poden acceptar les transaccions 

que plantegen els grups del PDECat i del PPC pels motius que han exposat els mateixos 

membres de Marea Pensionista.  

 

Remarca que el Producte Paneuropeu de Pensions Individuals és una acumulació de capital 

sotmesa a alt risc i, per tant, pot ser que no es pugui recuperar quan es vulgui. 

 

Diu al conseller Sr. Del Olmo que han portat aquesta iniciativa al Districte per la gran 

desigualtat que s’ha generat al país en els darrers deu anys i perquè el problema de les 

pensions afecta tothom.  

 

Assenyala que tots els partits de dretes estan a favor d’abaixar els impostos, però que no parlen 

dels impostos de societats, de tots els beneficis fiscals que tenen tant les SOCIMI com les 

SICAV i de les bonificacions a les grans empreses. Els pregunta per què no han plantejat mai 
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fer una llei de discriminació positiva per als petits autònoms o les petites empreses i perquè no 

s’aprofitin de les reformes fiscals les grans empreses i multinacionals. Afirma que, per tant, 

creuen que el sistema és sostenible.  

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) manifesta que els alegra molt que aquest tema 

es pugui tractar al Consell de Districte, ja que sovint es diu que parlen de temes que no afecten 

Nou Barris o que només parlen de política, com si no fessin tots política. Afirma que també es 

fa política des del carrer i se n’ha de seguir fent. Explica que pensen que tot això afecta la gent 

de Nou Barris i que, a més, al Consell de Districte tenen el dret i l’obligació de parlar de tot, i no 

només dels temes més locals. Remarca que tots els temes afecten la gent i tots són igual de 

dignes i importants per ser tractats al Districte.  

 

El  conseller Sr. Adrià Ventura Ramos (PDECat) lamenta el posicionament del grup proposant. 

Reitera que creuen que el segon punt d’aquesta iniciativa no respon al que creuen que cal en 

matèria de pensions. Explica que els sap greu que, igual que es fa en altres iniciatives, el 

Govern no estigui disposat a cedir en els plantejaments inicials, ja que parlen d’un tema molt 

important i la seva intenció era votar a favor de tota la proposició. Opina que es vol mostrar un 

missatge de cara a una galeria concreta i no parlar realment del que es podria solucionar amb 

un consens molt ampli del Districte. Manifesta que, en vista que el grup proposant no accepta 

cap transacció, el seu grup votarà a favor del primer i el tercer punt i s’abstindrà pel que fa al 

segon.  

 

El president del Consell del Districte indica que s’ha de fer un posicionament global respecte a 

la proposta. El conseller Sr. Ventura (PDECat) assenyala que al Consell Plenari s’han acceptat 

parcialment alguns precs però el president replica que les proposicions no es poden votar per 

punts.  

 

El conseller Sr. Ventura (PDECat) afirma que aleshores s’abstindran.  

 

El conseller Sr. Javier Barreña Flores (PPC) explica que el seu grup tenia la voluntat de votar a 

favor de la proposta, i només ha demanat que s’elimini una frase de la part expositiva que no 

afecta en absolut la proposició i ha recomanat la supressió del segon punt perquè tracta d’una 

qüestió que no ha finalitzat. Opina que el Govern no accepta la seva transacció perquè no vol 

que el Grup del PPC es posicioni al seu costat, i amb la seva actitud reflecteix la seva manca de 

diàleg habitual.  

 

Davant les interpel·lacions del públic, pregunta al president qui presenta aquesta proposta 

d’acord. El president demana silenci al públic i als consellers i afegeix que ell no ha d’entrar en 

debats, i que el Govern ha explicat en la seva intervenció que hi ha una proposta de Marea 

Pensionista que fa seva i que porta com a proposta de declaració institucional.  

 

El conseller Sr. Barreña (PPC) explica que si s’elimina la frase que ha demanat que es retiri i 

que afecta només la part expositiva votaran a favor de la proposta i que, en cas contrari, 

s’abstindran. Manifesta que esperen que els ciutadans que assisteixen al plenari respectin la 

decisió d’un grup al qual l’acompanyen 7.411 vots al districte.  
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El conseller Sr. Juan Del Olmo Fernández (Cs) afirma que, tot i estar d’acord en les qüestions 

que presenta Marea Pensionista, no poden votar favorablement la proposició, evitant així 

participar dels titulars del Govern, atès que el Districte no té competències en aquest àmbit.  

 

A més, diu a la consellera Sra. Flaquer que el Grup de Cs no és ni d’esquerres ni de dretes, sinó 

de centre.  

 

La consellera Sra. Núria Gaig Jané (PSC) expressa el vot favorable del seu grup.  

 

El president del Consell del Districte dona la paraula al Govern per tancar el punt.  

 

La consellera Sra. Esther Flaquer Garcia (BC) agraeix a Marea Pensionista que hagi portat 

aquesta petició al Districte perquè ha permès posar sobre la taula un problema que afecta 

molts veïns i veïnes, i agraeix el suport dels grups del PSC i ERC. Manifesta que traslladaran 

aquestes peticions al Govern de la nació.  

 

El secretari indica que la proposició amb contingut de declaració institucional s’aprova per 12 

vots a favor (ERC, PSC, BC), 3 en contra (Cs) i 4 abstencions (PDECat i PPC).  

 

6.7. Prec de Cs relatiu a: «Por los motivos expuestos con anterioridad, rogamos al Gobierno 

del Distrito de Nou Barris que inste al IMMB (Instituto Municipal de Mercados de Barcelona) a 

realizar un análisis del pavimento del Mercado Municipal de Canyelles y que se adecue para 

evitar los accidentes que están ocurriendo debido al pavimento deslizante que se instaló al 

realizar las obras de remodelación en el año 2017.» 

 

El conseller Sr. Gabriel García Duarte (PSC) proposa que es responguin per escrit els precs i les 

preguntes, atès que ja han sobrepassat l’horari en què s’hauria de fer efectiu el Consell Plenari. 

 

El president del Consell del Districte demana als portaveus dels grups si hi estan d’acord amb la 

proposta del conseller Sr. Garcia.  

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) explica que hi està d’acord, però que li sap molt 

greu perquè encara els acompanya un representant de l’entitat que es veu afectada pel prec del 

seu grup.  

 

El president del Consell del Districte afirma que poden tractar només aquest prec.  

 

El conseller Sr. Abel Plana i Campos (PDECat) s’hi mostra d’acord amb la proposta formulada 

pel conseller del PSC.  

 

El conseller Sr. Francisco López Ribera (PPC) explica que hi estan d’acord, però que sempre es 

troben que la ciutadania acapara bona part del temps de debat.  
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El conseller Sr. Juan Del Olmo Fernández (Cs) demana que també es tracti el seu prec, i 

manifesta que estan d’acord que es contesti la resta de punts per escrit.  

 

La consellera Sra. Carolina Recio Cáceres (BC) afirma que estan d’acord a contestar els punts 

que queden per escrit.  

 

Davant les afirmacions dels consellers, el president del Consell del Districte conclou que 

tractaran els precs de manera ràpida i que la resta de punts es respondran per escrit.  

 

Pel que fa al prec contingut al punt 6.7 de l’ordre del dia, el conseller Sr. Felix Cogolludo 

Gamboa (Cs) manifesta que els mercats no són només un lloc on la gent compra sinó també un 

espai de trobada entre veïns de diferents barris de la ciutat. D’altra banda, afirma que algunes 

de les tasques municipals més rellevants en aquest àmbit passen per la remodelació, la creació i 

el manteniment dels mercats de Barcelona i per fomentar-ne la dinamització comercial i la 

comunicació.  

 

Recorda que el 2017 es va dur a terme la reforma del Mercat de Canyelles, on es va enderrocar 

la rampa interior per a vianants, es van instal·lar dos ascensors per permetre l’accés als dos 

nivells del mercat, es va canviar el paviment i es van arranjar els banys. Explica que el nou 

paviment és molt lliscant i provoca un gran nombre de caigudes de clients i comerciants. 

Remarca que s’han arribat a registrar més de vint caigudes des que es va canviar el 2017, ja 

que les rajoles rellisquen quan plou o a causa de la humitat a certes zones, i fins i tot perquè hi 

ha goteres. Tot seguit formula el prec, i assenyala que facilitarà al Govern l’article que es va 

publicar el dia 30 a La Vanguardia sobre aquesta qüestió. 

 

En representació del govern, el conseller Sr. Manuel Cubero Argente (BC) manifesta que 

accepten el prec perquè, de fet, ja s’ha fet l’estudi que es demana. Explica que aquest mes es 

presentaran les propostes de cobriment del paviment als paradistes per veure quina consideren 

més adequada, i a partir del gener es faran proves i s’instal·larà el sistema que funcioni millor 

en tots els espais. 

 

S’accepta el prec. 

 

6.8. Prec del PPC relatiu a: «Solicitamos al Ayuntamiento de Nou Barris una solución definitiva 

a dicha problemática acordada con DISA en la mayor brevedad de tiempo posible.» 

 

El conseller Sr. Francisco López Ribera (PPC) explica que el Banc d’Aliments situat al barri de 

Porta fa una gran tasca social en la recepció d’aliments i el lliurament posterior a les persones 

que els necessiten per manca de recursos, però que fa anys que el local presenta problemes. 

Afirma que, d’una banda, no disposa de prou superfície i, de l’altra, la inestabilitat del terra no 

permet emmagatzemar prou quantitat d’aliments i fer-ho de manera adequada. Manifesta que 

els responsables de DISA han explicat aquest problema al Govern municipal en diferents 

ocasions però no han rebut cap solució, i que el seu grup municipal ja va presentar una 

iniciativa en un plenari de Nou Barris per demanar una solució definitiva. Finalment formula el 

prec.  
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En representació del govern, la consellera Sra. Carolina Recio Cáceres (BC) manifesta que el 

suport del Districte al projecte de DISA continuarà sent el mateix i que, per tant, no accepten el 

prec.  

 

No s’accepta el prec. 

 

6.9. Prec del PDECat relatiu a: «Que en la convocatòria del Consell Sectorial de Participació, 

Acció Comunitària i Convivència de gener de 2019 el Govern municipal presenti un informe que 

detalli quines accions s’estan duent a terme per reduir els fets delictius en aquest districte, així 

com les mesures que s’estan desenvolupant per millorar la percepció de seguretat en els 

nostres barris.» 

 

El president del Consell del Districte recorda que aquest prec ja s’ha tractat abans i que ha estat 

acceptat pel govern. 

 

S’accepta el prec. 

 

6.10. Prec del PDECat relatiu a: «Que dins de l’exercici de l’any 2019 es reservi una partida 

pressupostària per renovar l’enllumenat de la Via Júlia.» 

 

El conseller Sr. Abel Plana i Campos (PDECat) formula el prec. 

 

En representació del govern, el conseller Sr. Carlos Izquierdo Lázaro (BC) afirma que l’accepten. 

 

S’accepta el prec. 

 

6.11. Prec d’ERC relatiu a: «Que el Govern del Districte de Nou Barris redacti, en el termini 

màxim de sis mesos, un informe sobre la possibilitat de transformar de forma oficial l'espai que 

gestiona el Club de Petanca Alcúdia en equipament esportiu, com a Centre Esportiu i Social de 

Districte, de manera que s'analitzin els diferents aspectes que implica això: urbanístics, serveis, 

gestió..., i així es pugui valorar de forma adient l'aplicació d'aquesta opció en un futur proper.» 

 

El conseller Sr. Joaquim Sangrà i Morer (ERC) recorda que el Club de Petanca Alcúdia fa més 

d’una trentena d’anys que ocupa un espai considerat com a espai públic lliure sense cap altra 

catalogació, on ha anat consolidant la seva activitat. Explica que això ha generat tota una sèrie 

d’inconvenients en la gestió del dia a dia i cada vegada que s’ha de fer una petita obra o 

subministrament, també en relació amb la mateixa activitat de l’entitat, ja que alguns dels seus 

serveis resulten insuficients per atendre l’elevat nombre de socis. Assenyala que l’entitat pensa 

que una de les possibles solucions és que aquest espai passi a ser un espai d’equipament 

esportiu i que les instal·lacions de petanca siguin considerades un centre esportiu del districte 

amb vocació social. Tot seguit formula el prec. 

 

En representació del govern, el conseller Sr. Juan Medina Rodríguez (BC) destaca que el 

Districte de Nou Barris sempre ha donat suport al procés de consolidació del Club de Petanca 
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Alcúdia. En aquest sentit, es refereix al suport pel que fa al manteniment de les pistes, l’aigua, 

la il·luminació i el canvi de grava, i sobretot a l’acord d’ús que es va signar fa quatre anys entre 

el Districte de Nou Barris i el president del club, el Sr. Bernabé Menor.  

 

Explica que la zona on estan ubicades les pistes té una qualificació de parcs i jardins urbans, i 

que això no és cap impediment per mantenir unes pistes de petanca. Afirma que, tanmateix, 

seran els serveis tècnics els que determinaran la possibilitat de transformar aquest espai en un 

centre esportiu i social, tal com demana el prec. Conclou que, per tant, s’accepta el prec.  

 

Intervé en aquest punt un representant del club destacant que, a part de ser un club esportiu, 

el Club de Petanca Alcúdia és també un centre social. Explica que la gent gran hi va a jugar a 

cartes, que tenen una escola de petanca i que hi van joves a fer activitat esportiva. Manifesta 

que, a més de millores, volen més enllumenat perquè el que tenen és de carrer, que és 

insuficient per fer les activitats quan es fa fosc.  

 

S’accepta el prec. 

 

6.12. Pregunta del PSC relativa a: «Quina previsió i terminis té el Govern de BC en la 

finalització d’aquesta última fase, enderroc dels habitatges que queden pendents?» 

 

Per acord dels grups municipals, la dita pregunta es respon per escrit. A continuació es 

transcriu literalment la resposta efectuada per la consellera Sra. Carolina Recio Caceres en 

representació del govern: 

 

“La remodelació del barri de La Trinitat Nova -a l’àmbit del Pla Especial de Reforma Interior de 
La Trinitat Nova-es troba a la seva fase final. 
 
A data actual manquen per enderrocar 4 edificis, els quals es troben buits en la seva gran 
part, donat que es troben en fase d’execució expropiatòria els habitatges que encara hi resten 
dins dels mateixos (10 habitatges). 
 
Donat l’estat avançat d’execució i els tràmits per reallotjar aquelles famílies que per tenir la 

consideració jurídica d’afectats urbanístics o bé per presentar indicadors de vulnerabilitat social, 

es preveu que els esmentats 4 edificis puguin ser enderrocats dins del primer semestre de 

2019, fet que donarà per finalitzat el tràmit expropiatori endegat en el seu dia”. 

6.13. Pregunta del PSC relativa a: «Té alguna previsió el Govern de BC per fer realitat aquest 

projecte? En cas contrari, per què el Govern de BC no vol realitzar aquest projecte?» 

 

El president del Consell del Districte manifesta que, a petició del portaveu del Grup del PSC en 

el que demanava igualtat de tracte en relació a altres grups municipals, atès que, s’havien 

contestat en plenari els precs però el seu grup no havia presentat cap prec sinó dos preguntes, 

raó per la que entenien que el govern havia de contestar almenys una pregunta del seu grup, 

tractaran ara aquesta pregunta per garantir la dita igualtat de tracte i perquè hi ha un veí 

interessat present a la sala, en concret el president de l’Associació de Veïns i Veïnes de 

Canyelles. 
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El conseller Sr. Gabriel Garcia Duarte (PSC) recorda que el maig del 2009 l’Ajuntament de 

Barcelona va aprovar la modificació del Pla general metropolità al nord de la ronda Guineueta 

Vella i que aquest projecte de reordenació urbanística preveia la construcció de 194 habitatges 

protegits i socials, un camp de futbol i un aparcament en un àmbit al peu de Collserola on es 

milloraria i potenciaria la relació entre els barris de Canyelles i Roquetes. Explica que es tracta 

de 48.455 m² de superfície on es guanyen 2.962 m² de terreny per a zona verda, 2.051 m² per 

a equipaments i 3.509 m² per a pisos de protecció oficial, ubicant-hi als baixos equipaments per 

al barri amb una capacitat de 220 places d’aparcament i la construcció d’un camp de futbol de 

gespa artificial per al Club Esportiu Canyelles. Finalment formula la pregunta. 

 

En representació del govern, el conseller Sr. Manuel Cubero Argente (BC) manifesta que 

consideren aquest projecte però que s’hi han fet modificacions perquè el plantejament inicial 

suposava una mena de barrera amb Collserola. Explica que estan fent un projecte que integra 

l’accés a la muntanya, un corredor verd i l’habitatge, i que ha resultat premiat a Europan, un 

concurs d’arquitectura d’àmbit europeu. Destaca que aquest projecte, de Carles Enrich, parla de 

la relació ciutat-muntanya, la transversalitat entre els barris de Canyelles i Roquetes i 

l’alliberament d’espai edificat a favor de l’agricultura i de l’esport. Manifesta que, a més, es 

preveu que es pugui fer per fases atès el seu abast i amb criteris de sostenibilitat en la 

morfologia dels edificis. Afirma que el projecte també ha de permetre un procés amb els veïns 

que defineixi el plantejament final. Assenyala que a la pàgina web d’Europan hi ha tota la 

informació del projecte. 

 

Explica que al principi el projecte només abordava la part de l’habitatge, on ara hi ha la petanca 

i la part de dalt, però que, a petició del Districte, també s’hi ha inclòs la part on hi ha el CEM i 

l’aparcament. Manifesta que facilitaran als grups la informació per escrit amb els enllaços 

corresponents.  

 

6.14. Pregunta de Cs relativa a: «¿Cuál es la dotación de Guardia Urbana, en la actualidad, 

para asistir las entradas y salidas de alumnos de los centros escolares en el distrito de Nou 

Barris durante el curso 2018-2019?» 

 

Per acord dels grups municipals, la dita pregunta es respon per escrit. A continuació es 

transcriu literalment la resposta efectuada per la consellera Sra. Carolina Recio Caceres en 

representació del govern: 

 

“El serveis que es donen al centres escolars a Nou Barris abasten bàsicament dos branques:  
 

 La protecció escolar  

 Impartició de sessions pel servei d’educació per a la seguretat  
 
La protecció escolar es porta tant a l’entrada als centres escolar com a la sortida i es porta a 
terme pel servei operatiu. Durant l’any 2017 es van fer un total de 1074 proteccions escolars. 
En el període de gener a octubre de 2018 es porten fetes 723 proteccions escolars. 
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Amb independència de la protecció immediata de l’accés i sortida d’escoles, també es fa 
vigilància dels camins escolars.  
 
Les proteccions escolars són el 32% dels dispositiu preventius programats que fa la Guàrdia 
Urbana a Nou Barris.  
 
Pel que fa la impartició de sessions pel servei d’educació per la seguretat, informar que durant 
el curs 2017-2018 s’han fet un total de 216 sessions en 34 centres escolars del Districte, 
arribant a un total de 4961 alumnes, a més de 22 sessions sobre “bulling” i “seguretat en l’ús 
de xarxes 2.0”  
 
Per dur a terme tota aquesta feina, es compta amb 2 monitors i part de l’equip de policia de 
barri. “ 
 
6.15. Pregunta del PPC relativa a: «1) ¿Cuántas reuniones se han llevado a cabo a lo largo 

de este año con las comunidades de vecinos afectadas?; 2) ¿Se ha hablado con la propiedad de 

los interiores?; 3) En caso afirmativo, ¿cuántas reuniones y cuáles han sido las conclusiones de 

las mismas?; 4) ¿Se ha realizado algún informe sobre la posibilidad de derrumbar el edificio en 

cuestión?; 5) En caso afirmativo, rogamos que nos faciliten una copia.» 

 

Per acord dels grups municipals, la dita pregunta es respon per escrit. A continuació es 

transcriu literalment la resposta efectuada per la consellera Sra. Carolina Recio Caceres en 

representació del govern: 

 

“Per tractar el tema de la situació de la finca situada al carrer sant Iscle nº 75 s’han tingut 
diverses reunions amb els representants de l’Associació de veïns del Turó de la Peira, amb qui 
es fa el seguiment d’aquesta problemàtica i una reunió concreta amb veïns de les comunitats de 
l’entorn, al darrer trimestre de 2018per la preocupació pels problemes de seguretat originats 
per diverses ocupacions i conductes tant incíviques com delinqüencials detectades en aquest 
àmbit. 
 
L’edifici no es només d’un propietari sinó que té diversos propietaris, entitats financeres, 
empreses i algun particular, amb els que no s’ha tingut cap reunió. 
 
Per part dels Mossos d’Esquadra i de la Guardia Urbana s’han fet diverses intervencions amb 
detencions en aquesta finca, i d’aquesta problemàtica se’n fa seguiment la Taula Tècnica de 
Coordinació Policial.” 
 

6.16. Pregunta d’ERC relativa a: «Quines són les previsions del futur del programa de Punts 

d'Assessorament Energètic per a l'any 2019? Quins canvis es preveuen -creixents o decreixents- 

en l'estructura, en el nombre de punts d'assessorament, en la dotació de personal destinat a 

aquest servei o en les seves condicions contractuals tant a Nou Barris com arreu de la ciutat? 

Quina serà la tendència general del servei?» 

 

Per acord dels grups municipals, la dita pregunta es respon per escrit. A continuació es 

transcriu literalment la resposta efectuada per la consellera Sra. Carolina Recio Caceres en 

representació del govern: 
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“El districte de Nou Barris compta amb dos Punts d’Assessorament Energètic, un ubicat al Casal 
de Barri de Verdum i un al Centre Cívic de la Zona Nord. Aquest darrer està previst que es 
traslladi a la futura antena de l’Oficina d’Habitatge a la plaça Eucaliptus. És un servei innovador 
i impulsat per l’Ajuntament de Barcelona que dota a la ciutadania d’eines per exercir els seus 
drets. Gairebé dos anys després de la seva posada en marxa les dades demostren que és un 
servei cada cop més conegut i que rep més gent. Tanmateix s’han ampliat i diversificat les 
sessions informatives i els assessoraments en equipaments del districte i per col·lectius 
específics.  
 
A Nou Barris s’atén aproximadament el 20% del total de persones ateses a la ciutat de 
Barcelona, en els darrers mesos augmenten les derivacions de diferents serveis cap als PAE, 
consolidant una tendència al reconeixement del servei i a la coordinació d’aquest amb l’entorn. 
Al conjunt de la ciutat aquest servei ha atès a 50.000 persones, ha evitat prop de 10.000 talls 
de subministrament i ha permès a les famílies estalviar més de 110.000 euros en els seus 
rebuts gràcies a les mesures d’estalvi implementades. Cal recordar que a més s’han tramitat 13 
expedients sancionadors per incompliment de la Llei 24/2015 de pobresa energètica, i que 
l’import de la sanció oscil·la entre 30.000 i 70.000 euros.  
 
El compromís amb la defensa de la Llei 24/2015 i això implica seguir ferms en la defensa dels 
drets energètics, en l’acompanyament a la gent per dotar-lo d’eines necessàries per fer-hi front, 
i per una acció decidida per defensar a les famílies front a la pobresa energètica.” 

 

 

6.17 Demanda del PDECat, de seguiment d'execució del prec presentat en el Plenari 

del Districte de Nou Barris del passat 13 de març del 2018, que va ser acceptat per 

l’equip de govern del districte, amb el següent contingut: «Que de manera urgent s’apliqui 

l’Estratègia Antirumors que es desenvolupa dins del Pla BCN Interculturalitat i es prengui com a 

zona prioritària el districte de Nou Barris; Que el Govern municipal, en el marc del Consell 

Sectorial de Participació, Acció Comunitària i Convivència, constitueixi una comissió formada per 

tots els grups municipals representats en aquest Consell Plenari i les entitats que treballen 

sobre aquestes situacions, amb la finalitat de fer un seguiment del que s’està negociant.» 

 

1.- En quin punt es troba el desplegament de l’Estratègia Antirumors dins del districte de Nou 

Barris? 

 

2.- Quina valoració fa el Govern de la seva execució? 

 

Per acord dels grups municipals, la demanda de seguiment es respon per escrit. A continuació 

es transcriu literalment la resposta efectuada per la consellera Sra. Carolina Recio Caceres en 

representació del govern: 

 

“En primer lloc cal recordar el nostre compromís amb la defensa dels drets i les llibertats i el 
nostre rebuig a qualsevol expressió d’odi. Per això orientem els nostres projectes i acció de 
govern envers a aquest compromís.  
 
D’altra banda, estem treballant en projectes que promouen la Convivència. Al llarg del mandat 
s’han dedicat 2,3 milions d’euros a promoure la Convivència a Nou Barris, amb programes 
innovadors com Roquetes Conviu, ara en procés de revisió i ampliació, o la creació de la taula 
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de prevenció del Turó de la Peira que ha donat els seus primers fruïts en la coordinació i treball 
compartit en la celebració de la Festa de Sant Joan.  
 
En un pla més concret cal recordar la feina feta per acompanyar i garantir l’exercici de drets de 
llibertat religiosa realitzada amb la Comunitat Islàmica de Nou Barris. S’ha desplegat un procés 
de coordinació amb tots els actors del territori, i es va acompanyar amb una feina de l’equip de 
gestió de conflictes qui va fer una tasca minuciosa per desfer pors i generar comunitat, sempre 
de la mà de les entitats del districte. Aquest ens ha servit per construir un model d’intervenció 
al districte.  
 
Tanmateix s’està desplegant un projecte pioner sobre escolta comunitària i que ens donarà més 
eines per entendre i treballar pors i generar relats i espais de relació comunitària.  
 
Per tant, el compromís del govern del districte amb tot plegat és indiscutible i per això es 
despleguen diferents estratègies en la línia que vostès assenyalen.” 
 

7.- Declaració institucional 

 

«El Consell Plenari del districte de Nou Barris aprova la següent 

 

DECLARACIÓ INSTITUCIONAL 

 

1. Considerar els serveis d’Atenció Primària i Comunitària fonamentals per a la prevenció i cura 

de la salut i comprometre’s al seu reforç com a prioritat política sanitària impulsada per 

l’Ajuntament de Barcelona en el si del Consorci Sanitari de Barcelona. 

 

2. Vetllar pel manteniment dels serveis que es fan en els centres d’Atenció Primària, en 

especial per la qualitat del servei i de les condicions laborals de tots els professionals que hi 

treballen, i reclamar millores davant les administracions competents. 

 

3. Treballar conjuntament amb la ciutadania i els professionals en la defensa d’un sistema 

sanitari públic, universal, primarista i de qualitat. 

 

4. Instar la Generalitat de Catalunya, el Servei Català de la Salut, l’Institut Català de la Salut i 

el Consorci Sanitari de Barcelona a: 

 Incrementar substancialment el finançament de l’Atenció Primària de Salut en els 

pressupostos de la Generalitat de Catalunya per a l’any 2019, passant del percentatge 

actual de pressupost dins del Departament de Salut fins al 20% i progressivament cap 

al 25%, per poder fer front a les competències, objectius, necessitats i plantilles, 

inversions i qualitat d’un model primarista de la sanitat. 

 Restituir el personal que es va perdre amb les retallades dels anys 2011-2014. 

 Treballar per aconseguir condicions de treball dignes i sense precarietat per a totes les 

treballadores dels equips d’Atenció Primària. 
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 Rebutjar la reducció d’horari de tarda de les consultes, tot facilitant horaris racionals, 

amb millores per a la conciliació familiar dels treballadors i treballadores. Això serà 

possible dotant els EAP amb personal suficient. 

 Establir per decret el termini garantit per a l’accés per cita prèvia a la metgessa i 

infermera de referència en menys de 48 hores. 

 Promoure l’atenció integral a la ciutadania a càrrec de professionals de la medicina i la 

infermeria referents per a tota mena de necessitats. Instem a aturar la creació de nous 

dispositius que fraccionen l’atenció segons problemes o malalties. 

 Fer efectiva una Atenció Primària amb capacitat d’incidir sobre tot el procés assistencial 

i les llistes d’espera dels serveis especialitzats, i amb bona coordinació amb tots els 

serveis socials i sanitaris. 

 Incloure els equips d’Atenció Primària en els reforços pressupostaris estacionals del Pla 

integral d’urgències de Catalunya. 

 Potenciar l’atenció comunitària i disminuir la medicalització, promovent una atenció 

humana i respectuosa, que fomenti la confiança i l’autonomia en la gestió de la salut de 

cadascú de nosaltres. 

 Avançar en la provisió, la titularitat i gestió pública, i rendiment de comptes dels centres 

d’Atenció Primària. 

5. Notificar l’aprovació d’aquesta declaració institucional a la Conselleria de Salut, Conselleria 

d’Economia, Servei Català de la Salut, Consorci Sanitari de Barcelona, Institut Català de la 

Salut i altres proveïdors de serveis d’Atenció Primària del municipi i consellers de Salut dels 

districtes.» 

El president del Consell del Districte comunica que s’aprova per majoria la declaració 

institucional a l’estar signada pels portaveus dels grups municipals de BEC, PSC, CS i PPC 

 

8. Precs i preguntes del públic assistent 

 

El Sr. Bertrand de Five desitja unes bones festes de Nadal a tots els presents. Recorda que l’any 

passat van donar regals de Reis a 38 persones amb discapacitat gràcies a la venda de números 

i que alguns polítics van anar a l’Hospital Sant Rafael. Convida els assistents a comprar números 

i a anar el 6 de gener a l’esmentat hospital, on donaran regals de Reis a 42 persones.  

 

El Sr. Manel agraeix als grups l’aprovació de la declaració institucional de Marea Blanca. Explica 

que la sanitat està mobilitzada i que el dia 10 tornaran a sortir al carrer, tant professionals com 

usuaris, a tots els hospitals i CAP.  

 

El president del Consell Plenari del Districte de Nou Barris aixeca la sessió a les 00.32 hores del 

4 de desembre de 2018. 

 

Vist-i-plau 

 

El president del Consell    El secretari del Districte 


